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 دومیــن نمایشــگاه بین المللــی دارو و صنایــع وابســته
ــده ــد کنن ــزار بازدی ــش از 27 ه ــا بی ــا(  ب ــران فارم  )ایـ
 تخصصــی لقـــب بزرگ تریــن نمایشــگاه دارویــی خاورمیانــه

ــرد ــود ک را از آن خ

 استقبال از ثبت نام در دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما
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تغییر نگرش سیاسی در دوران پسابرجام، تأثیرات قابل ملاحظه ای را بر حوزه اقتصاد و سرمایه گذاری به جا گذاشت که برای مصداق این ادعا می توان 
به اولین هایی اشاره کرد که پس از رفع تحریم ها، دیده شدند. دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما(، به عنوان اولین نمایشگاه 
بین المللی دارو در دوران پسابرجام، توانست با جذب مشارکت 400 شرکت فعال از بیش از 30 کشور جهان و 27 هزار نفر بازدیدکننده تخصصی، لقب 

بزرگ ترین نمایشگاه دارویی خاورمیانه را نیز از آن خود کند.
اما چگونه این اتفاق افتاده است و آیا باید همه را پای تغییر نگرش سیاسی موجود بگذاریم؟

بدون شک پاسخ به این پرسش مستلزم بررسی کارشناسانه مسئولان و متخصصان است اما آن چه از ظاهر امر، به ذهن متبادر می شود، قدرت 
بی چون و چرای صنعت داروسازی است، چراکه فعالان این صنعت، با گردهم آیی در دومین نمایشگاه بین المللی ایران  فارما و پیگیری های مجدانه در 
یک سال گذشته مبنی بر پیوستن به سازمان جهانی تجارت، نشان دادند قصد دارند به تصمیمی جامه عمل بپوشانند که فقط از صنایع بزرگ برمی آید. 
این که امروز بحث پیوستن به سازمان جهانی تجارت، به یکی از دغدغه های اصلی صنایع دارویی تبدیل شده است، نشان از اطمینان و امید فعالان 

و مسئولان این صنعت، به آینده دارد. 
دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما(، به عنوان اصلی ترین محل ایجاد گفت و گو میان مسئولان، تولیدکنندگان، واردکنندگان 
تجهیزات داروسازی و مواد اولیه، صادرکنندگان و ویزیتور های تخصصی این حوزه، توانست به خوبی بر استقلال صنایع دارویی صحه بگذارد و صنعت 

داروی ایران را به عنوان صنعتی مستقل به بیش از 30 کشور جهان معرفی کند.
اما این آغاز یک مسیر است و پیمودن آن همتی بلند، مدیریتی یک پارچه و تلاشی صادقانه به دور از تعارفات رایج می خواهد که البته سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران به عنوان یک نهاد غیر دولتی، با برگزاری دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما، توانست تعریفی جدید در حوزه 
معرفی دستاورد های ملی، خلق کند. در این نمایشگاه فرصت خوبی برای شرکت های داخلی فراهم آمد تا مشتری های خود را پیدا کنند و به تعامل با 
رقبای خارجی بپردازند. رسیدن به ادبیات مشترک جهانی در حوزه دارو و صنایع وابسته به دارو، یکی از ملزومات رشد و توسعه صنایع دارویی است 

که در این نمایشگاه تأکید فراوانی بر آن شده بود. 
حضور فعالان بزرگی هم چون مرک، بوش، M & W و... نیز از دیگر موارد جالب توجه در دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما بود. کشور هایی که 
پیش از دوران تحریم، حاضر به آمدن پای میز مذاکره نمی شدند اکنون آمده بودند تا پیشنهادات خود مبنی بر سرمایه گذاری های کلان در حوزه دارو 
را مطرح کنند. این موضوع نشان دهنده تمایل شدید کشورها برای ورود به بازار ایران است که البته به جهت این که این ورود، به تولیدکنندگان داخلی 
آسیبی نرساند، تدبیری نو از سوی برگزارکنندگان این نمایشگاه اتخاذ شد که درنهایت منجر به ورود شرکت هایی شد که صرفاً در حوزه تجهیزات 

داروسازی و فناوری های نوین به فعالیت می پرداختند.
تأکید دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما بر اهداف اقتصاد مقاومتی و اعتماد و اعتقاد برگزارکنندگان این نمایشگاه به موازین اصلی نظام جمهوری 
اسلامی ایران، سبب شکل گیری نتیجه ای شد که توانست به معرفی و توسعه شرکت ها کمک کند. حال این شرکت ها هستند که باید با پیگیری روابط 
تجاری شان، رفته رفته ادبیات مشترک اقتصادی و زبان تجارت جهانی را بیاموزند و پای خود را ابتدا به کشور های منطقه و سپس بازارهای جهانی باز 

کنند.
در راستای رساندن پیام صنعت داروی ایران به کشور های حاضر در دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما، بیانیه ای از سمت برگزارکنندگان، منتشر 

شد که در قسمتی از این بیانیه آمده است:
»هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران علاوه بر هدف گذاری تولید محوربودن دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع 
وابسته )ایران فارما(، رویکرد شناساندن این صنعت استراتژیک به سایر کشورها و تسهیل حضور این صنعت در بازارهای منطقه ای و فرامنطقه ای را 
دنبال نمود. حضور ۹۱ شرکت خارجی در این نمایشگاه با هدف مشارکت در توسعه صنعت داروسازی ایران، بیانگر آن است که این هدف دست یافتنی 
است. به طوری که می توان ادعا کرد قبل از رسیدن به افق چشم انداز بیست ساله کشور )افق ۱404(، تراز تجاری دارو مثبت و یکی از تخصصی ترین 

کالاهای تولیدی در کشورمان با حضور در سایر کشورها معرف دانش و مهارت متخصصان داروسازی ایران باشد«.
در دوره مدیریت های کوتاه مدت و تصمیمات فوری و پرُهزینه، باید به حامیان و برگزارکنندگان دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما، بابت نگاه 
پایدار و توسعه محور به آینده صنعت دارو، تبریک گفت. نشریه تخصصی غذا و دارو نیز به عنوان حامی رسانه ای این نمایشگاه وظیفه خود می داند با 
تزریق نگاه درست و تلاش در راستای هم صداکردن نشریات حوزه  دارو، سلامت و بهداشت، به حامیان و برگزارکنندگان این نمایشگاه در تحقق اهداف 

بلندشان یاری برساند.
مطمئن از خواسته های مان؛ چشم می دوزیم به آینده داروی ایران و امیدواریم هم دلی تمام فعالان این حوزه، حلقه های ارتباط دست اندرکاران را 

u.نزدیک و نزدیک تر کند تا جایی که یک نام بماند؛ دارو؛ صنعتی مستقل

 تراز مثبت تجاری؛

افق روشن دارو در 1404
لیلا چگینی - مدیر مسئول
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خوشـبختانه در ایـران بـه همـت اعضـای هیئـت علمـی دانشـکده های 
داروسـازی، تغییـری اساسـی از تولید داروهـای ژنریک به سـمت داروهای 
بایوتک و نانودارو آغاز شـده اسـت. به طوری که در زمینه علمی نانوداروها 
توانسـته ایم جایگاه مناسـبی در سراسـر دنیا کسـب کنیم. در بـازار داخلی 
مفتخریـم کـه محصـولات بایوتکنولـوژی را بـه صـورت کامل در دسـترس 
بیمـاران قـرار دهیـم. بـه رغـم همه پیشـرفت هایی کـه صنعت داروسـازی 
پـس از پیـروزی انقلاب اسـلامی تا کنون بـا آن مواجه بوده اسـت، صنعت 

داروسـازی کشـور ایـن روزهـا حال و خـوش چندان خوبـی ندارد. 
از یـک طـرف رقابـت در فـروش در وضعیـت موجـود و اساسـاً در جهت 
داروهـای ژنریـک بی معنـی اسـت و از طـرف دیگـر صنایـع داروسـازی بـا 
و  میان مـدت  کوتاه مـدت،  برنامه هـای  از  کـه  مواجـه هسـتند  شـرایطی  
درازمـدت سـازمان غـذا و دارو بی اطـلاع هسـتند. متولـی ایـن روزهـای 
صنعـت داروسـازی نه تنها سـازمان غـذا و دارو، بلکـه وزارت صنعت، معدن 
و تجـارت، وزارت تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی و... هسـتند کـه فعالان این 

صنعـت را درگیـر مشـکلات بسـیاری کرده  اسـت.
امـا بزرگ تریـن مشـکل، اولاً وجـود شـرکت های خصولتـی )خصوصـی 
و دولتـی( اسـت کـه نه تنهـا امـکان هیچ گونـه انعطـاف و ادغـام را ندارنـد، 
گونـه  هـر  و  کرده انـد  تصاحـب  را  دارو  بـازار  از  عمـده ای  بخـش  بلکـه 
سیاسـت گذاری سـرمایه ای توسـط بخـش خصوصـی را تحت الشـعاع قـرار 
می  دهنـد. ثانیـاً نحوه  فعلـی قیمت گـذاری دارو، تولیدکننـدگان داخلی را 
دچـار مشـکلات فراوانـی کرده اسـت. چراکـه در روند فعلـی قیمت گذاری 
دارو، قیمـت پرداخت شـده بـه هیـچ وجـه اثربخـش نیسـت. قیمت گذاری 
دارو بایـد بـر پایه کف و ارزش مواد مصرفی باشـد و بـه جای تصمیم گیری 
بـدون مشـورتی سـازمان غـذا و دارو، شـرکت های بیمه گـر، قیمـت مـورد 

قبـول خـود را بـه این سـازمان معرفـی کنند.
در ایـن میـان، برخـی بـا تأکیـد بـر کمبـود نقدینگـی فعـالان صنعـت 
داروسـازی و تأکید بر آزادسـازی نرخ دارو، مشـکلات پیش رو را حل شدنی 
می داننـد. در حالـی کـه اساسـاً بحث رفع کمبـود نقدینگی مطرح نیسـت 
و آزادسـازی نـرخ دارو تنهـا می توانـد بـا برداشـتن قیومیت سـازمان غذا و 
دارو، صنعـت داروسـازی کشـور را در مسـیر کیفیت و رقابـت هدایت کند.
بـه ر غـم تأکیداتـی کـه  بارهـا و بارهـا بـر خودکفایـی دارویی می شـود، 

اقدامـات  هـدف  بازارهـای  گسـترش  و  صـادرات  در  نتوانسـته ایم  هنـوز 
فرآورده هـای  استانداردسـازی  در  توانایـی  عـدم  دهیـم.  انجـام  مؤثـری 
باعـث محدودیـت اختیـارات  دارویـی، خصولتی بـودن شـرکت هایی کـه 
در تصمیم گیـری می شـود GMP، نگرانـی شـرکت های دارویـی داخـل از 
واردات اقـلام دارویی نسـبت به افزایـش تولید، رقابت ناصحیـح در بازار و... 
از جملـه مهم تریـن مـواردی اسـت که مانع گسـترش فعالیت شـرکت های 

تولیدکننـده و توسـعه ایـن صنعـت اسـتراتژیک می شـود.

تأثیر الحاق به سازمان جهانی تجارت بر صنعت داروسازی کشور 
پـس از توافقـات هسـته ای و تغییـر نـگاه بین المللـی بـه کشـور، تلاش 
بـرای الحـاق به سـازمان جهانی تجـارت و عضویـت کامل در این سـازمان 
آغـاز شـد. الحـاق بـه WTO بـه دلیـل مزایایـی که بـرای صنایـع تولیدی 
کشـور از جملـه صنعـت داروسـازی کشـور بـه همـراه دارد، مـورد توجـه 
دولتمـردان بـوده اسـت. بـا ایـن حال بـا وجـود جدیـت دولت وقـت برای 
هموارکـردن مسـیر الحـاق بـه سـازمان جهانـی تجـارت، هنوز چشـم انداز 
روشـنی در ایـن موضـوع در ذهـن فعـالان بـازار مشـخص نیسـت کـه بـه 
نظـر می رسـد تعهدپذیـری بـر اسـاس قوانیـن آن سـازمان  و نگرانـی از 
بحث هـای مربـوط بـه پتنت )حقـوق انحصاری تولیـد و ثبت تجـاری( دارو 
و... مهم ترین چالش های صنعت داروسـازی کشـور در مسـیر الحاق اسـت. 
شـاید اگـر تأثیـرات الحـاق به این سـازمان برای فعـالان و دسـت اندرکاران 
صنایـع ملموس تـر می شـد، اقدامـات جدی تـری در ایـن عرصـه صـورت 

می گرفـت.
در پـی پیوسـتن به سـازمان جهانی تجـارت، موضوعات بسـیاری مبنی 
بـر آینـده رقابت صنعـت داروسـازی در سـطح بین المللی مطرح اسـت که 
ذکـر ایـن نکته حائز اهمیت اسـت کـه در این مورد، صنایـع اهمیت ندارند 
بلکـه نکتـه اساسـی تراز تجـاری دارو اسـت که در صـورت پیوسـتن ایران 
بـه سـازمان جهانـی تجـارت تراز تجـاری دارو مثبت خواهد شـد. از سـوی 
دیگـر بـا توجه بـه این که داروسـازی کشـور بر اسـاس نظام ژنریک اسـت، 
در صـورت الحـاق ایـن نظـام می توانـد تداوم داشـته باشـد و بیمه هـا غالباً 

u.بر اسـاس همیـن نظام حرکـت کنند

یادداشت ویژه دکتر حسین وطن پور
رییس دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت و عضو هیئت علمی دانشکده داروسازی دانشگاه شهید بهشتی
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دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما( طبق آمارهای رسیده، بسیار خوب برگزار شده است. مقایسه آماری این دوره از نمایشگاه با دوره های 
قبل و نمایشگاه هایی در این سطح، نشان دهنده افزایش جذب مخاطب است، مخاطبانی که عمدتاً متخصصان این رشته هستند. از طرفی در مورد شرکت ها نیز این 
افزایش شکل گرفته است؛ طبق آمارها 400 شرکت در این نمایشگاه حضور دارند که 90 شرکت خارجی در میان آن ها وجود دارد. این موضوع نشان می دهد که این 

نمایشگاه رو به رشد حرکت کرده است و در جمع بندی می توانیم بگوییم که نمایشگاه خوبی است.
دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما فرصت خوبی است که شرکت های دارویی و شرکت های دانش بنیان خود را معرفی کنند اما این به آن معنا نیست که قصد 

این نمایشگاه تبلیغ تولید داخل )به هر قیمتی( باشد بلکه این نمایشگاه قصد دارد محصولات باکیفیت را معرفی کند.
گاهی ممکن است با حداقل استاندارد ها، به یک محصول فضا برای معرفی بدهیم که این موضوع نشان دهنده سیاست های حمایتی در این حوزه است؛ تبلیغ یک 
محصول ابتدا به کیفیت و سپس به قیمت محصول مرتبط است. قرار نیست هر محصول تولید داخلی را با قیمت بالاتر از متوسط بین المللی تبلیغ کنیم. کیفیت دارو و 
قیمت دارو بسیار مهم به شمار می رود که به تلاش شرکت ها بستگی دارد. البته سازمان غذا و دارو نیز باید نهایت همراهی و دقت را داشته باشد تا زمینه های رقابت 
برای شرکت های داخلی فراهم شود. بایستی شرایط به گونه ای رقم بخورد که رضایت مصرف کننده و پزشکان جلب شود. هنوز قسمت عمده ای از بازار صنعت دارو در 
اختیار فعالان خارجی است که امیدواریم با عملکرد شرکت های دانش بنیان و فعالیت دانشمندان جوان ایرانی بتوانیم میزان واردات دارو به کشور را به حداقل برسانیم.

صنعت داروسازی ایران حتماً از مرز های مان فراتر خواهد رفت چراکه ما از نظر علمی جایگاه خوبی داریم. 50 درصد از دانشمندان ایرانی که در یک درصد از 
نخبگان جهان قرار دارند، داروساز هستند. این موضوع نشان دهنده جایگاه فنی و علمی و برجسته ما در این صنعت است.

داروسازی ایران یک صنعت پیشرو است و سال به سال سهم بازار صادراتی آن در حال رشد بوده. ما در سال 94، 98 درصد نیاز داخلی با سهم ریالی 70 درصد را 
در کشور تولید کردیم. ما در سال گذشته یک میلیارد دلار واردات داشتیم؛ این در حالی است که ارزش داروهای تولید داخل، 3 میلیارد دلار بوده است، یعنی 70 درصد.

وضعیت امروز صنعت داروسازی به گونه ای است که در آن تمام خطوط داروسازی موجود است و هیچ خط تولیدی در دنیا وجود ندارد که ما آن را نداشته باشیم. ما 
در کشور 160 شرکت و 90 خط تولید داریم که با همکاری همدیگر زیرساخت صنعت داروسازی کشور را تشکیل می دهند. به عقیده من، برگزاری نمایشگاه تخصصی 
دارو دیر شده بود اما با این حال از مسئولان برگزاری تشکر می کنم. این دومین دوره این نمایشگاه است اما رشد آن بیش تر از دو برابر بوده است. در این نمایشگاه 

400 شرکت حضور دارد که همگی به نحوی در تولید دارو و نه واردات، فعالیت دارند که این موضوع یک موفقیت به حساب می آید.

دکتر سیدحسن هاشمی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

افزایش جذب مخاطب نشان از رشد نمایشگاه دارد

دکتر دیناروند معاون وزیر بهداشت و رییس سازمان غذا و دارو

داروسازی ایران یک صنعت پیشرو است

گزارشی که در پیش رو می خوانید مهم ترین نقل قول های مسئولان ارشد نظام سلامت در دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما( است همچنین مراسم افتتاحیه 
این نمایشگاه  با حضور دکتر رسول دیناروند رییس سازمان غذا و دارو، دکتر عباس کبریایی زاده رییس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران و دکتر سیدتقی نوربخش رییس 

سازمان تأمین اجتماعی و جمعی از مدیران صنایع دارویی ایران و جهان در شبستان مصلای بزرگ امام خمینی)ره( برگزار شد.

آغاز یک رویداد جهانی
گزارشی  از افتتاحیه  دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما(
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دکتر عباس کبریایی زاده 

دکتر محمود نجفی عرب
دومین نمایشگاه ایران فارما حاصل عملکرد مطلوب سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی است، بدون شک این نمایشگاه حاصل 
تحولی اساسی در سیاست های سندیکاست که موجبات رشد همه جانبه صنعت داروسازی را فراهم کرده است. حدود 70 درصد صنعت 
داروسازی کشور در اختیار بخش های شبه دولتی و عمومی است که این سوال را در ذهن ایجاد می کند که چرا صنایع  بزرگ هنوز 

نتوانسته اند در حوزه هایی که سهم ارزی بسیار زیادی را در حوزه واردات به خود اختصاص می دهد، موفق باشند.

دکتر اکبر برندگی
با رفع تحریم ها و تمایل شرکت های خارجی برای سرمایه گذاری در کشور، برگزاری نمایشگاهی چون ایران فارما با شیوه ای جدید، 
پنجره ای  است تا خود را به کشورهای مختلف جهان معرفی و ظرفیت های صنعت دارویی کشور را به دیگران عرضه کنیم.  نگاهی به 
آمار و ارقام تولید دارو در کشور، لزوم صادرات دارو را بیش از گذشته مورد توجه قرار می دهد. در حال حاضر بیش از 100 کارخانه داخلی 
اقدام به تولید داروهای داخلی می کنند و نزدیک به 30 کارخانه در نوبت راه اندازی خطوط تولید هستند که با این اوصاف، مجموع تولید 
دارویی داخل بیش از 3 برابر مصرف است و لزوم صادرات بیش از گذشته احساس می شود که نمایشگاه ایران فارما فرصتی است تا با 

الفبای صادرات و سبک های نوین دارویی آشنا شویم تا به  این وسیله شاهد تجربه یک جهش دارویی در سال 2017 باشیم.

 دکتر هاله حامدی فر
نمایشگاه های دارویی یا سلامتی که در کشور برگزار می شود، هیچ کدام پشتوانه صنعتی نمایشگاه ایران فارما را ندارند. تنوع و تعدد 
شرکت های داروسازی که در کشور وجود دارد و ارزشی که به نمایشگاه ایران فارما می دهد به هیچ وجه قابل مقایسه با سایر نمایشگاه های 

دیگر نیست.
حتی نمایشگاه هایی که در ترکیه یا امارات برگزار می شود، بنیه و صنعت داروسازی آن ها اصلاً قابل مقایسه با ایران فارما نیست. از 
سوی دیگر در شرایطی که همکاری های بین المللی گسترش یافته و دنیا داشته های ایران را ارزیابی می کند، نمایشگاه ایران فارما فرصت 
مناسبی برای نمایش توان دارویی کشور است. اما معتقدم که هر فرآیندی از جمله این نمایشگاه نیازمند بلوغ است تا بتوان مانند نمایشگاه 

CPhI در تقویم کشور ثبت و به عنوان تاریخ جهانی هر کشور ثبت شود.

دکتر محمدرضا شانه ساز
در دوران پسابرجام باید از تمام توان برای جبران عقب ماندگی گذشته نهایت بهره را برد. فرصتی که اگر از آن خوب استفاده نکنیم 
راه را برای شرکت های واردکننده هموار خواهد کرد تا بازار را به  دست بگیرند. تهدیدی که در دوران تحریم به وجود آمد و باعث شد تا 

در همان موقع در برخی اقلام دارویی با کمبود مواجه شویم.
به نظر می رسد بیش از این که در داخل کشور باید سرمایه گذاری کرد تا خارجی ها جذب بازار دارویی کشور شوند، نیاز است تا در 
فناوری و ثروت رسیده اند که در  بلوغ، تکنیک،  از  اندازه  به آن  ما  زیرا شرکت های دانش بنیان  کشورهای دیگر سرمایه گذاری کنیم. 

بازارهای دیگر حضور پایدار داشته  باشند و بتوانند ثروت به کشور وارد کنند.

صنعت داروسازی ایران پس از گذر از آن دوره دشوار با توجه به تحریم های یک جانبه ای که علیه ایران از جانب کشور های غربی وضع 
شده بود به مسیر رشد و شکوفایی خود ادامه داد به طوری که در سال های منتهی به توافق هسته ای که فشار ها از همیشه بیش تر بود، ما در 
زمینه دارو های اساسی در کشور مشکلی نداشتیم و ایران توانست در سال های تحریم و فشار 98 درصد از نیاز کمی کشور به دارو را تأمین 

کند. لذا می توانیم ادعا کنیم که رویکرد صنعت داروسازی ایران مصداق عینی اقتصاد مقاومتی است. 
ایران فارما تجربه ای است که 2 سال قبل توسط دکتر نجفی عرب راه اندازی شد. امروز دومین دوره نمایشگاه بین المللی ایران فارما است 
که در آن، دارو به صورت صنعتی مستقل عمل می کند. هنگام تصمیم گیری برای چگونگی برگزاری این نمایشگاه یک هیئت اجرایی شکل 
گرفت و در تدوین نقشه راه و استراتژی نمایشگاه که آن را از حالت نمایشگاه صرف خارج کند، به یک رخداد تبدیل کند و ظرفیت های صنایع 

دارویی را معرفی کند، تصمیمات مهمی اتخاذ شد.
هم چنین تصمیم گرفته شد که شرکت های خارجی حاضر در نمایشگاه فقط در زمینه تجهیزات و فناوری های نوین در خصوص ایجاد خط 

تولید دارو به فعالیت بپردازند و نباید هیچ کدام تولیدکننده محصول نهایی باشند.
ایران فارما رویکردی را اتخاذ کنیم که به توسعه  این نمایشگاه یک رویداد است. تلاش این است تا در دومین نمایشگاه بین المللی 

زیرساخت های صنعت  داروسازی و درنتیجه سلامت جامعه کمک کند.

نگاه هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران،

ایران فارما2 حاصل تحولی اساسی در سیاست های سندیکاست
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بزرگترین رویداد صنعت دارو، از نگاه دوربین
دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فاما(

مراسم افتتاحیه دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما(

گشایش دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما(

دیدار سندیکا با وزیر بهداشت قبرس

استقبال از ثبت نام در ایران فارما2
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کارگاه های آموزشی در دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما(

بازدید وزیر بهداشت از دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما(
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مدیران و مسئولان عالی رتبه و بیش از 400 صنعتگر از بیش از 40 کشور جهان در 
دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما 2016( که چهارشنبه، 24 

شهریور در تهران افتتاح شد حضور پیدا کردند.
حدود 100 شرکت معتبر از ایتالیا، آلمان، فرانسه،  دانمارک، انگلستان، سویس، 
بلژیک، ژاپن، کره جنوبی، چین، آرژانتین، اسپانیا، هند و جمهوری چک در نخستین 

رویداد دارویی پسابرجام ایران شرکت داشتند.
تنها  و  بوده  واسطه غایب  و  واردکننده، صادرکننده  آن جایی که شرکت های  از 
تولید کنندگان و فعالان صنایع دارویی در این نمایشگاه حضور داشتند، فضا بسیار 

حرفه ای و تخصصی بود.
به گفته دکتر عباس کبریایی زاده، رییس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
ایران،  تنها از »شرکت هایی که در صنایع دارویی ایران فعالیت داشته و می توانند به 
پیشرفت این حوزه، چه در مسئله فراهم آوردن فناوری تولید  و یا در موضوع صادرات، 

کمک کنند دعوت به عمل آمد تا در این نمایشگاه شرکت داشته باشند.«
از میان شرکت های حاضر در نمایشگاه می توان به نام های معتبری چون مِرک، 
بوش، AWH، آزوفارما، دکتر مولر، هارو هافلیگر و M+W از آلمان،  کوماس، ایزیفارما،  
رانچی و فارما کوالیتی گروپ از ایتالیا،  بوکار و کالیکس از فرانسه، فارما پکجینگ 
سیستمز و MRC از انگلستان، آرجنول و تلستار از اسپانیا، ترنسمر و آسپتیک از 
بلژیک، سجونگ از کره جنوبی، تروکینگ و توفلون از چین و پی وی فارما و لبیندیا 

از هند اشاره کرد.
هم چنین دکتر رسول دیناروند، رییس سازمان غذا و دارو در این خصوص می گوید: 

صنایع دارویی ایران توانایی حرکت فرای مرزهای کشور و تسلط بر بازار منطقه ای با 
ظرفیت وسوسه برانگیز بیش از 400 میلیون مصرف کننده بالقوه را دارد.

این مسئول، برگزاری باشکوه نمایشگاه و  اشتیاق شرکت های خارجی برای حضور 
و فعالیت در ایران را از جمله گواه های این مدعا برشمرد.

وی افزود: جمعیت کشور ما و میزان تقاضای داروی کشور،  با وجود بالابودن، 
محدود است. اولویت اول ما باید بهره مندی از برتری فناوری ما در منطقه برای تلاش 

بیش تر در حوزه صادرات باشد.
طبق آماری که دیناروند ارائه داد، طی سال مالی 1394، صادرات دارویی کشور  با 
میزان 200 میلیون دلار و حضور در 17 کشور جهان، در نقطه اوج خود بود؛ این در 

حالی است که میزان واردات ما بیش از 1 میلیارد دلار بود.
با  دارویی  داخلی محصولات  تقاضای  درصد  مسئول، 98  این  گفته های  طبق 

تولیدات داخلی پاسخ گفته می شود.
با این وجود، محصولات خاص خارجی بیش از 30 درصد ارزش مالی بازار داخلی را 
تشکیل می دهند. این صنعت بیش از نیمی از مواد خام برای تولید داروهای شیمیایی را 
از طریق واردات تأمین کرده،  اما در حوزه مواد اولیه برای داروهای زیستی خودکفاست.

بر اساس اهداف تعیین شده در برنامه ششم توسعه، صنایع دارویی می بایست حداقل 
75 درصد ارزش بازار داخلی را در دست خود داشته باشد.

فرصت ها و تهدیدها
نوونوردیسک،  تولیدکننده دانمارکی و بزرگ ترین تأمین کننده انسولین در جهان، 

نگاه های خیره، جهش های بزرگ
ایران فارما 2016:

امیر هواسی، نویسنده و خبرنگار روزنامه فایننشال تریبیون
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یکی از حاضران معتبر این نمایشگاه بود. غرفه این شرکت در محلی دور از بخش 
از توجه ویژه سندیکا،  بین الملل و در دل نمایشگاه پیش بینی شده بود که نشان 

برگزارکننده این نمایشگاه،  به این تولیدکننده داشت.
این تولیدکننده بزرگ دارو در ایران بسیار شناخته شده است و با پرسنلی به تعداد 
130 نفر، توانسته در دوره تحریم نیز، از سال 2005 در ایران حضور داشته باشد و 
اکنون برنامه ای مدون برای دو برابرکردن این تعداد و افزودن 160 نیروی جدید دارد. 
این تصمیم برای افزایش، نتیجه سرمایه گذاری بزرگ 70 میلیون یورویی این شرکت 

برای تأسیس کارخانه تولید انسولین در ایران بود.
فرهاد رئوفی، مدیر تولید این شرکت گفت: تأسیس این کارخانه انسولین بزرگ ترین 
سرمایه گزاری در ایران از زمان انقلاب اسلامی و بزرگ ترین تعهد این مجموعه تا به 

امروز است.
میکل سورین لارسن، مدیر پروژه این شرکت اشاره کرد:  سال ها در ایران فعالیت 

داشته ایم و اکنون که دوباره بازگشتیم شاهد بهبود و پیشرفت های زیادی هستیم.
وی هم چنین تأکید کرد که زیرساخت های پزشکی ایران برای تشخیص دیابت 
پیشرفت قابل توجهی طی چند سال اخیر داشته و امروز درک بهتری از جمعیت مبتلا 

به دیابت در کشور ایران داریم.
و  است  رشد  حال  در  بازار  که  معناست  این  به  مسئله  این  داد:  ادامه  لارسن 

نوونوردیسک آماده است تا درمان باکیفیت را در اختیار بیماران ایرانی قرار دهد.
وی از آمادگی مجموعه نوونوردیسک برای انتقال فناوری تولید به ایران از طریق 

آموزش متخصصان صنعت ایران خبر داد.
لارسن افزود:   اکثر پرسنل کارخانه ای که در دست تأسیس داریم بومی خواهند بود 
و تعداد کمی از متخصصان دیگر کشورها در این کارخانه حضور پیدا خواهند کرد. او 
هم چنین تأکید کرد که فناوری تولید، کیفیت محصول و تجهیزات ساخت مشابه دفتر 

مرکزی کارخانه در دانمارک خواهد بود.
کیفیت  و  بهره وری  زمینه  در  بهتر  عملکردی  نمایش  ما  برنامه  گفت:  لارسن 
محصول در مقایسه با دیگر شرکت های فعال در این حوزه است. برای تحقق این 
هدف در طولانی مدت نیاز به افراد باتجربه و دانش داریم. بنابراین، به خدمت گرفتن 

نیروی کار بااستعداد و آموزش آن ها کلید موفقیت است.
این مسئول ادامه داد: نگاه ها به ایران است و رقابتی بالقوه میان شرکت های خارجی 
برای ورود به بازار انسولین ایران شکل گرفته است. با این وجود،  نوونوردیسک تنها 

تولیدکننده داروهای دیابتی در ایران است.
بر اساس گفته های لارسن، کارخانه 70 میلیون یورویی تولید انسولین در سال 

1399 به مرحله تولید خواهد رسید و اکنون در مرحله طراحی و تعیین ماشین آلات 
مورد نیاز برای تولید، مسائل مربوط به فناوری اطلاعات و ظرفیت خروجی قرار دارد.

با  ایران،  انرژی هسته ای  برنامه  به  بین المللی مربوط  برداشته شدن تحریم های 
تسهیل روند ورود و فعالیت در بازار ایران، شرایط را برای شرکت های خارجی ساده تر 
از پیش کرده است و همین دلیلی برای روی آوردن کشور ها به سرمایه گذاری در ایران 
شده است. اما همه چیز در حالت ایده آل نیست؛  چراکه بیش تر تحریم های ایالات 
متحده، در رابطه با مراودات بازرگانی و محدودیت های مجوزدادن برای نرم افزارها 

هم چنان پابرجا هستند.
فرهاد رئوفی مدیر تولید شرکت نوونوردیسک در این رابطه می گوید: به دلیل مسائل 
 IT مربوط به تهیه مجوز طی دوران تحریم، قادر نبودیم از تعداد زیادی از راهکارهای
و نرم افزارهای مایکروسافت استفاده کنیم و این مشکل هم چنان وجود دارد. وی ابراز 
امیدواری کرد که با مذاکرات دولت با قدرت های جهانی، این مشکل تا حدودی رفع 

شود.

پاورچین پاورچین
بخش فناوری های بسته بندی شرکت بوش، یکی دیگر از شرکت های معتبر اروپایی 
است که در دوران پسابرجام به ایران بازگشته بود،  اما این شرکت آلمانی برخلاف 

نوونوردیسک قدم های محتاطانه تری در مسیر ورود به ایران برمی دارد.
بر اساس گفته های مازن حمصی، مدیر کل اجرایی این شرکت، تخصص بوش 
در انجام پروژه های محصول نهایی برای تولید محصولاتی چون قرص، کپسول و 

آمپول است.
وی افزود: از آن جایی که بخش عظیمی از صنایع دارویی ایران با ماشین آلات بوش 
تجهیز شده، از بازگشت به ایران و حضور میان دوستان قدیمی خود بسیار خرسندیم.

او هم چنین اشاره کرد که هدف شرکت راه اندازی مجدد و ارتقای ماشین آلات 
موجود در کشور و به تدریج افزایش ظرفیت و بهبود کیفیت تولید آن ها در آینده است.

وی ادامه داد: صنایع داروسازی شما به تغییراتی جزیی احتیاج دارد و می توان این 
تغییرات را به سرعت و با بهره وری بالا اعمال کرد.

این تولیدکننده آلمانی تأکید کرد که بوش در حال حاضر قصد دارد میزان و حدود 
فعالیت خود در ایران را پایین نگه دارد.

او در پایان گفت: قدم بعدی این است که ما امیدواریم تحریم ها به طور کلی برداشته 
u.شود و مشتریان ما بتوانند ماشین آلات پیشرفته و گران قیمت تر ما را سفارش بدهند
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نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما( در دومین دور از برگزاری 
خود، علاوه بر حضور حداکثری شرکت های داخلی و خارجی، برگزاری کارگاه های 
آموزشی، عقد قرارداد و هم چنین بازدید 27 هزار نفری طی سه روز، شاهد برگزاری 
دارویی،  علوم  تخصصی  کتاب های  نمایشگاه  قالب  در  دیگری  تخصصی  رویداد 

پزشکی - دانشگاهی بود.
این نمایشگاه در فضایی هر چند کوچک تر از نمایشگاه تخصصی صنعت داروسازی 
در شبستان اصلی برگزار شد و 20 ناشر تخصصی حوزه کتاب های علوم دارویی و 
پزشکی به ارائه آخرین کتاب  های این حوزه پرداختند. بر اساس اعلام دبیرخانه اجرایی 
نمایشگاه ایران فارما، ناشران تخصصی صنعت داروسازی و پزشکی درمجموع از دو 

هزار عنوان کتاب رونمایی کردند.
انتشارات تیمورزاده، انتشارات ارجمند، انتشارات افروز، انتشارات ویژه نشر، انتشارات 
اطمینان، انتشارات بشری، انتشارات ایده نوین، انتشارات برای فردا، انتشارات پارسیان، 
انتشارات تیمورزاده نوین، انتشارات رویان پژوه و... از جمله مهم ترین ناشران حاضر 
در اولین دوره از نمایشگاه تخصصی کتاب های علوم دارویی، پزشکی - دانشگاهی 
بودند. نکته حائز اهمیت دیگر در برگزاری این نمایشگاه، اختصاص تعدادی غرفه به 
کتاب های لاتین چاپ شده در حوزه کتاب های علوم دارویی و پزشکی بود که اهمیت 

برگزاری نمایشگاه را دوچندان کرده بود.

نمایشگاه تخصصی کتاب؛ پلی میان صنعت و دانشگاهیان
ایران فارما،  پایان نمایشگاه  انجام شده در  خوشبختانه بر اساس نظرسنجی های 
نیمی از بازدیدکنندگان بر این نکته اتفاق نظر داشتند که برگزاری نمایشگاه کتاب های 
تخصصی دارویی و پزشکی بر جاذبه نمایشگاه اصلی افزود. دکتر عباس حاجی آخوندی 
مشاور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در امور آموزشی و تحقیقاتی از جمله 
افرادی بود که ضمن بازدید از نمایشگاه ایران فارما و نمایشگاه کتاب، برگزاری هر دو 
نمایشگاه را بسیار قابل قبول ارزیابی و خاطرنشان کرد: برگزاری نمایشگاه کتاب های 
تخصصی علوم دارویی و پزشکی در حاشیه نمایشگاه حرکتی نو در صنعت داروسازی 

به حساب می آید که برای محققان و دانشگاهیان بسیار جاذبه ایجاد کرد.
نمایشگاه کتاب  های تخصصی علوم دارویی، پزشکی - دانشگاهی هر چند در 
اولین سال برگزاری خود برای بسیاری از ناشران ناشناخته بود و همین امر مانع 
از شرکت آن ها شد، اما به گفته دیگر ناشران حاضر در نمایشگاه، برگزاری چنین 
رویدادی علاوه بر تسهیل دسترسی دانشجویان به کتاب های  تخصصی مورد نظر 

خود زیر یک سقف، موجب ارتقای سطح فرهنگی صنعت مرتبط هم خواهد شد.

یک تجربه خوب!
نمایشگاه تخصصی  در  انتشارات حاضر  از  یکی  مدیر مسئول  راستا  در همین 

کتاب های علوم دارویی، پزشکی - دانشگاهی به خبرنگار نشریه تخصصی »غذا 
و دارو« گفت: برگزاری نمایشگاه  تخصصی کتاب های مرتبط با یک صنعت خاص 
هم زمان با نمایشگاه صنعتی همان حوزه، اتفاقی بود که پیش از این ها در صنعت 
کتاب می بایست صورت می گرفت. مدت هاست برگزاری نمایشگاه کتاب منوط به 
برگزاری نمایشگاه بین المللی کتاب در سال شده است. این در حالی است که باید 
بپذیریم نمایشگاه کتاب رویدادی نیست که تنها یک بار در سال شاهد برگزاری آن 

باشیم.
به گفته وی هر ساله با برگزاری نمایشگاه کتاب، بسیاری از علاقه  مندان به کتاب 
و کتاب خوانی از نقاط دور برای تهیه کتاب های مورد نظر خود به تهران می آیند 
که همین امر باعث ازدیاد جمعیت و هم چنین افزایش ترافیک می شود. بسیاری از 
بازدیدکنندگان ممکن است نتوانند در آن زمان خاص از نمایشگاه بازدید کنند یا حتی 
در صورت بازدید هم امکان دسترسی راحت به کتاب های تخصصی مرتبط با رشته 
مورد نظرشان فراهم نشود. این در حالی است که در طول سال، چندین نمایشگاه 
مختلف صنعتی و غیره برگزار می شود که فرصت بسیار مناسبی را برای عرضه 
کتاب های مرتبط فراهم می کند و قطعاً ناشران هم از این برگزاری و البته تداوم چنین 
رویدادهایی استقبال خواهند کرد. اتفاقی در این نمایشگاه روی داد و با هر ساله شدن 
ایران فارما، استقبال ناشران کتاب های علوم دارویی و پزشکی هم از برگزاری هر ساله 

نمایشگاه تخصصی کتاب چندین برابر شده است.
پایان  در  پزشکی  و  دارویی  علوم  تخصصی  کتاب  های  تخصصی  ناشر  این 
خاطرنشان کرد: نمایشگاه کتاب یکی از مجموعه هایی است که به  شدت مورد توجه 
نسل جوان به خصوص دانشجویان و دانش آموزان است. رقابت در عرصه فرهنگی 
موجب به وجودآمدن نمایشگاه کتاب می شود که در عرصه جهانی معروف بوده و 

مورد توجه ناشران و نویسندگان است.

استقبال از نمایشگاه کتاب در نوع خود تعجب آور بود
دکتر فرهاد تیمورزاده مدیر مسئول انتشارات پزشکی و دارویی تیمورزاده هم ضمن 
بیان این موضوع که شک ناشران حاضر در نمایشگاه برای موفقیت این نوع جدید از 
برگزاری نمایشگاه پس از شک به یقین تبدیل شد، افزود: علاوه بر استقبال از فروش 
کتاب های تخصصی علوم پزشکی و دارویی با وجود این که تعداد اندکی کودک در 
نمایشگاه شرکت می کنند و بیش تر مخاطبان دانشمندان و محققان علوم پزشکی 
هستند، اما فروش کتب کودک در حوزه سلامت با استقبال روبه رو شد به طوری که 

ما اصلاً انتظار این میزان فروش را نداشتیم.
تیمورزاده با اشاره به این که در کشورهای پیشرفته دنیا مخاطبان نمایشگاه های 
کتاب کودک، پدر و مادران این رده سنی هستند، گفت: درواقع پدر و مادرها با توجه 
به سلایق، علایق و استعدادها و به منظور ارتقای رشد و هوش کودکان شان کتاب ها 
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را خریداری می کنند. در ایران این تفکر برای برپایی نمایشگاه و حضور ناشران وجود 
ندارد، اما همین نمایشگاه با وجود تخصصی بودن و نبود کودکان برای فروش این 

موضوع را هر چه بیش تر برای ما ثابت می کند.

ضرورت برگزاری نمایشگاه های تخصصی کتاب برای دانشجویان
نمایشگاه تخصصی کتاب های علوم دارویی، پزشکی - دانشگاهی در دومین روز از 
برگزاری خود شاهد بازدید دانشجویان دانشکده داروسازی دانشگاه آزاد تهران بود که 
بیان نقطه نظرات آن ها در حین بازدید از نمایشگاه در نوع خود  جالب به نظر می رسد.

یکی از دانشجویان بازدیدکننده از نمایشگاه تخصصی کتاب به خبرنگار »غذا 
و دارو« گفت: هدف من بیش تر بازدید از نمایشگاه ایران فارما و آشنایی با آخرین 
دستاوردها و تکنولوژی های صنعت داروسازی بود، اما برگزاری نمایشگاه کتاب در 
کنار این نمایشگاه برای من به شخصه تجربه بسیار جالبی بود. خوشبختانه کتاب های 
ارائه شده در نمایشگاه کتاب از تخفیف بسیار خوبی بهره مند شده بود. چراکه بسیاری 
از کتب پزشکی و دارویی گران بوده و خیلی از دانشجویان توان مالی برای خرید آن ها 
را ندارند، اما این نمایشگاه فرصت خوبی برای خرید ارزان تر کتاب های لازم است. 
امیدواریم در سال های آینده شاهد حضور تمامی ناشران تخصصی کتاب های علوم 
دارویی باشیم، ضمن این که برگزاری نمایشگاه تخصصی کتاب به این شکل  نیاز 
هر دانشجو و متخصصی به منظور دسترسی راحت تر کتاب های مورد نظر خود است.

هنرمندان، دیگر بازدیدکنندگان نمایشگاه تخصصی کتاب
نمایشگاه تخصصی کتاب های علوم دارویی، پزشکی - دانشگاهی نه تنها برای 
دانشجویان، صنعت گران و محققان صنعت داروسازی جاذبه ایجاد کرد بلکه برای 
هنرمندان هم تجربه متفاوتی رقم زد. نمایشگاه کتاب های تخصصی علوم دارویی، 
پزشکی - دانشگاهی در آخرین روز برگزاری خود میزبان بازدید هنرمندان کشور بود. 
چهره های شناخته شده ای از جمله محمدرضا فروتن، کتایون ریاحی و دکتر افشین 
یداللهی از این نمایشگاه بازدید و حمایت خود را از برگزاری چنین نمایشگاه هایی که 

هدف آن افزایش سطح فرهنگی جامعه است، اعلام کردند.

تحقق اقتصاد مقاومتی در حوزه نشر
ارشاد  و  فرهنگ  اداره  رییس  و  کل  مدیر  عالی  مشاور  کاظمی  مهرشاد  دکتر 
اسلامی شهر تهران برگزاری نمایشگاه تخصصی کتاب های علوم دارویی، پزشکی - 
دانشگاهی را فرصتی دانست که صنعت نشر در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
حرکت کند. به عقیده وی برگزاری چنین نمایشگاهی و گردهم آمدن ناشران تخصصی 
حوزه سلامت در کنار هم در فضایی محدود نسبت به نمایشگاه های معمول کتاب، 
فرصت مناسبی برای دانشجویان فراهم کرده است تا بتوانند از نزدیک با جدیدترین 
کتاب های رشته تخصصی خود آشنا شوند و هم چنین ضمن بهره  مندی از تخفیف 
اعمال شده، به راحتی کتاب مورد نظر خود را تهیه کنند. ضمن این که جانمایی این 
نمایشگاه در مرکز شهر، موجب سهولت دسترسی گروه های هدف به کتاب های  مورد 

نظر خود خواهد شد.
وی ضمن بیان این موضوع که برگزاری نمایشگاه کتاب های تخصصی در کنار 
نمایشگاه ایران فارما با هدف ارتقای سطح فرهنگی، می تواند الگویی برای برگزاری 
دیگر نمایشگاه های صنعتی باشد، خاطرنشان کرد: برگزاری این نمایشگاه زمینه های 

ارتباط نزدیک تر محققان، صنعتگران و علاقه مندان را فراهم کرده است.
به گفته مشاور عالی مدیر کل و رییس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهر تهران، 
یکی از وجوه اقتصاد مقاومتی ایجاد ظرفیت و زمینه سازی برای رونق بخشیدن به 
تولیدات داخلی است و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به عنوان متولی در حوزه نشر 
تلاش دارد تا زمینه های عرضه بهتر کتاب ها و دسترسی آسان تر مخاطبان  را فراهم 

سازد و برپایی نمایشگاه های کتاب های تخصصی با همین هدف صورت می گیرد.
دکتر مهرشاد کاظمی از قابلیت برگزاری نمایشگاه کتاب با هر ساله شدن نمایشگاه 
ایران فارما حتی در قالب بین المللی شدن خبر داد و بیان کرد: وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی حامی برگزاری نمایشگاه هایی است که بر اساس اقتصاد مقاومتی بر تولیدات 
داخلی تأکید دارد و نمایشگاه کتاب های علوم دارویی، پزشکی و دانشگاهی هم با 
توجه به پتانسیل و ظرفیت های صنعت داروسازی این قابلیت را دارد که هم زمان با 

u.نمایشگاه بین المللی ایران فارما، در سطوح بین  المللی برگزار شود
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دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته ایران فارما در روز 26 شهریور 
به کار خود پایان داد. در مراسم اختتامیه این رویداد دارویی دکتر علی ربیعی وزیر 
رییس سندیکای صاحبان  کبریایی زاده  دکتر عباس  اجتماعی،  رفاه  و  کار  تعاون، 
و  ایرانی  دارویی  بزرگ  ایران، مدیران عامل شرکت های  انسانی  داروهای  صنایع 

خارجی و جمعی از هنرمندان حضور داشتند.
در این مراسم دکتر علی ربیعی و دکتر عباس کبریایی زاده به ایراد سخنرانی 
پرداختند و هم چنین دکتر اکبر برندگی نایب رییس اول سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی ایران متن بیانیه دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته 

ایران فارما را قرائت کرد.
توسط  ایران فارما  نمایشگاه  دومین  برگزیدگان  از  نیز،  مراسم  این  انتهای  در 
مجریان برگزاری این نمایشگاه تقدیر به عمل آمد. در ادامه می توانید مهم ترین 

مباحث و رویداد های مطرح شده در این مراسم را مطالعه کنید.

دکتر کبریایی زاده: توسعه صادرات نیازمند همکاری های بین رشته ای  
است

دکتر عباس کبریایی زاده اولین سخنران این مراسم بود. وی بیان کرد: باید اذعان 
کرد که دانش و مهارت در صنعت داروسازی در بسیاری از زمینه ها بومی شده است. 
امروز اگر این توانایی در کشور وجود دارد که صنعت بیو تکنولوژی ما می تواند مراحل 
کشت، خالص سازی و تهیه فرمول های دارویی را با اتکا به دانش خود انجام دهد ما 
آن را مرهون تلاش ها و مجاهدت های پیشکسوتان و همکاران قدیمی خود هستیم 
توانایی  امروز  برسانند که  از شکوفایی  به مرحله ای  را  این صنعت  توانسته اند  که 

برون مرزی شدن را دارا می باشد.

دکتر کبریایی زاده به ارائه آماری از تراز تجاری داروی ایرانی پرداخت و ادامه داد: 
در حال حاضر 98 درصد از نیاز دارویی ما تنها با 777 میلیون دلار وابستگی ارزی 
در کشور تولید می شود که این مبلغ صرف تهیه ماشین آلات، قطعات و مواد اولیه ای 
می شود که به دلیل اقتصادی نبودن تولید آن ها در داخل، از خارج تهیه می شوند. وی 
سپس به مقایسه میزان ارز مصرفی برای داروی ایرانی و داروی وارداتی پرداخت و 
گفت: برای واردات 2درصد باقی مانده، یک میلیارد و 100 میلیون دلار ارز مصرف 
می شود که این مبلغ نشان می دهد ما چه جایگاه ویژه ای را در صنعت دارو به خود 

اختصاص داده ایم.
از متخصصان بین رشته ای برای حضور فعال تر در صنعت  وی ضمن دعوت 
داروسازی گفت: هر چند تولید دارو یک موضوع علمی و صنعتی است اما بحث 
بازاریابی، فروش و صادرات آن یک موضوع تخصصی دیگر است و نیاز به استفاده 

از متخصصان امر فروش و بازرگانی دارد.
دکتر کبریایی زاده افزود: این نمایشگاه می تواند بهانه ای باشد تا تحصیل کرده های 
حوزه مدیریت، اقتصاد، بازرگانی و بازاریابی وارد عرصه کار شوند؛ چراکه ما نیازمند 
حمایت و حضور متخصصان این حوزه هستیم تا صنعت دارو را فرامرزی کنیم. به 
عبارتی دیگر هنرمندان و مدیران باید سفیران معرفی این توانمندی ایران به جهان 

باشند.
رییس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در ادامه به پتانسیل های 
آزادنشده و توانمندی های صنعت داروی ایران برای استفاده از بازارهای منطقه اشاره 
کرد و افزود: در اطراف کشور ما جمعیتی بالغ بر 500 میلیون نفر وجود دارند که 
صنعت دارو سازی ندارند و این موضوع می تواند فرصتی برای صنعت داروسازی ما 
باشد تا با حضور فعال و مؤثر در این بازار ها گام اول را در راه برون مرزی شدن محکم 

گزارش مراسم اختتامیه دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما،

دارو؛ صنعتی مستقل
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خود را برای ایجاد رفاه و کاهش  فقر گسترش دهند چراکه این معضلات به اندازه 
کافی با حوزه سلامت و دارو در ارتباط هستند.

وی افزود: خوشبختانه دوستان سندیکا و فعالان این حوزه از خوش نام ترین و 
دلسوز ترین افراد کشور هستند و این موضوع نوید این را می دهد که آن ها هم به این 

حوزه نگاه تجاری صرف ندارند و نگاه شان به حوزه دارو با نگاه من یکسان است.
دکتر ربیعی در ادامه به رویکرد کلان اقتصادی کشور که مبتنی بر اقتصاد مقاومتی 
است اشاره کرد و افزود: در بحث اقتصاد مقاومتی هم نظام سلامت، هم نظام رفاه 
و هم تولید و توسعه کشور از اهمیت ویژه ای برخوردارند و دارو به تنهایی تمام این 

مباحث را در خود جای داده است.
وی ادامه داد: حضور 90 شرکت خارجی در این نمایشگاه و هم چنین میزان 200 
میلیون دلار صادرات در برابر یک میلیارد و 100 میلیون دلار واردات دارو در کشور به 
خوبی می تواند جهت گیری ها را برای تدوین سیاست ها و اهداف آینده داروی کشور 
مشخص کند. توسعه صنعت دارو برای ما یک اولویت است و با توجه به افراد لایق 
و فارغ التحصیلان توانایی که حاصل تلاش دانشگاه های کشور هستند ما می توانیم 

با یک برنامه ریزی و تدوین سیاست های حمایتی به اهداف خود دست پیدا  کنیم.
دکتر ربیعی با اشاره به نا امنی های منطقه خاور میانه و امنیتی که در ایران بر  قرار 
است گفت: درست است که ما در منطقه  بی ثباتی به سر می بریم اما امنیت و ثبات 
کشور ما فرصت بزرگی است تا بتوانیم بازار دارویی کشور های پیرامون خود را تحت 
تأثیر قرار دهیم و در جذب تکنولوژی های روز و همکاری های مشترک کشور های 

پیشرفته موفق عمل کنیم.
در  دارویی  صنایع  موفقیت های  به  اشاره  با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 
ایجاد 3هزار شغل  با  است  توانسته  ایران  دارو سازی  افزود: صنعت  اشتغال  ایجاد 
پایدار مستقیم و 4 الی 5 برابر شغل پایدار غیر مستقیم نقش بسیار سازنده ای را در 

اشتغال زایی ایجاد کند.
وی در انتها گفت: ما سعی داریم تا همه دارو های تولید داخل کشور را تحت 
پوشش بیمه قرار دهیم و هر کجا که تولید داخل به نقطه ای برسد که بتواند جایگزین 
انواع خارجی بشود ما در این زمینه اقدام خواهیم کرد؛ چراکه استراتژی ما افزایش 
پوشش بیمه برای تولید داخلی است. وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی سعی دارد تا 
با ابزار بیمه به کمک صنعت داروسازی بیاید چراکه دارو ارتباطی تنگاتنگ با حوزه 
رفاه و کاهش ریسک زندگی مردم خواهد داشت و ارتباط بیمه ها با صنایع دارویی 

در این راستا تعریف می شود.
پس از سخنرانی دکتر علی ربیعی برگزارکنندگان دومین نمایشگاه بین المللی 
ایران فارما از شرکت کنندگان برگزیده در این نمایشگاه تقدیر به عمل آوردند و در 

u.انتها به یادگار عکسی انداختند

بردارد. این در حالی است که اگر ما به دنبال بازار منطقه نباشیم شرکت های ایرانی 
مجبور خواهند بود تا در بازار  داخلی به رقابت بپردازند که این موضوع نمی تواند اتفاق 

خوبی برای صنعت داروی کشور باشد و ما آسیب جدی خواهیم دید.
دکتر کبریایی زاده در انتها به چشم انداز های صنعت داروی کشور اشاره کرد و 
گفت: ما می خواهیم و می توانیم تا تراز تجاری دارو را مثبت کنیم. ما در حال حاضر 
200 میلیون دلار صادرات داریم؛ این در حالی است که واردات دارو به ایران 1 
میلیارد و 100 میلیون دلار است. نه تنها داروسازان ایرانی، بلکه تمامی حوزه هایی که 
می توانند در این راستا به کشور کمک کنند باید دست به دست یکدیگر دهند و با 
توجه به فرصت هایی که پیش روی ما قرار دارد، تا 5 سال آینده مقدار صادرات دارو 

را 5برابر کرده که من بسیار به تحقق این هدف خوشبینم.
در ادامه این مراسم دکتر اکبر برندگی نایب رییس اول سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی ایران به قرائت بیانیه دومین نمایشگاه ایران فارما پرداخت. پس از 

قرائت متن بیانیه از دکتر علی ربیعی برای ایراد سخنرانی دعوت به عمل آمد.

دارو نقطه تلاقی سلامت، رفاه و توسعه
دکتر علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به این موضوع که 
کنشگران حوزه دارو، صرفاً کنشگران اقتصادی نیستند گفت: وجه اجتماعی و علمی 
حوزه ای که شما دست  اندرکاران داروی کشور در آن فعالیت  می کنید بسیار بیش تر از 
وجه اقتصادی آن برجستگی دارد و تأثیرگذارتر است. به عبارتی دیگر دارو یک حوزه 
چندساحتی است و من نمی خواهم با به کاربردن عنوان صنعت نگاه تقلیل گرایانه ای 
به حوزه ای که شما در آن فعال هستید داشته باشم؛ چراکه وقتی از صنعت دارو 
حرف می زنیم نوعی نگاه تقلیل گرایانه به این موضوع بااهمیت و استراتژیک خواهیم 

داشت.
وی ادامه داد: دارو را نمی توانیم فقط در حوزه صنعت تفسیر کنیم چراکه دارو با 
فرهنگ، رفاه اجتماعی، سیاست، فقر و کاهش آلام مردم ارتباط دارد. ما شاهد بودیم 
که چگونه در دوران تحریم ها دارو توانست نیاز مردم را تحت تأثیر قرار دهد. بنابراین 
من فکر می کنم حوزه دارو، حوزه ای چندساحتی است و برای این که ما بتوانیم در 
کشور چشم انداز های دارویی را به خوبی به پیش ببریم و توسعه را شاهد باشیم باید 
تمامی حوزه هایی که به آن ها اشاره داشتم را به صورت موازی مورد توجه قرار دهیم.
دکتر ربیعی در ادامه به ارتباط حوزه فعالیت های داروسازان و وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی اشاره کرد و گفت: وزارتخانه ای که من مسئولیت آن را بر عهده دارم 
از جهات مختلف با کاری که شما داروسازان انجام می دهید ارتباط نزدیک و ملموس 
دارد. شاید برجسته ترین ارتباط ما در حوزه بیمه ها باشد اما من معتقدم که لازم است 
داروسازان و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی علاوه بر تعاملات اقتصادی، تلاش 
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آغاز »طرح ترویج سلامت عمومی« در ایران فارما3

و کمیسیون  ایران  انسانی  داروهای  با همکاری سندیکای صاحبان صنایع 
سلامت  ترویج  »طرح  بر  مبنی  طرحی  تهران  شهر  اسلامی  شورای  سلامت 
عمومی« در سومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما(، آغاز 

به کار خواهد کرد.
به گزارش نشریه تخصصی غذا و دارو، طی نشستی با حضور دکتر عباس 
احمد  و  ایران  انسانی  داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  رییس  کبریایی زاده 
مسجدجامعی عضو کمیسیون سلامت شورای اسلامی شهر تهران، فعالیت های 
این دو نهاد به صورت رسمی در مسیر اجرای »طرح ترویج سلامت عمومی« 

آغاز شد.
ایران  انسانی  داروهای  سندیکای صاحبان صنایع  این حرکت گسترده،  در 
به عنوان متولی حوزه فرهنگ سازی مصرف منطقی دارو و تشویق خودمراقبتی، 
به عنوان متولی حوزه سلامت  کمیسیون سلامت شورای اسلامی شهر تهران 
شهری و سازمان تامین اجتماعی به عنوان متولی حوزه سلامت عمومی، نقش 

فعالی دارند.
صنایع  و  دارو  بین المللی  نمایشگاه  سومین  دبیرخانه  سوی  از  نشست  این 
این  رسانه ای  دارو)حامی  و  غذا  تخصصی  نشریه  غرفه  در  وابسته)ایران فارما( 

نمایشگاه( در بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات، برگزار شد و طبق صحبت های 
ایران فارما،  بین المللی  نمایشگاه  در سومین  است که  این  بر  قرار  صورت گرفته، 
حرکت گسترده ای را در زمینه مصرف منطقی دارو با تاکید بر اصول خودمراقبت، 

با عنوان »طرح ترویج سلامت عمومی« آغاز کنند.
طی صحبت های صورت گرفته در این نشست، مهم ترین نکته در »طرح 
ترویج سلامت عمومی«، ترویج فرهنگ خومراقبتی به جای خوددرمانی با دارو 
اولویت  باید درگیر شوند و سلامت را  است و در این مسیر حوزه های مختلفی 

کار خود قرار دهند.
یکی از موضوعات دیگری که در این نشست مطرح شد ضرورت فضاسازی 
عقیده  به  که  بود  سلامت  موضوع  به  مسئولان  بیشتر  علاقمندی  ایجاد  برای 
حاضران در نشست، سلامت حتی در معنای اجتماعی، زمانی مدیریت می شود 
که آن را در فضایی قرار دهیم که مسئولان به آن علاقمند شوند. در این صورت 

مسئولان، سلامت را در اولویت کارهایشان قرار می دهند.
سومین  و  دومین  رسانه ای  حامی  عنوان  به  دارو  و  غذا  تخصصی  نشریه 
به  آتی  شماره های  در  )ایران فارما(  وابسته  صنایع  و  دارو  بین المللی  نمایشگاه 

u .تشریح »طرح ترویج سلامت عمومی« می پردازد

در بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات )غرفه نشریه غذا و دارو ( اعلام شد
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و  دارو  بین المللی در حوزه  نمایشگاه های  برگزاری  از  ارزیابی شما   •
صنایع وابسته چیست و برگزاری چنین نمایشگاهی تا چه اندازه در  
مؤثر  داروسازی  صنعت  توسعه  و  خارجی  سرمایه گذاری های  جذب 

است؟
یکی از ضعف های اساسی تولیدکنندگان کشور در حوزه های تولیدی و صنعتی، 
آشنانبودن به اصول بازاریابی و حضور در بازارهای بین المللی است. متأسفانه به رغم 
ظرفیت های موجود در کشور، اما ضرورت حضور در بازارهای بین المللی احساس 
نمی شود. این نوع نگاه و پارادایم حاکم بر صنایع کشور که در صنعت داروسازی 
کشور هم وجود دارد، باید تغییر کند. بر همین اساس صنعت دارو و درمان کشور با 
حضور در مکان هایی که امکان نمایش توانمندی ها وجود دارد، باید خود را عرضه 
کند. کارکرد اصلی نمایشگاه هم به خصوص نمایشگاه های بین المللی جز این نیست 

تا جذابیت های آن حوزه خاص به نمایش گذاشته شود.
شخصاً خوشحال از برگزاری چنین نمایشگاه هایی هستم. اما نباید فراموش کرد 
که جذب سرمایه گذاری خارجی در گروی بازدیدکنندگان متخصص است که در این 
نمایشگاه به این موضوع توجه ویژه شده است. شرکت های بزرگ دارویی در چند 
سال اخیر با تغییر نگرش جهانی به کشور، از تمایل خود برای حضور در بازارهای 
ایران خبر داده اند؛ کشورهایی که هم اکنون نمایندگانی از آن ها هم در این نمایشگاه 
حضور دارند. اکنون که فرصت جذب سرمایه گذاری در کشور فراهم شده است، باید 
موازات تسهیل ارتباطات بین المللی، مقررات زدایی هم صورت بگیرد تا فضا برای 
حضور شرکت های خارجی فراهم شود. از سوی دیگر باید فضا برای فعالیت بیش تر 

بخش خصوصی فراهم شود.
حوزه های  خصوص  به  ایران  دیپلماتیک  و  سیاسی  روابط  نکنیم  فراموش 
سلامت، حائز اهمیت است. اما برگزاری این چنین نمایشگاه هایی باعث خواهد شد تا 
کشورهای دنیا به خرید دارو از ایران ترغیب شوند. بنابراین از سوی وزارت بهداشت، 
باید حضور ایران در نمایشگاه های بین المللی دیگر کشورها تقویت شود و امسال که 
ایران فارما میزبان شرکت های دارویی شناخته شده است، زیرساخت های نمایشگاه 
داخلی هم تقویت شود. توجه کنیم که صنعت داروسازی نیازمند شراکت است تا 
بتواند توسعه داشته باشد. در چند ماه گذشته حضور هیئت های تجاری و رفت و 
آمدهای تجار و فعالان اقتصادی دیگر کشورها به ایران افزایش یافته که در تاریخ 
ایران سابقه نداشته است. همه این فعالان به دنبال فرصت سرمایه گذاری هستیم و 

دکتر پدرام سلطانی نایب رییس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی ایران ضمن بازدید از دومین 
نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما( در گفت وگو با نشریه تخصصی »غذا و دارو« بیان 
ایران فارما فرصتی استثنایی برای فعالان صنایع داروسازی داخلی و خارجی در پسابرجام  کرد نمایشگاه 

فراهم کرده است. گفت وگو با وی را در ادامه می خوانید:

حضور بلاواسطه در بازار ایران هستند که باید از این فرصت نهایت بهره را برد. یکی 
از موضوعاتی که باید مورد توجه قرار بگیرد اقتصاد حوزه بهداشت و درمان است. 
اقتصاد در این حوزه، از زیرساخت های اصلی و اساسی و مؤثر در فراهم کردن رشد و 
توسعه پایدار در کشورها است. به دلیل تنگناهای متعدد، تا کنون فرصت رشد مناسب 
و شایسته برای این بخش به میزان ظرفیت هایی که وجود داشته فراهم نبوده است. 
لذا در این میان تشکل های اقتصادی فعال در بخش خصوصی مربوطه، مسئولیت 
پارلمان بخش خصوصی و تشکل  به عنوان  ایران  اتاق  دارند.  بر عهده  خطیری 
تشکل ها و بر اساس مأموریت های محوله در فضای اصل 44 و وظایف ذاتی خود در 
این خصوص، موضوع ساماندهی و سازماندهی بخش خصوصی را در دستور کار خود 
دارد و از این طریق در پی واگذاری و تفویض مسئولیت های متنوعی از سوی دولت 
به تشکل ها بوده و به دنبال ایفای رسالتی تاریخ ساز در صحنه اقتصاد کشور می باشد.

• با توجه به این که در حال حاضر یکی از مباحث مهم در پسابرجام، 
الحاق کشور به سازمان جهانی تجارت است )موضوعی که در برگزاری 
نمایشگاه ایران فارما و تأثیر آن بر صنایع داروسازی کشور بسیار به آن 
توجه شده است(، به نظر شما مهم ترین چالش در مسیر الحاق چیست 
و در صورت الحاق، اثرات آن بر صنعت داروسازی  چگونه خواهد بود؟

گرچه در داخل مخالفت هایی با این الحاق وجود دارد و می تواند روند الحاق 
را با چالش هایی مواجه کند؛ به ویژه آن هایی که عموماً و از روي عادت مخالف 
تنش زدایی و ارتباط ایران با جامعه جهانی و مخالف بهبود روابط ایران با اروپا و غرب 
هستند یا نگاه بدبینانه ای به جهانی شدن دارند، جزو مخالفان سازمانی و همیشگی 
این تصمیمات و اقدامات خواهند بود. اما الحاق ایران به سازمان جهانی تجارت یکی 

از دستاوردهای برجام است و نباید این دستاورد را دست کم گرفت.
تجربه کشورهای عضو این سازمان نشان می دهد در صورتی که کشوری به 
عضویت کامل سازمان جهانی تجارت درآید، از فرمت بین المللی برخوردار شده و 
ملزم به تطبیق اصول خود با این سازمان خواهد شد. امری که از جمله مهم ترین 
نتایج آن به روزرسانی و مدرن سازی قوانین و مقررات تجاری و اقتصادی خواهد بود. 
فراموش نکنیم یکی از مهم ترین معضلات اقتصاد کشور حجم بالای قاچاق است و 
الحاق به WTO و پذیرش قوانین آن از جمله کاهش میانگین نرخ تعرفه می تواند 

u.جلوی رشد و توسعه این پدیده شوم را بگیرد
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• دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما را چگونه دیدید؟
داروسازی  معتبر  شرکت های  برای  را  مختلفی  تجهیزات  که  مدت هاست 
ایران تأمین می کنیم. با توجه به این تصویر خوب و مقبولیتی که میان صنعتگران 
ایرانی داریم و همین طور محصولات جدیدی که به مرحله تولید رسیده اند،  بسیار 
نسبت به آینده امیدواریم و مشتاقیم در سال های آینده همکاری های بیش تری 
با صنعت داروسازی کشور ایران داشته باشیم. طی دو روز گذشته تعداد زیادی از 
مشتریان ما در این غرفه حضور پیدا کردند و محصولات جدید ما را مورد بررسی 
ایران  ابتدایی راجع به پروژه های آتی ما در  قرار دادند و صحبت ها و مذاکرات 

انجام گرفت.

دارید؟  رضایت  ایران فارما  نمایشگاه  در  خود  دستاوردهای  از  آیا   •
و این که عملکرد نمایشگاه را به طور کلی چگونه ارزیابی می کنید؟

بله، بسیار راضی هستیم. آن چه از برگزارکنندگان شاهد بودیم، بسیار عالی و 
رضایت بخش بود. در رابطه با تدارکات باید گفت که با هیچ گونه مشکلی مواجه 
نشدیم و نقصی در امکاناتی که مورد نیاز ما بود مشاهده نکردیم. مهمان نوازی 
برگزارکنندگان هم بسیار خوب بود و بابت زحماتی که در راستای برگزاری هر 

چه بهتر این نمایشگاه صورت گرفت کمال تشکر را داریم.

• صنایع دارویی ایران را به طور کلی چگونه ارزیابی می کنید؟
با  ایران  دارویی  بازار صنایع  در  که  است  تا 20 سال   15 در حدود  چیزی 
ایران  در  داروسازی  پیشرفت شرکت های  میزان  داریم.  تولیدکنندگان همکاری 
بلندی در محصولاتی که  است. قدم های  توجه  قابل  بسیار  این چند سال  طی 
در بازار ارائه می شوند و حوزه های زیست فناوری و نانوفناوری و محصولات شان 
برداشته شده و صنایع داروسازی ایران پیشرفت های چشم گیری داشته است. ما 

امیدواریم بتوانیم در راستای رضایت مشتریان ایرانی عمل کنیم.

دکتر شاشانک کولکارنی مدیر ارشد بخش فروش شرکت »فارمالب ایندیا« است. این شرکت کار 
خود را از سال 1962 آغاز کرده است و سابقه 6 دهه فعالیت در این حوزه را دارد. کشورهای همسایه و 
کشورهایی که مشترکات فرهنگی و تاریخی بسیاری با ایران دارند، همواره شرکای تجاری خوبی هستند 
و شباهت های فراوان شان سبب ایجاد روابط بلندمدت و نزدیکی با ایران می  شود. مدت هاست که ایران 
و هندوستان روابط نزدیکی در بسیاری از حوزه های تجاری دارند. حضور و تمایل به همکاری هند با ایران 
را می توان در فعالیت برجسته نماینده های این کشور در دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته 
)ایران فارما( نیز مشاهده کرد. در همین راستا با شاشانک کولکارنی به گفت و گو پرداختیم و صحبت هایی 
پیرامون همکاری شرکت »فارمالب ایندیا« با ایران، ارزیابی نمایشگاه و کیفیت برگزاری آن داشتیم. در 

ادامه گفت وگوی ما با او را می خوانید:

• توافق هسته ای و تغییر نگرش های سیاسی تا چه میزان در دیدگاه شما 
نسبت به ایران تأثیر گذاشته است؟ 

بعد از آن که رفع تحریم ها به شکل عملی آغاز شد، شرکت های فعال در این صنعت 
به بازار صنایع دارویی ایران هجوم آوردند. ولی ما نگران نیستیم؛ چراکه محصولات ما در 
بازار ایران پذیرفته شده اند. به همین دلیل است که توانسته ایم 20 سال متوالی در این بازار 
حضور فعال داشته باشیم. آماده مقابله با چالش ها هستیم، هر چه قدر هم که بزرگ باشند.

• تا کنون با چالشی روبه رو شده اید که دیدگاه شما را نسبت به بازار ایران 
تغییر دهد؟

نیازی نیست که سیاست خود درباره بازار ایران را تغییر بدهیم. در حال حاضر 
مشتریان بسیار خوبی در این بازار داریم که از آن چه ارائه می دهیم رضایت کامل دارند. ما 
سعی می کنیم حرفه ای باشیم و اخلاقیات حرفه ای را در کارهای مان مد نظر قرار دهیم.

• می دانیم که هند از جمله کشورهایی  است که سال هاست نمایشگاه 
 CPhI برگزار می کند. این نمایشگاه را در مقایسه با  CPhI هند چگونه 
ارزیابی می کنید و پتانسیل برگزاری نمایشگاه  CPhI در ایران را چه قدر 

می دانید؟
مقایسه این رویداد با CPhI هند کار دشواری است. بیش از بیست سال است که 
این نمایشگاه در هند برگزار می شود. مدت زمان زیادی برای رسیدن به این سطح از 
فعالیت نیاز است، ولی با توجه به کیفیت برگزاری نمایشگاه،  ایران نیز می تواند به زودی 
یک CPhI برگزار کند. به اعتقاد من،  برگزارکنندگان ایران فارما می بایست بیش تر از 
نمایشگاه های CPhI بازدید کنند و شکل و شمایل برگزاری این نمایشگاه ها را از لحاظ 
تدارکات و میزبانی از نزدیک ببینند. با توجه به تلاش های صورت گرفته در برگزاری این 
نمایشگاه، مطمئن هستم که ایران به زودی شاهد برگزاری یک CPhI بسیار موفق در 

u.تهران خواهد بود
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پسابرجام  دوران  در  داروسازی  از وضعیت صنعت  ارزیابی شما    •
چیست؟

فراموش نکنیم موضوعات مربوط به پسابرجام، ملی است. ممکن است در 
این حین، شاهد تغییرات محسوس در صنعت داروسازی کشور و افزایش تجارت 
داخلی و خارجی از جمله گشایش اعتبار باشیم. خوشبختانه در این زمان فرصت 
بیشتری برای تامین نظام مالی فراهم شده است که اگر عجله ای نداشته باشیم، 
قاعدتا تغییرات حاصل از این رویداد در پایان سال و اوایل سال آینده بیشتر نمود 

پیدا خواهد کرد. 
در حال حاضر اصرار فعالان، بر یکسان سازی نرخ ارز است. به همین دلیل 
زمانیکه این اتفاق صورت  بگیرد، معمولا نرخ ارز رسمی و دولتی افزایش پیدا 
کرده و به نرح آزاد نزدیک تر می شود. در این حین شاهد افزایش قیمت تمام شده 
محصول خواهیم بود. دلیل این امر این است که حدود 70 تا 75 درصد قیمت  
تمام شده محصول را مواد اولیه تشکیل می دهد و هرگونه تغییر در قیمت ارزی، 

موجب افزایش قیمت نهایی خواهد شد.

•  برخی از فعالان صنعت داروسازی بر این موضوع اتفاق نظر دارند 
باید وزارت صنعت، معدن و تجارت باشد؛  که متولی صنعت داروسازی 

نظر شما در این مورد چیست؟
از قبل  از انقلاب متولی کیفیت و قیمت گذاری دارو وزارت بهداشت بوده 
باشد  به چنان جرات و جسارتی رسیده  بهداشت  وزارت  بعید می  دانم  و هست. 
که بخواهد اختیاراتی که از سوی قانون ناچارا به او واگذار شده، تفویض کند. 
متاسفانه با وجود اینکه این وزارتخانه، هم مسئول کیفیت و هم مسئول کمیت 
است، اما نگاهش به کیفیت، بسیار متفاوت از کمیت است. تجربه ثابت کرده است 
به محض اینکه بحث حمایت بنیادی از کیفیت و مصرف کننده مطرح می شود، 

جوی ایجاد می شود که همین جو باعث عقب نشینی مسئولان می شود.
از مهم ترین چالش های پیش روی صنعت داروسازی  در حال حاضر یکی 
نحوه قیمت گذاری داروهای تولید داخل است که همیشه تحت تاثیر جو از جمله 
جو رسانه ای قرار گرفته است. در حال حاضر شاهد نوعی بی سر و سامانی در 
و  دارو  و  غذا  سازمان  مسئولان  خود  حتی  که  دارو هستیم  قیمت گذاری  بحث 
وزارت بهداشت هم خارج از مسئولیت دولتی شان کاملا به این نکته واقف هستند.

•  با توجه به اشاره هایی که به بحث قیمت گذاری دارو داشتید، قیمت 
داروهای تولیدی بالاست یا پایین؟

زمانی که  قوانین ورود به پیکس را بررسی می کنیم، درمی یابیم بزرگترین 
کارخانه های داروسازی کشور فروش سالیانه شان، 200 میلیون دلار است که این 
امر حاکی از آن است که قیمت عرضه دارو به مصرف کننده بسیار نازل است. 
در  نظام سلامت  و  دارو  نظام  قیمت  مقایسه  به  نگاهی  که  است  حالی  در  این 
کشور، گواه آن است که هزینه مصرفی نظام سلامت و قیمت گذاری در دارو جز 
بیماری های خاص، بسیار کم است. نباید از این نکته غافل ماند که جو سیاسی 
حاکم از افزایش قیمت ها، می تواند باعث ایجاد جو ناآرام بر نظام سلامت کشور 
شود. به جرات می گویم در طول  سابقه 60 ساله ام در نظام سلامت، همیشه شاهد 

این جو بوده ام و هیچ قدرتی برای مقابله با این جو وجود نداشته است.

بر  تاثیراتی  چه  تجارت  جهانی  سازمان  به  الحاق  شما  نظر  به   •
صنایع، به ویژه صنایع داروسازی کشور می گذارد؟

پیوستن به سازمان جهانی تجارت از چندین لحاظ می بایست بررسی شود. 
اولا اینکه کشورهایی که به عضویت WTO  درآمده اند، کشورهایی هستند که 
از لحاظ بازاریابی بسیار قوی هستند که ایران به لحاظ قوانین و مقررات از یک 
سو و مشتری مداری از سوی دیگر با این کشورها بسیار فاصله دارد.  اگر با نگاه 
علی رغم  که  آید  پیش  سوال  این  است  ممکن  کنیم،  نگاه  الحاق  به  بهره وری 
 WTO آزادسازی آب، برق و گاز کشور در صورت الحاق، همچنان پیوستن به

برای کشور مزیت به همراه دارد یا مضرات.
معتقدم نیروی کار کشور هنوز به آن حد از بهره وری نرسیده اند که بخواهند 
در سطح جهانی خودی نشان بدهند. از سوی دیگر مقیاس شرکت های دارویی 
برخی موارد شرکت های  بزرگ است که در  آنچنان  بین المللی  حاضر در سطح 
دارویی ما ناتوان از رقابت با آن ها هستند. به عبارتی باید پیش از عضویت کامل 
در  تا  بگیریم  نظر  در  را  قوت  و  جوانب ضعف  تمام  تجارت  سازمان جهانی  در 
مشارکت  شاهد شکل گیری  کشور،  سیاسی  و  اقتصادی  شرایط  تسهیل  صورت 
باشیم.  خارجی  دارویی  شرکت های  و  داخلی  توانمند  دارویی  شرکت های  میان 
موضوعی که در نمایشگاه ایران فارما شاهد تحقق آن بودیم؛ به خصوص که از 
u.کشورهایی دعوت شد که بازارهای هدف داروسازی کشور محسوب می شوند

دکتر حسن واصفی مدیرعامل یکی از شرکت های بزرگ تولیدکننده دارو و از جمله پیکسوتان صنعت 
داروسازی است که در حاشیه برگزاری دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما، با خبرنگار نشریه تخصصی 

غذا و دارو به گفت وگو پرداخت. شرح این گفت و گو را در زیر می خوانید:
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• از فعالیت های شرکت خود در ایران بگویید.
با شرکت های  به همکاری  ما محدود  فعالیت های  اغلب  تحریم ها،   از  پیش 
نفتی و گازی ایران بود،  که متأسفانه با تشدید تحریم ها متوقف شد. بیست سال 
پیش همکاری خود را با نماینده ایرانی مان آغاز کردیم. هدف ما از فعالیت در ایران 
تأمین نیاز ایران در زمینه مواد اولیه برای تولید در صنایع آرایشی و دارویی است. 
چند دهه ای هست که در ایران فعالیت داریم. هرگز مشتریان ایرانی خود را ناامید 
نکرده ایم و اعتماد آن ها را بعد از این مدت کسب کرده ایم. امیدواریم مورد حمایت 
آن ها باشیم و پایگاهی محکم برای فعالیت در ایران در سال های آینده داشته باشیم.

• دومین نمایشگاه بین المللی ایران فارما را چگونه ارزیابی می کنید؟
در ابتدا باید بگویم که شکل و شمایل نمایشگاه و غرفه ها تحسین برانگیز است. 
این امر نشان دهنده تمایل زیاد شرکت های داخلی به نمایش و معرفی محصولات 
خود به بازار ایران است. هم چنین، از دیدن نمایشگاهی جوان و متمرکز شگفت زده 
هستم. تمایل بسیار بالایی میان بازدیدکنندگان داخلی و خارجی برای ارتباط گرفتن 

با تولیدکنندگان و تأمین کنندگان مواد اولیه شاهد بودیم.

• صنایع دارویی ایران را از لحاظ پتانسیل های موجود برای پیشرفت 
چگونه دیدید؟

پتانسیل بسیار بالایی در ایران وجود دارد. در ابتدا می توان به حجم بالای تولید 
داخلی به وسیله فناوری های داخلی اشاره کرد، که خود نشانه بسیار مثبتی است. 
هم چنین با گشایشی که در بازار حاصل خواهد شد،  قدرت خرید بالاتر خواهد رفت. 

بنابراین، بازار پتانسیل بسیار بالایی برای گسترش دارد.

توافق  از  پس  را  ایران  قبال  در  خود  دیدگاه های  و  سیاست ها  آیا   •
هسته ای تغییر داده اید؟

ما همواره در بازار ایران فعال بوده ایم. حتی با وجود تحریم ها، به همکاری خود 
ادامه داده و محصولات مختلفی را برای بازار ایران تأمین کرده ایم. اعتقاد دارم که 
این ادامه همکاری، نتیجه فعالیت هایی دوسویه است. با حضور نماینده ایرانی، قادر 
خواهیم بود تقاضای داخلی را تأمین کنیم. در مواقع ضرورت و حالت های اضطراری 
در کنار صنایع ایران خواهیم بود. به باور من، با رفع تحریم ها،  فعالیت های دوجانبه 

دکتر پاتریک ون اند، مدیر کل شرکت »ترنسمر انتورپن« است. این شرکت بلژیکی فعالیت خود را 
در بازار صادرات و پخش محصولات شیمیایی از سال 1955 آغاز کرد. با بیش از سی سال سابقه همکاری 
با مشتریان ایرانی، این شرکت فرصت گسترش دامنه فعالیت در ایران را غنیمت شمرده و در دومین 

نمایشگاه بین المللی ایران فارما حضور پیدا کرد. در ادامه گفت وگوی ما با او را می خوانید:

بیش تر به سوی واردات مستقیم سوق پیدا خواهند کرد. هم چنین قادر خواهیم بود 
خواسته های مشتریان خود را با توجه به نوع خدمات مورد نیازشان برآورده کنیم. 
بنابراین فکر می کنم بخش فعالیت های بین الملل ما پُررونق تر از گذشته خواهد بود.

• اهداف شما از حضور در دومین نمایشگاه بین المللی ایران  فارما چه 
بود؟ 

در ابتدا می خواهیم شرکت ها را بیش تر و بهتر بشناسیم. چراکه حضور و تأمین 
تمام بازار ممکن نیست. می خواهیم حجم مبادلات، اندازه بازار ایران و مهره های 
اصلی این بازار را بشناسیم. هم چنین، قصد داریم روابط شرکت با نماینده ایرانی خود 
را گسترش دهیم و فعالیت در زمینه تأمین مواد اولیه برای بازار صنایع دارویی را 

افزایش دهیم. این دو هدف اصلی ما از شرکت در این رویداد است.

و  فعالیت  مسیر  در  شما  شرکت  چالش  مهم ترین  و  بزرگ ترین   •
همکاری با ایران چیست؟

فکر می کنم بزرگ ترین چالش همواره تمام مسائل مربوط به پرداخت ها است. 
اکنون که تحریم ها برداشته شده  است، سخنانی مبنی بر عملی شدن مبادلات بانکی 
با ایران مطرح شده است. اما هنوز به قطعیت نرسیده است. دیگر چالش مهم پیش 
رو تأمین نیازهای مردم و تقاضای بازار و هم چنین معرفی شرکت به بازار هدف است.

• ارزیابی شما از ایران پس از توافق هسته ای،  به خصوص در رابطه با 
صنعت داروسازی چیست؟

بلژیک و ایران همواره روابط نزدیکی داشته اند. ما نگرانی خاصی در رابطه با 
توافق نداریم. تمایل اصلی ما به حمایت از صنایع بهداشتی و درمانی ایران است. تمام 
مسائل دیگر به سیاست مربوط می شوند، و ما در آن ها دخالت نمی کنیم. بسیاری 
ادعاهای مختلفی مطرح می کنند. این شیوه ما نیست. ما روابط خود را بر اساس 
اعتماد متقابل بنا می کنیم. صادقانه بگویم، برای ما اهمیتی ندارد. ما ایران را با نگاه 
دیگری نسبت به دیگران می بینیم چراکه به آن چه در رسانه ها در مورد ایران و مردم 
ایران مطرح می شود باور نداریم. به اخبار کسانی که هرگز در ایران نبوده اند اهمیتی 
نمی دهیم. باید به این جا بیایند و برای قضاوت کردن از نزدیک با مردم رابطه داشته 

u.باشند. واقعیت با آن چه در رسانه ها نشان داده می شود بسیار تفاوت دارد



30

13
95

ن 
آبا

 - 
ده

از
ه ی

ار
شم

 - 
جم

ل پن
سا

رو 
 دا

ا و
غذ

دکتر هانس یورگن بوده،  مدیر حسابداری بخش بین الملل گروه شرکت های 
M+W است. این گروه مهندسی مستقر در اشتوتگارت آلمان است و یکی از مراکز 
 ،M+W .مهم تخصصی بین المللی در زمینه مهندسی های پیشرفته به حساب می آید
مدیریت پروژه هایی در زمینه هایی چون الکترونیک، مواد شیمیایی و دارویی، انرژی 
و فناوری اطلاعات را انجام می دهد. بر اساس گزارش های منتشرشده در وبسایت 
رسمی این گروه، در سال مالی M+W ،2015 موفق شده فروشی به مبلغ 3 میلیارد یورو داشته 
باشد. در حال حاضر 6000 نفر در این شرکت شاغل هستند. این گروه را چند روز پیش از 
آغاز دومین نمایشگاه در کنفرانس مطبوعاتی ملاقات کردیم و با دکتر بوده به گفت و گو 

پرداختیم. در ادامه مصاحبه نشریه غذا و دارو با او را می خوانید:

• لطفاً  شرکت خود را برای خوانندگان معرفی کنید.
گروه شرکت های M+W،  شرکتی مهندسی است که دفتر مرکزی آن واقع در اشتوتگارت 
آلمان می باشد. ما شرکتی خصوصی با قدمتی بیش از یک قرن هستیم. 
درآمد سالانه شرکت به چیزی در حدود 3 میلیارد یورو می رسد و در 

بیش از 30 کشور در سراسر دنیا فعالیت داریم.

• چرا دومین نمایشگاه  ایران فارما را برای حضور انتخاب 
کردید؟

با توجه به روابط خوب ایران و آلمان در حوزه تجارت و 
نفت، حضور در این نمایشگاه برای ما فرصتی عالی محسوب 
می شد. بسیار خرسندیم که با وجود این شرایط پیچیده اقتصادی، 
توانسته ایم در این رخداد بین المللی حضور پیدا کنیم. مشتاقیم تا 
قراردادهای گذشته با شرکت های دارویی، بیوتکنولوژی و علوم 

زیستی ایران را از سر بگیریم.

قراردادهایی  ایران  صنایع  با  گذشته  در  پس   •
داشته اید؟

همکاری  ایران  دارویی  شرکت های  با  ما  بله. 
ابتدایی  سال های  به  همکاری  این  آغاز  و  می کردیم 
بسیاری  پروژه های  بازمی گردد.  میلادی   1990 دهه 
در ایران داشته ایم. با تشدید تحریم ها سرعت بخش 
اقتصادی و مالی قراردادهای ما بسیار کاهش یافت 
امروز  اما  نبود.  ممکن  ایران  در  فعالیت  عملاً   و 
بسیار خوشحال هستیم و مشتاقیم تا وضعیت را 
به شکل گذشته اش بازگردانیم. این رخداد کمک 
بزرگی  برنامه های  ما  و  راه است  این  در  بزرگی 
و  ایران  در  دفتر  تأسیس  و  سرمایه گذاری  برای 

سرمایه گذاری روی نیروهای بومی داریم.

را  پساتحریم  دوران  در  ایران  اقتصادی  فضای   •
و  فعالیت  فرصت های  و  ریسک ها  می بینید؟  چگونه 
سرمایه گذاری در این فضای اقتصادی را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
ما در ابتدا به اعتبار و ثبات اقتصادی نیاز داریم. همین طور به 
اعتماد دولت و سرمایه گذاری شرکت های دارویی، که به اعتقاد من این 
امر اکنون محقق شده است. باور دارم که بازشدن فضای اقتصادی ایران 

دکترهانس یورگن بوده

ثبات، در گروی حرکت به جلو
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به جهان و جامعه جهانی کسب و کار به سود ایران بوده و راه را برای پیوستن دوباره به 
این جامعه هموار می کند. این اعتقاد شخصی من  و همین طور مدیریت شرکت است 
و مطمئنم که با این نظرات موافق هستند چراکه برنامه های زیادی برای ایران داریم و 

به آینده امیدواریم.

• فعالیت شرکت های دارویی فعال در ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
با توجه به سخنان رییس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
ایران، حجم این صنعت در ایران کوچک تر از آن است که بتواند تأثیری 
بر بازار کسب و کار داشته باشد. پیشنهاد و راهکار شما برای خروج از این 

وضعیت و حرکت به سمت پیشرفت چیست؟
با توجه به مشاهدات من، صنعت داروسازی شما تنها بازار داخلی را تأمین کرده و 
محصولات خود را به کشورهای مسلمان همسایه صادر می کند. به اعتقاد من صنایع 
شما نیاز به سرمایه دارند. شما باید استانداردهای GMP اتحادیه اروپا را اجرا کرده 
و با شرکت های دارویی سراسر جهان روابط برقرار کنید. سرمایه گذاری های بسیاری 
باید صورت بگیرد و این مسئله که طی چند سال اخیر سرمایه گذاری های بسیار ناچیز 
بوده، ضربه شدیدی به صنایع دارویی ایران وارد کرده است. شما باید تلاش کنید تا 
روابط همکاری راهبردی در بازار اروپا و در میان کشورهای اروپایی پیدا کنید. باید با 
شرکت های چندملیتی و شرکت هایی که در اروپای مرکزی، آلمان، سویس، اتریش، 
انگلستان و... فعالیت می کنند روابط برقرار کنید. آینده در گروی این روابط تجاری است 

و این روابط به نظر تنها راه موجود برای ایران است.

• می دانیم که آلمان تا کنون به صورت مستقیم در حوزه دارویی ایران وارد 
نشده؛ این در حالی است که کشورهایی چون دانمارک، ایتالیا و فرانسه 
وارد بازار ایران شده اند. فکر نمی کنید آلمان در این رقابت عقب افتاده 

باشد؟
نه، این گونه نیست. آلمان یکی از معدود کشورهایی است که از فناوری های بسیار 
پیشرفته برخوردار است. همه چیز به مردم بستگی دارد و شما باید به وضعیت اقتصادی 
هم توجه داشته باشید. آلمان کشوری صادرات محور است و ما باید سرمایه گذاری کنیم 
و آماده حرکت بعدی باشیم،  در غیر این صورت صدارت خود را از دست می دهیم. 
همان طور که اشاره کردم،  شرکت های داخلی شما می بایست با شرکت های چندملیتی 
و بین المللی متوسط، ارتباطات راهبردی برقرار کنند. آن ها هم چنین می بایست به سراغ 
بیولوژیک، داروهای  باید به سوی تولید محصولات  بازار محصولات خاص بروند. 
روی  باید  شرکت ها  این  تمرکز  کنند.  حرکت  پُرخطر  داروهای  و   psychotoxic
داروهای بیمارمحور باشد. آن ها می بایست انعطاف پذیر باشند و خدمات خود را برای 
تولید مشترک و پیمانی ارائه کنند. این مسیری  است که تبدیل به یک روند شده و ادامه 

خواهد یافت و به بازار ایران ثبات خواهد بخشید. 
تا جایی که می دانم اکثریت جمعیت ایران را جوانان زیر 30 سال تشکیل می دهند. 
بعد از آن به ترتیب گروه های سنی 30 تا 50 ساله و 50 سال به بالا هستند. به اعتقاد من 
صنایع دارویی داخلی ایران می بایست با مطالعه دقیق این آمار، پیش بینی کنند چه گروه 
سنی به چه گونه خاص دارویی نیاز خواهد داشت. باور دارم که این حوزه از صنعت ایران، 
می بایست مستقل از شرکت های چندملیتی عمل کند؛ باید صنعت دارویی داخلی را 
تأمین کند تا بتواند محصولات کافی تولید کرده و کشور را در روند خودکفایی یاری دهد.

• فکر می کنید این امر چگونه محقق خواهد شد؟  امروز شاهد این هستیم 
که شرکت های دارویی ایران فاقد بخش عظیمی از فناوری های مورد 
نیاز برای تولید محصولات دارویی خاص هستند. آیا شرکت شما و حوزه 
دارویی صنایع آلمان در مقیاس بزرگ تر، حاضر است که به جای محصول 

نهایی، فناوری تولید را در اختیار ایران بگذارد؟
در حال حاضر هم این اتفاق می افتد. ما با تعداد زیادی از تولیدکنندگان ایرانی 
همکاری کرده ایم. این امر در گذشته بسیار بیش تر صورت می گرفت. شرکت های 
دارویی ایرانی به آلمان، سویس و کشورهای اروپای مرکزی و همین طور ایالات متحده 
می آمدند تا فناوری های تولید را به دست آورند و از تکنولوژی های نوین آگاه شوند، به 

ویژه  در زمینه بیوتکنولوژی که از حوزه های خاص محسوب می شود. حمایت دولت از 
دانشگاه ها، فراهم آوردن زمینه تحصیلات عالی و واردنمودن آن به صحنه به شکل 
گسترده، اهمیت بسیار بالایی دارد. دولت باید کمک کند تا مهندسان، داروسازان، 
شیمی دانان، میکروبیولوژیست ها و نیروهای متخصص تربیت شوند تا به کشور خودشان 
خدمت کنند. با این روش، شما قادر خواهید بود در کنار به دست آوردن دانش فناوری های 
نوین از دیگر کشورها، از دانش و تخصص داخلی خود نیز بهره مند شوید. دولت و 
سازمان های مسئول شما باید از این روند حمایت کنند تا درنهایت بتوانید جایگاه خود 
در جهان،  به عنوان قدرت منطقه را دوباره به دست آورید؛ این دیدگاه مجموعه ما و 

هم چنین صنایع اروپاست.

 شما در جست وجوی مسیرهایی برای انعقاد قراردادهای همکاری با ایران 
هستید، اما تا به امروز روابط بانکی بین ایران و اروپا برقرار نشده است. 

راه حل شما برای به سرانجام رساندن این قراردادها چیست؟
این نکته بسیار حائز اهمیت است. مسئله بانک ها، گردش پول و ثبات مالی عوامل 
مهمی هستند و نظام بانکی بین المللی باید قادر به فعالیت در ایران باشد. اطلاع دارم که 
تلاش های زیادی در بانک های اروپایی در دست انجام است تا آن ها بتوانند مسیرشان 
را برای بازگشت به ایران هموار کنند. مسئله تنها به اعتماد متقابل برمی گردد و من باور 
دارم که در آینده روابط همکاری به مسیر درست خودش باز خواهد گشت. همه چیز به 

مردم برمی گردد. آن ها باید دست در دست هم بدهند و روابط را از نو بنا کنند.

• مسئله این جاست که آیا شما به آینده روابط خود با ایران امیدوار هستید؟
من بسیار امیدوار هستم، در غیر این صورت به ایران نمی آمدم. این امر دغدغه 
گروه M+W است و ما همواره به فعالیت در بازارهای نوظهور و هم چنین کشورهایی 
علاقه مندیم که در چشم انداز 5ساله خود انتظار پیشرفت های زیادی را دارند. در حال 
حاضر هم این سرمایه گذاری را انجام می دهیم و این را نقطه شروع خوبی می دانیم. به 
ثمررسیدن، زمان خواهد برد، اما با توجه به بازخوردهایی که از صنایع ایران داشته ام 
باید اقرار کنم که نسبت به همکاری شرکت های ایرانی با شرکت های آلمانی، از جمله 

M+W بسیار مشتاق و امیدوار هستیم.

• بیش تر شرکت های دارویی که سال گذشته و پس از رفع تحریم ها به 
ایران آمدند، در بهترین حالت،  توافق هایی در سطح یادداشت تفاهم نامه 
امضا کردند. هیچ قرارداد نهایی امضا نشد،  پولی رد و بدل نشد و هیچ 
سرمایه ای به طور مستقیم وارد ایران نشد. آیا تا کنون قرارداد نهایی بین 

شرکت شما و شرکت های ایرانی منعقد شده است؟ 
تلاش هایی از سوی شرکت های دارویی برای تشکیل همکاری با شرکت های 
ایرانی در حال انجام است. ما و دیگر شرکت های دارویی بر این باوریم که ایران به زودی 

بار دیگر در میان جامعه کسب و کار بین المللی قرار خواهد گرفت.

• به عنوان آخرین سؤال، آیا گروه شرکت های  M+W عضو اتحادیه یا 
سندیکای دارویی هست؟ و آیا برنامه مدونی برای ورود به بازار ایران در 

این نهاد ها وجود دارد؟
ما عضو PDA ،ISPE و برخی از اتحادیه های دارویی آسیایی هستیم و در مجمع 
FDA ایالات متحده نیز شرکت می کنیم. مقر مرکزی PDA در ایالات متحده است و 
دفتر آن در برلین، روابط نزدیکی با دولت آلمان دارد. دولت آلمان از شکل گیری مجدد 
این روابط حمایت می کند. این نشانه بسیار مثبت و امیدوارکننده ای است. روابط ایران و 
آلمان در گذشته بسیار خوب بوده و در آینده دوباره به وضعیت پیشین باز خواهد گشت. 
به شخصه در دولت آلمان، و در حوزه درمان و دارو روابطی دارم. اطلاع دارم که از سال 
گذشته و از زمانی که خبر برداشته شدن تحریم ها منتشر شده، تلاش های مجدانه ای 
برای تحقق این روابط در حال صورت گرفتن است. در ماه مارس سال جاری نیز در 
دیداری میان نمایندگان صنایع آلمان، بار دیگر به این تلاش ها اشاره شد و دولت آلمان 
حمایت تام خود را اعلام کرد و عنوان کرد که حوزه تجاری و اقتصادی آلمان می بایست 

u.به دنبال فرصت های مناسبی برای از سرگرفتن فعالیت در ایران باشد



در گفت وگو با مدیر عامل شرکت دارویی برکت مطرح شد:

کمک به کاهش واردات دارو،کمک به اقتصاد مقاومتی
دکتر حمیدرضا جمشـیدی از اسـاتید دانشـگاه علوم پزشـکی شـهید بهشـتی و مدیر عامل شـرکت دارویی برکت اسـت. این 
شـرکت در دومیـن نمایشـگاه بین المللـی ایران فارمـا حضـوری فعـال داشـت. به گفتـه دکتر جمشـیدی مجموعه برکت مشـتمل 

بـر 20 شـرکت اسـت کـه 12 تـا 14 درصـد دارو، مـواد اولیه و تجـارت دارو در ایـران به عهده برکت اسـت. حـدود 3200 تن ماده 
اولیـه و 450 قلـم دارو)شـکل های مختلـف دارویـی( را می تـوان به عنوان فعالیت شـرکت دارویـی برکت در زمینه تولید به حسـاب 

آورد. در حـال حاضـر 3600 نفـر نیروی انسـانی در این شـرکت مشـغول به فعالیت هسـتند.
دکتـر جمشـیدی در گفت وگـو بـا نشـریه تخصصـی »غـذا و دارو« دومیـن نمایشـگاه بین المللـی دارو و صنایـع 

وابسـته ایران فارمـا را فرصتـی برای فعالان صنایع داروسـازی کشـور دانسـت کـه جای خالی آن بسـیار در صنعت 
احسـاس می شـد. گفت وگـو بـا وی را در ادامـه می خوانیـد:

•  ارزیابی شما از دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته ایران فارما چیست؟
نمایشـگاه بین المللـی دارو و صنایـع وابسـته)ایران فارما( بسـیار قوی تـر از سـا ل های پیـش ظاهـر شـد. 
چـرا کـه شـرکت های دارویـی بزرگ و شـناخته شـده ای  هم از داخل کشـور و هم خارج کشـور حضـور دارند 
کـه جـا دارد تشـکر ویـژه ای از دسـتاندکاران برگـزاری نمایشـگاه داشـته باشـم.اگرچه هنوز جای بسـیاری 
کمپانی هـای بـزرگ دارویـی جهـان در این نمایشـگاه خالی اسـت، اما می تـوان امیدوار بود کـه با پی گیری 
رونـد فعلـی، شـاهد حضور شـرکت های بزرگـی در سـال های آتی برگـزاری نمایشـگاه ایران فارما باشـیم. 
مـن امیـد دارم کـه قطعـا در سـال های آینـده ایـن نمایشـگاه موفق تر عمـل خواهد کـرد. فعالیـت صنایع 
داروسـازی کشـور بایـد در راسـتای افـق چشـم انداز 1404باشـد. همانطـور کـه توسـعه هایی کـه امـروز 
صـورت می گیـرد، دیگـر فقـط متمرکـز بـر داروهـای معمولـی نیسـت؛ بلکـه هدف بـر تولیـد داروهایی 
اسـت کـه در کشـور وارد می شـود. بـرای نمونـه اگـر امـروز عمـده هـدف و سـرمایه گذاری بـر تولیـد 
داروهـای بیوتکنولـوژی اسـت، بـه دلیـل حجـم واردات ایـن داروهـا بـه کشـور اسـت. حتـی در حوزه 
سـلول درمانـی هـم بسـیار نوین محسـوب می شـود، تمام هـدف فعالان صنعـت داروسـازی صادرات 
اسـت. به طـوری کـه اگـر رونـد فعلـی بصـورت جـدی ادامـه پیـد اکنـد، سـهم بـازار دارویـی از نظر 
ارزش ریالـی تولیـدات داخلـی در پایـان برنامـه ششـم توسـعه بـه بیـش از 75 درصـد خواهد رسـید. 
مباحـث مطـرح شـده در ایـن مذاکـرات، پیرامـون کلیـات بوده اسـت. البتـه باید بـه این نکته اشـاره 
کـرد کـه همـواره صحبت هایـی کـه در نمایشـگاه ها صـورت می گیرد مقدمه ای اسـت برای جلسـات 
و مذاکـرات جدی تـر بعـدی. بـا ایـن حـال در روز اول نمایشـگاه بیـش از ده مذاکـره انجـام داده ایـم 
و پیش بینـی می شـود کـه از میـان آن هـا برخـی بـه نتیجـه خواهـد رسـید و برخـی ممکـن اسـت تا 

حـدودی زمان بر باشـد.

• در حـال حاضـر رویکـرد شـما در بحث تولیـد مواد اولیـه و دارو در ایران چیسـت و چه 
هدفـی را دنبـال می کنید؟  

شـرکت دارویـی برکـت بـه تازگـی روی حیطـه فناوری هـای نویـن تمرکـز کـرده اسـت و در جاهایـی 
کـه کالاهـای راهبـردی در بحـث سـلامت مـورد نیـاز اسـت و شـرکت های خصوصـی تمایـل آنچنانـی بـرای 

سـرمایه گذاری ندارنـد، برکـت وارد عمـل می شـود. بـرای نمونـه بحث شـهرک دارویی که هیـچ گاه نتوانسـته بود به 
درسـتی مـورد بهره بـرداری قرار بگیرد اکنون توسـط شـرکت دارویـی برکت با سـهم 90 درصد سـرمایه گذاری خارجی 
و بخـش خصوصـی، در حـال آماده سـازی بـرای بهره بـرداری اسـت. تـا کنـون اسـتقبال خوبـی از این شـهرک دارویی 

صـورت گرفتـه و نزدیـک بـه 12 مجموعـه از بخـش خصوصـی اقـدام بـه خریـداری زمیـن کرده اند. 
در مجموعـه برکـت ایـن آمادگـی وجـود دارد کـه در هـر حیطـه ای کـه بخـش خصوصـی تمایـل دارد، اقـدام بـه 
سـرمایه گذاری صـورت بگیـرد. می توانیـم در بحـث زیرسـاخت ها بـه بخـش خصوصـی کمک کنیـم و حتـی می توانیم 
مالکیـت اکثریـت را نیـز در اختیـار آن هـا قـرار دهیم. ما تصمیـم داریم تا جایی که می شـود ریسـک های مسـیر تولید را 
کـم کنیـم و بگذرانیـم و سـپس بخـش خصوصـی را وارد کار کـرده و شـرایط را برای سـرمایه گذاری آن هـا فراهم کنیم.

مجموعـه برکـت هم راسـتا با اقتصـاد مقاومتی حرکـت می کند و حجـم تولید این مجموعه نشـان از این موضـوع دارد. 
در بحـث اقتصـاد مقاومتـی شـاخص های مختلفـی وجود دارد امـا در ابلاغیـه مقام معظم رهبـری، 2 حیطه به صـورت ویژه 
مـورد بررسـی قـرار می گیـرد؛ اول دارو و بعـد غـذا. کـه هر 2 کالای اسـتراتژیک هسـتند. حتـی در مـورد دارو می توان گفت 
راهبردی تریـن کالاسـت. بایـد بحـث دارو را مورد بررسـی قـرار دهیم و بفهمیـم در کدام نقاط آسـیب پذیر هسـتیم. مجموعه 
برکـت بـه خوبـی ایـن موضـوع را درک کـرده کـه دارو یـک کالای حیاتی اسـت و حتـی در ایـن زمینه پژوهش هـای زیادی 
صـورت گرفتـه و اولویت هـای تولید مشـخص شـده اسـت. از طرفی می تـوان میـزان واردات را نیز به عنوان یک شـاخص در 

نظـر بگیریـم. هـر چـه بتوانیـم درصـد واردات دارو را کمتر کنیـم، در حقیقت به اقتصـاد مقاومتی کمـک کرده ایم. 



33

13
95

ن 
آبا

 - 
ده

از
ه ی

ار
شم

 - 
جم

ل پن
سا

رو 
 دا

ا و
غذ



34

13
95

ن 
آبا

 - 
ده

از
ه ی

ار
شم

 - 
جم

ل پن
سا

رو 
 دا

ا و
غذ

شرکت  و مؤسسه دانش بنیان، شرکت یا مؤسسه ای خصوصی و یا تعاونی 
است که به منظور هم افزایی علم و ثروت، توسعه اقتصاد دانش محور، تحقق 
اهداف علمی و اقتصادی و تجاری سازی نتایج تحقیق و توسعه در حوزه 

فناوری های برتر و با ارزش افزوده فراوان تشکیل می شود.
به گزارش نشریه غذا و دارو و به نقل از وبسایت daneshbonyan.ir در 
اعتلای  اهداف بسیاری در راستای  طرح تأسیس شرکت های دانش بنیان 
هر چه بیش تر صنعت و ارتباط عمیق تر میان علم و تولید ثروت در نظر 
گرفته شده است. از جمله مهم ترین این اهداف می توان از هم افزایی علم و 
ثروت و تجاری سازی علم و دانش، توانمند سازی دانش آموختگان به منظور 
ورود به فضای کسب و  کار، ایجاد زمینه برای به کار گیری هر  چه بیش تر 
توانمندی های دانشگاه ها و واحد های پژوهشی در جامعه و تشویق بنگاه های 
و  پژوهشی  یافته های  از  بهره گیری  به  اجرایی  دستگاه های  و  اقتصادی 
و  تعریف  به  توجه  با  برد.  نام  پژوهشی  مراکز  در  شکل یافته  فناوری های 
بنگاه های  عنوان  به  شرکت ها،  این  دانش بنیان،  شرکت های  کارکردهای 
اقتصاد دانش بنیان، نقش محوری در ساختار این نوع اقتصاد ایفا می نماید. 
در چنین شرکت هایی،  شایسته سالاری  اساس  بر  ثروت،  عادلانه تر  توزیع 
به  توجه  با  طرفی،  از  و  داشت  خواهد   اقتصادی  عدالت  در  زیادی  تأثیر 
توانمندتربودن این شرکت ها نسبت به شرکت های سنتی، افزایش بهره وری 
و کارآمدی یکی از دستاورد های حرکت کشور به سوی این مدل اقتصادی 
خواهد  بود. شرکت های دانش بنیان بسته به این که سهام دانشگاه ها در آن ها 
چه درصدی را شامل شود به دو دسته شرکت های خصوصی و شرکت های 
دولتی تقسیم بندی می شوند؛ در صورتی که سهم دانشگاه در مالکیت یک 
شرکت  دانش بنیان کم تر از 50 درصد باشد آن شرکت خصوصی قلمداد 
شده و اگر بیش تر از 50 درصد باشد آن شرکت دولتی به حساب می آید.  

شاخص هایی که شرکت های دانش بنیان را از سایر شرکت ها و واحد های 
تولیدکننده متمایز می سازند به دو دسته شاخص های عمومی و اختصاصی 
تقسیم بندی می شوند. با توجه به چشم انداز سال ۱404 کشور، دولت و سایر 

نهاد های ذی ربط موظف هستند تا شرایط را در تمامی جنبه های اقتصادی 
و حمایتی برای شرکت های حائز شاخص های دانش بنیان، تسهیل کنند. در 

همین راستا قوانین و ضوابطی نیز تدوین شده است. از جمله:
• معافیت از پرداخت مالیات، عوارض، حقوق گمرکی، سود بازرگانی و 
عوارض صادراتی به مدت ۱5 سال. • تأمین تمام یا بخشی از هزینه های 
تولید، عرضه یا به کارگیری نوآوری و فناوری با اعطای تسهیلات کم بهره یا 
بدون بهره بلندمدت و یا کوتاه مدت بر طبق عقود شرعی. • اولویت استقرار 
و مؤسسات  تولیدی شرکت ها  و  و مهندسی  فناوری  پژوهشی،  واحدهای 
ویژه  مناطق  رشد،  مراکز  فناوری،  و  علم  پارک های  محل  در  دانش بنیان 
اقتصادی و یا مناطق ویژه علم و فناوری. • اولویت واگذاری تمام یا بخشی 
از سهام مراکز و مؤسسات پژوهشی دولتی قابل واگذاری بر اساس ضوابط 
قانون به شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان. • ایجاد پوشش بیمه مناسب 
برای کاهش خطرپذیری محصولات و دستاوردهای دانش، نوآوری و فناوری 

در تمام مراحل تولید، عرضه و به کارگیری.
با توجه به این که یکی از عوامل اساسی رشد تولید سرانه ملی، اقتصاد 
راهکارهای  از  یکی  است،  دانش بنیان  اقتصادی  بنگاه های  و  دانش بنیان 
و  فن آوری  ارتقای  استراتژیک،  محصولات  در  پایدار  خودکفایی  اساسی 
افزایش بهره وری عوامل تولید از طریق دانش بنیان نمودن اقتصاد و توسعه  
اقتصاد  زیرساخت های  اساسی ترین  از  یکی  است.  دانش بنیان  شرکت های 
سرمایه  دانش بنیان،  استراتژی شرکت های  تحقق  پیش نیاز  و  دانش بنیان 

انسانی خلاق است.
جوانان  بالای  جمعیت  و  ایران  کشور  جمعیتی  ترکیب  به  توجه  با 
تحصیل کرده به عنوان بزرگ ترین و باارزش ترین سرمایه  های کشور، لازم 
است تا با طرح ریزی برنامه ای مدون و ساز و کاری علمی، زمینه   فعالیت آنان 
در قالب شرکت های دانش بنیان را فراهم نمود تا کشور در تمامی حوزه ها 
نسبت به تهدید های اقتصادی بیمه شود و مسیر کاهش نرخ بی کاری و 

u.توسعه پایدار صنعتی و اقتصادی را مطمئن طی کند

نگاهی به ساختار شرکت های دانش بنیان

بهره گیری از ظرفیت های دانش بنیان؛ تحقق عدالت اقتصادی

گردآوری: سینا رئیسی
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برای  را  هستید  فعال  آن  در  که  حوزه ای  و  تولیدی  واحد  ابتدا  در   •
خوانندگان ما معرفی کنید.

ما یک شرکت دانش بنیان در زمینه تولید بیواتانول هستیم که به صورت صددرصد 
توسط بخش خصوصی مدیریت می شود. ما در طول مدت فعالیت خود سعی کرده ایم 
با دانشی که خود به آن دست یافته ایم محصولات خود را به بهینه ترین صورت ممکن 
به بازار عرضه کنیم. در ایران کارخانه های تولید الکل زیادی فعالیت دارند، اما وجه 
تمایز کارخانه ما با دیگر کارخانه ها در این است که از صفر تا صد خط تولیدش به 
دست متخصصان ایرانی ساخته شده است و هیچ بخش از واحد  ما کپی برداری از 
کارخانه های خارجی و یا تحت لیسانس آن ها نیست. ما با استفاده از دستاورد های 
محققان مان توانسته ایم در حجمی کوچک به ظرفیت بالای تولید برسیم؛ درواقع ما تنها 
کارخانه اتانول در ایران هستیم که مشکل پسماند و کمبود منابع آبی نداریم چراکه سعی 
کرده ایم این معضل را با بازیافت پساب های خود حل کرده و آب مصرف شده در واحد 
تولیدی را به صورت چند باره مورد استفاده قرار دهیم. کارخانه ما کار خود را به صورت 
رسمی از سال 89 شروع کرده است و جدید ترین و به روز ترین کارخانه الکل در کشور 
به شمار می رود و خدا را شاکر هستیم که در این مدت کوتاه 8ساله، هم توانسته ایم 

بازار خود را بیابیم و هم از نظر فناوری و تکنولوژی حرفی برای گفتن داشته باشیم.

• بگذارید وارد بحث اصلی شویم. آقای مهندس شما به دانش بنیان بودن 
شرکت خود اشاره کردید. آیا می توانید چالش هایی را که یدک کشیدن 

نام دانش بنیان پیش روی شما قرار می دهد، برای ما شرح دهید؟
چالش هایی که واحد ما با آن ها روبه رو است شامل دو بخش می شود. یک بخش 
آن به صورت اختصاصی به صنعت تولید الکل و بخش دیگر آن به حوزه شرکت های 
دانش بنیان مربوط می شود. همان طور که مستحضر هستید ماده اولیه تولید بیواتانول 
خرما و ملاس نی شکر و چغندر قند است. ما پیش بینی کرده  بودیم که اگر ضایعات 
خرما در مقطعی گران شد، ماده اولیه خود را به ملاس تغییر دهیم. با گران شدن 
ضایعات خرما، ما در خرید ملاس به مشکل بزرگی به نام واسطه ها برخورد کرده ایم؛ 
درواقع بزرگ ترین رقیبان ما در این صنعت واسطه ها هستند. آن ها با توجه به قدرت و 
ارتباط هایی که دارند اقدام به خرید و دپوی ملاس کرده و قیمت تمام شده را برای ما 

و  بیواتانول  تولید  زمینه  در  دانش بنیان  تولیدی  واحد  یک  عامل  مدیر  فیروزئی  سید کمال  مهندس 
الکل طبیعی است. وی مشکلاتی را که در زمینه تولید با آن ها روبه رو است را به دو بخش مجزا از هم 
تقسیم بندی می کند؛ که یک بخش آن مربوط به مشکلات تهیه مواد اولیه و بخش دیگر آن مربوط به 
بروکراسی موجود در سیستم اداری کشور است. مهندس فیروزئی در این مصاحبه بار ها بر لزوم ایجاد 
تغییرات بنیادین در سیستم اداری حال حاضر کشور تأکید داشت. می توانید مشروح این گفت و گو را در 

ادامه مطالعه کنید:

افزایش می دهند. ما چندین بار شکایت خود را به وزارت صنعت، معدن و تجارت تقدیم 
کرده ایم اما باید گفت که متأسفانه همیشه پای دلال ها در معاملات حضور داشته است 
و این موضوع به شدت ما را آزار می دهد. همان طور که قبلاً اشاره کردم بخشی دیگر 
از مشکلات ما به عنوان یک شرکت دانش بنیان، به انتظاراتی که از دولت می رود، 
مربوط می شود. قبل از هر چیز ابتدا لازم است تا در سیستم اداری ما تغییرات بنیادی 
صورت گیرد؛ چراکه در حال حاضر همان ساز  و کاری که رییس جمهور آن را به ما 
وعده داده بود  هم درگیر بیماری بروکراسی موجود در سیستم اداری کشور شده است. 
من بر این باورم که قبل از تدوین هر دستور العملی ابتدا لازم است تا چهارچوب  قوانین 
اداری کشور تغییر بکند؛ زیرا در بستری که دچار معضل کاغذبازی است نمی توان انتظار 
داشت قوانین و دستور العمل های تسهیل کننده، مستقل عمل کنند. ما به عنوان یک 
واحد تولیدی مستقل و خصوصی نه توقع حمایت مالی از دولت داریم و نه درخواست 
کمک بلاعوض کرده ایم. تنها در خواست ما این است که شرکت های دانش بنیان دیده 
شوند. شرکت های دانش بنیان حرف ها و ایده هایی برای پیاده کردن دارند و می توانند 
منجر به ایجاد ارزش و اشتغال شوند. درواقع هر شرکت دانش بنیان یک کارآفرین موفق 
هم هست؛ چراکه توانسته با اتکا به ایده ها و علم خود کار و شغل جدید ایجاد کند. تنها 
توقع ما این است که ما را به عنوان یک شرکت دانش بنیان ببینند و تا جایی که امکان 

دارد سیکل حرکت ما را کوتاه کنند.

با توجه به حضورتان در دومین نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع   •
وابسته )ایران فارما(، این نمایشگاه را چگونه ارزیابی می کنید؟

تمام شرکت های حاضر در این نمایشگاه به نحوی به دارو متصل می شوند، یا 
مواد اولیه تولید می کنند و یا خود تولیدکننده مستقیم دارو هستند. این موضوع که 
من می توانم مشتری های خود را بدون واسطه و رو در رو ملاقات کنم، مشتری های 
جدیدی برای خود پیدا کنم و یا این که برای تهیه مواد اولیه خود با فروشنده به صورت 
مسقیم وارد مذاکره شوم، فرصت بسیار مناسبی است و می تواند در پیشرفت صنعت 
داروی کشور بسیار مؤثر باشد. این طرح )ایران فارما( دوره دوم خود را سپری می کند و 
ابتکار بسیار شایسته ای است که از جانب سندیکا مطرح شده است و من امیدوارم که در 

u.سال های آینده هم ادامه داشته باشد و روند رو به رشد خود را ادامه دهد
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برای  را  فعالیت های تان  حوزه  و  خود  شرکت  مختصر  صورت  به   •
خوانندگان معرفی کنید.

شرکت  ما به مدت 30 سال است که در زمینه تولید دارو های مختلف گیاهی 
و طبیعی، کار درمان گری برای بیماری های مختلف به شیوه سنتی و آموزش این 
توانسته ایم  این سال ها  در  ما  فعالیت می کند.  به علاقه مندان  تجربه ها  و  دانش 
با دانشگاه های علوم پزشکی منطقه و سطح کشور در زمینه  را  تفاهم نامه هایی 
کشت نمونه های گیاهی و تحقیق پیرامون روش های جدید درمان به امضا برسانیم 
و حوزه فعالیت خود را به عنوان یک شرکت دارویی دانش بنیان گسترش دهیم. 
هم چنین شرکت ما توانسته است با ایجاد اشتغال برای بیش از 50 نفر به صورت 
مستقیم و بیش از 100 نفر به صورت غیر  مستقیم و تأسیس ده ها نمایندگی در 
منطقه، مراکز استان های دیگر و شهر های سلیمانیه و اربیل عراق، چندین دوره 

کارآفرین برتر استانی و کشوری شود.

همواره  دانش بنیان  تولیدی  واحد  یک  عامل  مدیر  عنوان  به  شما   •
مخاطب طرح ها و مصوبه هایی هستید که هدف شان تسهیل فرآیند 
تولید و بهبود فضای کسب و کار است. حال سؤال این است که آیا 

این طرح ها توانسته اند اهداف فوق را محقق کنند؟
باعث  دانش بنیان  تولیدکننده  یک  عنوان  به  سال ها  این  در  من  تجربیات 
می شود تا به نتیجه گیری عجیبی برسم. به نظر من اگر تمام ارگان های ذی ربط، 
بانک ها و ادارات مربوطه هرگز وجود نمی داشتند کار ما و صنعت ما بسیار بیش تر 

و بهتر از حال حاضر پیشرفت می کرد.

• می توانید این موضوع را بیش تر تشریح کنید؟
عاملی که باعث می شود من به این نتیجه گیری برسم عادت های بروکراتیکی 
است که بسیاری از بخش های تصمیم گیرنده و تصمیم ساز ما هنوز نتوانسته اند 
فراموش شان کنند. همواره سفارشاتی که برای محصولات مان دریافت می کنیم 
بسیار بیش تر از توان تولید ماست و این ضعف، سال هاست به دلیل نبود نقدینگی 
کافی برای توسعه زیر ساخت ها به جای خود باقی مانده است. این نبود نقدینگی 
و سرمایه مناسب برای توسعه زیرساخت ها ارتباط مستقیمی با پیچیدگی و کندی 

پیرامون مشکلاتی که  با وی  تولید دارو های گیاهی است.  از فعالان دانش بنیان حوزه  برهان حسینی 
از  رضایت  ابراز  ضمن  حسینی  نشستیم.  گفت و گو  به  هستند  روبه رو  آن ها  با  دانش بنیان  شرکت های 
تأسیس اداره کل دارو های طبیعی و مکمل ها در سازمان غذا و دارو از کاغذ  بازی های مرسوم اداری در 
خصوص اخذ مجوز ها بسیار گله مند بود و باور داشت که بروکراسی مانعی بر سر راه توسعه زیر ساخت ها 

است. مشروح این گفت وگو را می توانید در ادامه مطالعه کنید:

طی شدن روند های معمول اداری و بانکی پیدا می کند. یکی دیگر از مشکلاتی 
که ما با آن روبه رو هستیم به بحث مجوز ها مربوط می شود. البته این مسئله تا 
دارو  و  غذا  سازمان  در  دارویی  گیاهان  در خصوص  واسطه ای  ایجاد  با  حدودی 
سرعت پیدا کرده است؛ که جا دارد از دکتر جمشیدی و همکاران شان در سازمان 
غذا و دارو تشکر کنم که با تأسیس اداره کل دارو های طبیعی و مکمل ها در این 
سازمان، مباحث مربوط به صنعت طب سنتی با توجهی بیش تر و بهتر نسبت به 
گذشته مطرح می شوند. هر چند این اداره باعث شده است تا مجوز های مربوط به 
دارو های گیاهی و سنتی سریع تر مورد بررسی قرار بگیرند اما با این وجود هنوز 
هم مشکلاتی در این خصوص وجود دارد. شرکت ما چندین قلم محصول دارد که 
بیش از 12 سال است پس از مشاهده هزاران مورد نتایج مطلوب در آزمایش ها، 
هنوز موفق به اخذ پروانه های لازم برای ثبت و تولید آن ها نشده ایم. ثبت این 
دارو ها پُر از پیچ  و خم های اداری است و ما در راه عبور از این پیچ و خم ها گم 
شده ایم. وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در خصوص صدور مجوز  برای 
دارو های گیاهی ایرانی، تأکید دارد که داروی تولیدی ما باید مشابه خارجی داشته 
باشد. درواقع سیاست وزارتخانه این است که اگر دارویی که شما تولید کرده اید 

نمونه خارجی دارد آن را بیاورید، فرم های مربوطه را پُر کنید و مجوز بگیرید.

داشتید.  حضور  ایران فارما  بین المللی  نمایشگاه  دومین  در  شما   •
ارزیابی کلی شما از حضور در این رویداد دارویی چیست؟

برگزار  خوبی  بسیار  کیفی  سطح  در  راستی  به  ایران فارما  نمایشگاه  دومین 
این  برگزار کنندگان  ابتکار  است.  راضی  آن  در  شرکت  از  بسیار  ما  واحد  و  شد 
نمایشگاه برای اختصاص دادن بخشی از نمایشگاه به گیاهان دارویی قابل ستایش 
است؛ به طوری که 20 شرکت موفق در این زمینه در کنار ما در این نمایشگاه 
این حوزه  در  و گسترش همکاری ها  تعامل  برای  می تواند  این  و  حاضر هستند 
بسیار مفید باشد. از طرفی وقتی بازدیدکنندگان به واسطه این نمایشگاه با گیاهان 
دارویی و وجود صنعتی به این پویایی در کشور آشنا می شوند ما می توانیم به آینده 
طب سنتی در کشور امیدوار باشیم. در سه روز نمایشگاه، ما توانسته ایم به اندازه 
تمامی نمایشگاه هایی که در سال های گذشته در آن ها حضور داشتیم، با پزشکان و 
u.داروسازان ارتباط برقرار کنیم که این موضوع نشانی از موفقیت این رویداد است
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• در ابتدا مختصری به معرفی واحد تولیدی خود بپردازید.
شرکت ما از سال 75 شروع به عرضه محصولات خود به بازار کرده است 
خود  به  را  کشور  در  گیاهی  دارو های  تولید  سهم  بیش ترین  حاضر  حال  در  و 
اختصاص می دهد. از صفر تا صدِ چرخه تولید و عرضه دارو های گیاهی را پوشش 
می دهد و شامل مرحله کشاورزی و کاشت گیاهان دارویی، تولید بیش از 100 
محصول مختلف و متنوع گیاهی و فعالیت 13 شعبه توزیع و پخش در سراسر 

کشور می شود.

با توجه به این که شما مدیر بخش بازرگانی و فروش بین المللی   •
مخصوصاً  ایرانی؛  داروی  که  است  این  من  سؤال  هستید  کارخانه 
انواع دانش بنیان آن، با چه چالش هایی در زمینه گسترش بازار  های 

بین المللی خود روبه رو است؟
به طور کلی صادرات فرآورده های ایرانی کار ساده ای نیست. بخشی از این 
مشکلات ناشی از موانع موجود بر سر راه نقل و انتقال پول است که اگر بازاری 
پیدا کردیم و معامله ای هم صورت بگیرد، ما  برای فروش محصولات مان  هم 
را برای دریافت و انتقال پول دچار مشکل می کند. موانع بر سر راه نقل و انتقال 
ما  و  می کند  مشکل  ایجاد  هم  خارجی  نمایشگاه های  در  ما  حضور  برای  پول 
به سختی می توانیم در نمایشگاه های بین المللی غرفه ای رزرو کنیم. بانک ها و 
مجراهایی که ما می توانیم از طریق آن ها به نقل و انتقال پول به خارج از کشور 
از پذیرش شرکت های  از تحریم ها مانده اند و  اقدام کنیم هنوز در دوران پیش 
راهکار های  طریق  از  ما  که  است  شده  باعث  مسائل  این  دارند.  هراس  ایرانی 
اقدام کنیم و همان طور که مقام معظم  برای صادرات محصولات مان  ابتکاری 
رهبری فرمودند شرایط تحریم باعث شده است تا ما خودساخته تر پیش برویم 
و پیشرفت کنیم. بخش دیگری از مشکلات ما و سایر شرکت های ایرانی برای 
صادرات محصولات مان به نداشتن اطلاعات کافی در زمینه روش های بازاریابی 
از بهترین و کارآمدترین روش های  بین المللی و صادرات مربوط می شود. یکی 
در  بحث حضور  در  است.  خارجی  نمایشگاه های  در  بین المللی حضور  بازاریابی 
نمایشگاه های بین المللی فروشنده می تواند مشتری درست و اصلی را پیدا کند 

از شرکت های دانش بنیان فعال  یکی  بین المللی  بازار یابی و فروش  دکتر وحید زین وند مدیر بخش 
بانک های خارجی هنوز در دوران تحریم ها  تولید دارو های گیاهی است. وی معتقد است که  در زمینه 
مانده  اند و همین موضوع نقل و انتقال پول و درنتیجه صادرات را برای تولیدکنندگان ایرانی دشوار کرده 
است. هم چنین دکتر زین وند تأثیرگذاری شرکت  در نمایشگاه های بین المللی خارجی را یکی از روش های 
پرُبازده برای توسعه صادرات دارو می داند که باید تمهیداتی برای سهولت حضور شرکت های ایرانی در 

آن ها اندیشید. در ادامه می توانید مشروح این گفت و گو را مطالعه کنید:

و مستقیماً با آن ها ارتباط برقرار کند. طبق آماری که شرکت ما در سال 93 از 
میزان معاملات خود منتشر کرد، ما در آن سال بیش از 100 مذاکره حقیقی و 
دو  هفته ای  دیگر  عبارت  به  دادیم.  انجام  محصولات مان  فروش  برای  حقوقی 
 100 این  مجموع  از  و  شدند  مذاکره  وارد  ما  با  دارد  قرار  عقد  برای  مجموعه 
مذاکره تنها یک قرارداد نهایی شد؛ یعنی کم تر از 1 درصد. اما در همان سال ما 
این که در زمینه شرکت  با توجه به  در 4 نمایشگاه بین المللی شرکت کردیم و 
در نمایشگاه های خارج از کشور تجربه چندانی نداشتیم، یکی از آن نمایشگاه ها 
برای ما بازار بسیار خوبی ایجاد کرد؛ به عبارتی بازدهی حضور در نمایشگاه های 
اگر  بین المللی در سال 93 برای ما 25 درصد بود. تجربه ثابت کرده است که 
بخواهیم محصولات مان را در بازار مشخصی عرضه بکنیم باید در نمایشگاه های 
بالقوه در آن  پیدا کنیم؛ چراکه خریداران محلی و خریداران  بازار حضور  همان 
نمایشگاه ها حضور پیدا خواهند کرد. تسهیل روند حضور شرکت های ایرانی در 
نمایشگاه های بین المللی در سایر کشور های جهان،  اقدامی است که می تواند تأثیر 

به سزایی در افزایش میزان صادرات داروی ایرانی داشته باشد.

توسعه  برای  می توانید  را  راه  حل هایی  چه  جمع بندی  عنوان  به   •
صادرات محصولات دارویی دانش بنیان ایرانی پیشنهاد دهید؟

ما در کشور واحد هایی داریم که هم از لحاظ کیفیت و هم از نظر پشتیبانی 
شوند.  معرفی  خوبی  به  تا  شود  فراهم  زمینه ای  باید  اما  دارند.  صادرات  قدرت 
در  تبلیغات  ما،  بازرگانی  رایزن های  کشور ها،  سایر  در  ایران  سفارتخانه های 
کشور های دیگر، برگزاری نمایشگاه های بین المللی بزرگ تر در کشور و هم چنین 
شرکت در نمایشگاه های بین المللی سایر کشور ها می تواند زمینه را برای توسعه 
قدمت  ایرانی  شیمیایی  و  گیاهی  دارو های  سازد.  فراهم  ایرانی  داروی  صادرات 
کمی ندارند و داروساز های ما بیش از 60 سال تجربه در زمینه تولید صنعتی دارو 
دارند. این موضوع نشان از اعتبار بالای داروی ایرانی دارد. از طرفی دیگر ایران 
در منطقه ای واقع شده است که کشوری در آن وجود ندارد که در بحث صنایع 
پتانسیل  نشان دهنده  این موضوع می تواند  و  باشد  پیشرفته  ما  اندازه  به  دارویی 

u.بالای داروی تولید ایران برای جذب بازار های منطقه باشد
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سـالی دیگر گذشـت و شـاهد پیشـرفت های زیـادی در فناوری های پزشـکی 
بودیـم؛ از نرم افـزار آمایـش بهـره وری تـا نانوربات هـا. سـؤال بـزرگ امـا ایـن 
اسـت کـه آیـا حـوزه سـلامت و پزشـکی بالاخـره موفق شـده خـود را بـا زمان 

دهد؟ وفـق 
بسـیاری از کسـب و کارهـای برآمـده از اسـتارت آپ های جدید، شـرکت های 
دانش بنیـان و در کنـار آن هـا اکثـر نام های بزرگ حاضر در لیسـت 500 شـرکت 
برتـر فورچـن، همـه و همـه در تـب و تاب ایـن عصر طلایـی مـدرن در صنایع 

پزشـکی هسـتند و تلاش دارند سـهمی از این بازار داشـته باشـند.

فناوری های نوینی که باید به آن ها امیدوار بود
۱. نانوربات ها در خون

بـا وجـود این کـه نانوربات هـا هنوز بـا کاربردی شـدن فاصله زیـادی دارند،  اما 
آینـده ای کـه در آن ایـن ربات هـای کوچـک قادر هسـتند تـا ماننـد گلبول های 
سـفید خودمـان عمـل کننـد و بـا باکتری هـا و مـواد بیمـاری زای دیگـر مبـارزه 

کننـد نزدیک اسـت.

رانشـی خودشـان،  بـا حس گرهـا و سیسـتم های  ربات هـای کوچـک  ایـن 
هماننـد نسـخه های درشـت تر خـود عمـل می کننـد و قـادر هسـتند تـا کارهای 
کوچکـی چـون انجـام شـیمی درمانی هایی کـه هزاربرابـر قدرتمندتـر از داروهـا 

هسـتند امـا بـه انـدازه درمان هـای کنونـی آثـار جانبـی ندارنـد، انجـام دهند.
از جملـه دیگـر نانوربات هـای در دسـت سـاخت می تـوان بـه میکروبیـوور،  
رِسپیروسـایت،  کلاتوسـایت و نانوربات هـای ترمیـم سـلولی اشـاره کـرد که قادر 
هسـتند باکتری هـا را از بیـن ببرنـد،  اکسـیژن حمـل کننـد، بـرای زخم هـا خون 
لختـه ای بسـازند و سـلول ها را ترمیـم کننـد. آینـده از آن چـه فکـر می کنیـم 

نزدیک تـر اسـت.

2. پیوند سر و جابه جایی ذهن
بـرای  راهـی  یافتـن  جسـت وجوی  در  همـواره  انسـان  زمـان،  ابتـدای  از 
دسـتیابی بـه زندگـی ابـدی بـوده اسـت. ایـن آرزو ممکـن اسـت روزی محقـق 
شـود؛ بـه خصـوص بـا وجـود شـرکت هایی چـون گـوگل و برِیـن پرِزِروِیشِـن 
کـه در تـلاش بـرای یافتـن شـیوه ای بـرای امتدادبخشـیدن به حیات به وسـیله 
درمـان بیماری هـا، محافظـت و نگـه داری از مغزهـای مـا در حالت سـکون و یا 

ذخیره سـازی اطلاعـات آن هـا روی رایانه هـا و یـا مغـزی دیگـر هسـتند.

ممکـن اسـت عجیـب بـه نظـر برسـد کـه یـک شـرکت فنـاوری  دیجیتـال 
چـون گـوگل بخواهـد وارد عرصـه تلاش برای به دسـت آوردن سـلامتی شـود، 
امـا ممکـن اسـت مدیـر عامـل آن هـا، لـری پیج،  خواسـته باشـد زندگـی خود و 
اطرافیانـش را بهبـود ببخشـد تـا بتوانند در سـال های آتی مسـائل و چالش های 

دشـوارتر زندگـی را حـل کنند.

این امر چگونه محقق خواهد شد؟
در حـال حاضـر سـه راه وجـود دارد: انجمـاد، محافظت شـیمیایی و دیدگاهی 

فردا از آن چه فکر می کنیم نزدیک تر است
بزرگ ترین نوآوری های حوزه بهداشت و سلامت  در سال های 2015 و 2016

جاناتان گاوتِ / ترجمه: رسول سعدونی
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ترکیبـی کـه عناصـری از هـر دو روش را در خود دارد.

 
دیدگاهی آینده نگر

اگـر قانـون مور پابرجا بمانـد، طی چند دهه آینـده، ابررایانه ای سـاخته خواهد 
شـد کـه قـادر خواهـد بـود مغـز انسـان را با دقتـی در سـطح رشـته های عصبی 
و بـا سـرعتی بیـش از سـرعت محاسبه شـده بـرای مغـز بیولوژیکـی خودمـان 
شبیه سـازی کنـد. بـا ایـن وجـود، بـا توجـه بـه درک محـدود مـا از دقـت مورد 
نظـر، پیش بینـی زمانی دقیق دشـوار اسـت؛  سـرعت محاسـبه تنها مسـئله مورد 

بحـث در واقعیت بخشـیدن بـه شبیه سـازی مغز انسـان نیسـت.
بازسـازی کامـل ذهـن نیـاز بـه فضایـی معـادل x 2 1016 بایـت )20000 
ترابایـت( تـا بتوانـد محـل عصب هـای متصـل، نـوع و وزن هـر کـدام از 1015 
سـیناپس موجـود در مغـز را ذخیره کند. با ایـن وجود، پیچیدگی هـای بیولوژیکی 
کاربـرد حقیقـی مغز )بـه عنوان مثـال، وضعیت های وراژنتیکـی عصب ها، اجزای 
پروتئینـی بـا وضعیت هـای کاربـردی متعـدد و...( ممکـن اسـت مانـع پیش بینی 
حجـم دقیـق داده هـای دودویی )باینـری( مورد نیاز بـرای شبیه سـازی یک مغز 

سـالم انسـانی  شوند.

تحقیق حاضر
)نورون هـا(،  عصبـی  سـلول های  عظیـم  حجـم  دلیـل  بـه  اسـت  ممکـن 
منتقل کـردن اطلاعـات مغـز یـک انسـان بـه یـک کامپیوتـر یـا سـرور میزبان، 
دهه هـا زمـان ببـرد. دقیق تـر بگوییـم،  85 میلیـارد نـورون در مغـز انسـان وجود 
دارد و پیچیدگـی مسـیریابی هـر اتصـال غیـر قابـل تصـور اسـت؛ امـا ایـن امر 
موجـب توقـف و ناامیـدی محققـان در مسـیریابی کرم های سـی الگانس نشـده 

ست. ا
ایـن کـرم اولین موجـود زنده ای بود که ژنوم آن ترتیب داده شـد،  و نخسـتین 
موجـودی بـود کـه مغـز آن مسـیریابی شـد. ایـن کـرم تا حـد زیـادی نرموک و 
هرمفرودیـت اسـت و 959 سـلول دارد کـه همه مسـیریابی شـدند. شـبکه 302 
نورونـی آن توسـط 6393 سـیناپس )کانکتـوم آن( بـه هـم متصل شـده اند و به 

95 ماهیچـه ایـن کـرم در 1410 نقطـه اتصـال مرتبط می شـوند.
محقـق مسـتقل، تیـم باسـبایس موفق شـده نسـخه ای دیجیتـال از مغز این 
کـرم بسـازد و بـا داده هـای موجـود در سـایت پـروژه کـرم، آواتـاری سـاخته تا 
اطلاعـات مغـز ایـن کـرم را روی آن پیاده کنـد و به جای ماهیچـه از چرخ برای 

آن اسـتفاده کرده اسـت.
بـر اسـاس گـزارش نیـو ساینتیسـت، محققـی دیگـر بـه نـام دکتـر سـرجیو 
کانـاورو بـاور دارد کـه اکنـون ایـن امـکان وجـود دارد که سـر شـخصی را قطع 
کنیـم، بـه تـن بی سـر فـرد دیگـری متصـل کنیـم و هـر دو بـدن را دوبـاره به 
حرکـت درآوریـم. او در ادامـه می گویـد کـه نخسـتین جراحی پیوند سـر طی دو 

سـال آینـده صـورت خواهـد گرفت.

3. تجربه بیمارستانی
همـه مـا می دانیم کـه بیمارسـتان جـای دل پذیری نیسـت، اما شـرکت هایی 
چـون انِ ایکس تـی هلـث به دنبـال راه هایی بـرای تغییـر تجربه درمـان در اتاق 

هستند. بیمارسـتان ها 
هـدف طراحی هـای مـدرن ایـن اتاق هـا بهبـود قابلیـت همکاری سیسـتم ها 
فناوری هـای  از  ناشـی  هم ریختگی هـای  در  و  زوائـد  میان برداشـتن  از  بـرای 

مختلـف اسـت کـه آفـت بسـیاری از تجهیـزات پزشـکی شـده اند.
بـرای تسـهیل تغییـر در فنـاوری و نیازهای دینامیکی سیسـتم های پزشـکی، 
ایـن فضـا شـامل سیسـتمی پیش سـاخته در مقیـاس کوچـک بـا قطعـات قابل 
تعویـض می باشـد کـه قابلیـت انطباق یافتـن بـا کم تریـن تأثیـر روی عملکـرد 
تجهیـزات را دارد. عـلاوه بـر ایـن،  نقـاط لمسـی تکنولوژیکـی کـه در این مدل 
مفهومـی تعبیـه شـده اند، بـه بیمـاران ایـن قـدرت را می دهنـد کـه آرامـش و 
کنتـرل خـود را حیـن تجربـه درمانـی بـه وسـیله فراهم کردن امـکان ارتبـاط با 
عزیـزان دور، همـکاری بـا پرسـتاران و تنظیـم عوامـل محیـط متعددی داشـته 

. شند با

4. جراحی رباتیک شبیه ساز پرواز
مؤسسـه سـرطان روزوال پـارک بـه سـرعت در حـال تبدیل شـدن بـه یکـی 
از پیشـروها در زمینـه آمـوزش جراحـی اسـت. ایـن امـر تـا حـد زیـادی نتیجـه 
همـکاری خلاقانـه میـان دانشـکده مهندسـی و علوم کاربـردی دانشـگاه بوفالو 
و مرکـز جراحـی رباتیـک RPCI اسـت. عمل هـای جراحـی به سـال ها آموزش 
نیـاز داشـته اند و تـا چند سـال اخیـر، این آموزش هـا در محیط هـای واقعی انجام 

می گرفتـه اسـت.

اگـر کسـی می دانسـت کـه خلبـان یـک پـرواز در حـال انجـام اولیـن پـرواز 
و اولیـن تجربـه اش اسـت، هیـچ فـرد عاقلـی سـوار آن هواپیمـای مسـافربری 
نمی شـد. مـا همـواره خلبان هـا را افـرادی حرفـه ای و باتجربـه تصـور می کنیم. 
را در محیط هـای  بـار کنتـرل هواپیمـا  از خلبان هـا،  نخسـتین  زیـادی  تعـداد 
شبیه سازی شـده فـرا می گیرنـد، بـدون تمـاس بـا اهـرم فرمـان واقعـی. بایـد 
همیـن نـگاه را نسـبت بـه جراحـی داشـت و ایـن انتظـار را داشـت کـه موانع از 

میـان رفته باشـند.
RoSS )شبیه سـاز جراحـی رباتیـک( ، شـیوه تمریـن و تقویـت جراحـان را 
تغییـر داده  اسـت. فراهم کـردن فرصـت دیـدن جراحی هـای حقیقـی می توانـد 
بـه جراحـان جوان، مشـغول بـه کار و حتـی حرفه ای ها ایـن امـکان را بدهد که 
بتواننـد آزمایـش کننـد و در محیـط شبیه سازی شـده مرتکب خطا شـوند. مهم تر 
از همـه این کـه زمانـی که مسـئله مرگ و زندگی در میان اسـت ایـن تجهیزات، 

امکانـات مـورد نیـاز بـرای انجـام جراحی را بـه جراحـان می دهد.
بـا وجود گـذر مدت زمان کوتاهی  از ساخته شـدن، این دسـتگاه امروزه توسـط 
شـرکت سـیمولیِتد سِـرجیکال سیسـتمز بـه تولید انبوه رسـیده  اسـت. پیش بینی 
می شـود کـه بـه زودی شـاهد جایگزین های  لایقی برای جراحی سـنتی باشـیم.
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5. تصاویر هولوگرافیک
وقتـی بیمـار می شـوید،  بـرای درمـان بایـد بـه بیمارسـتان برویـد، امـا آیـا 
دچـار  نفـر  میلیـون   2 سـالانه  آمریـکا،  متحـده  ایـالات  در  کـه  می دانسـتید 
عفونت هـای بیمارسـتانی شـده و 10000 نفـر از آنـان جـان می بازنـد؛  هم چنیـن 
سـالانه 20 میلیـارد دلار هزینـه بـرای درمـان ایـن عفونت هـا صـرف می شـود.
یکـی از زمینه هـای تأثیرگـذار در کاهـش این آمـار ، قابلیت ثبـت داده ها بدون 
تمـاس با اشـیایی چـون صفحه کلید و موشـواره اسـت. به یـاد دارم آخرین باری 
کـه بـه مطـب دندانپزشـکم مراجعـه کـردم، او طبق روال همیشـه، دسـتکش به 
دسـت کـرد و دندان هایـم را معاینـه کـرد، امـا وقتـی بـرای ثبـت اطلاعـات بـه 
صفحـه کلیـد دسـت زد، متوجـه شـدم کـه نه موشـواره و نـه صفحه کلیـد، هیچ 
کـدام پوششـی نداشـتند. مسـئله اساسـی این جاسـت که ایـن دسـتگاه ها تنها به 
وسـیله یـک دسـتمال آغشـته بـه مواد ضـد عفونی کننـده تمیـز می شـوند اما به 
صـورت کامـل پاک نمی شـوند. تصـور کنید چند میکـروب از صدها بیمـار مراجع 

میـان درزهـا و شـکاف ها جمع می شـوند.

یـک وسـیله ثبـت داده هولوگرافیـک مانند صفحه کلیـد یا موشـواره می تواند 
تعـداد افـرادی که مـردم در معـرض آن هسـتند را کاهش دهد.

برخی ممکن اسـت اعتقاد داشـته باشـند که اسـتفاده از این ابزار حس و حال 
طبیعـی لمـس کلیدهـای صفحـه کلیـد یا دیگـر تجهیـزات ثبـت داده را از کاربر 
می گیرنـد. شـرکتی مسـتقر خـارج از توکیو، از سـطوح بازتابی برای تشـکیل یک 
صفحـه معلـق مجـازی اسـتفاده می کنـد کـه قابـل لمـس اسـت. ایـن فنـاوری 

روزهـای آغازیـن خـود را سـپری می کنـد امـا می توانـد در آینده بهبـود یابد.
اگـر همیـن حالا هـم بخواهیـد می توانید یـک صفحه کلیـد مجازی سـاده از 

سـایت آمازون خریـداری کنید.

6. نرم افزار آمایش بهره وری هوش کسب و کار
امروزه، راه انداختن کسـب و کار پزشـکی و یا دندانپزشـکی، بـا حفظ ارتباطات 
بـا شـبکه کنونـی تأمین کننـدگان مراجـع، به خـودی خود کار سـختی اسـت، به 
خصـوص کـه تقریبـاً  تمـام نظام سـلامت وابسـته به برگه هـای ارجاع اسـت که 
بـه عنـوان یکـی از منابع اصلی توسـعه برای یافتـن و آموزش شـبکه خدمات در 

دسـترس درون مجموعه شـناخته می شوند.

امـروزه شـرایط به گونه ای اسـت کـه تأمین کننـده ای که بخواهد شـبکه خود 
را گسـترش دهـد، یـا نیـروی جدید اسـتخدام می کند  و یا توسـعه خـود را به یک 
شـرکت تبلیغاتـی برون سـپاری می کنـد. سـپس برگـه ارجاعی شـامل سـؤالاتی 

راجـع بـه تمـام تخصص هـای موجـود در سـازمان خـود طراحـی کـرده و بـرای 
ایجـاد روابـط بـا تأمین کننـدگان یک بـه یک سـراغ آن هـا می روند، با ایـن امید 

کـه افزایشـی در ارجاع هـا حاصل شـود.
بـا ظهـور نرم افزارهایـی چـون ReferralMD کـه بـه تأمین کننـدگان ایـن 
امـکان را می دهـد کـه شـبکه ارجـاع خـود را آنلایـن بسـازند و درآمـد خـود را 
بـه وسـیله رصدکـردن گرایش هـای مختلـف در سـطح شـبکه خـود بـه حداکثر 
بـه  هم چنیـن   ReferralMD اسـت.  تغییـر  بـه  رو  مسـئله  ایـن  برسـانند، 
تأمین کننـدگان ایـن قابلیـت را می دهـد کـه دربـاره ده تأمین کننـده مراجـع برتر 
در بـازار خـود که شـامل رقبای شـان هم می شـود، تحقیـق کنند. ایـن اطلاعات 
قابـل بررسـی، شـامل این کـه رقبـا ارجاع هـای خـود را از کجا دریافـت و به کجا 

ارسـال می کننـد هـم می شـود.

چرا این مسئله مهم است؟
شـیوه کنونـی اسـتفاده از ایـن برگه هـا، منجـر بـه عـدم مراجعـه بیـش از 50 
درصـد بیمـاران دارای برگـه ارجـاع به پزشـکان می شـود. این فاصله زیاد سـبب 
می شـود بیمـاران از درمـان محـروم شـوند،  مجموعـه درمانـی منابـع از دسـت 
بدهـد و احتمـال پرونده هـای قضایـی تخلفـات پزشـکی بـه دلیـل بـه کارگیری 
شـیوه های نامناسـب در مراجـع و عـدم وجود حسابرسـی های ثبت شـده افزایش 

بد. یا

7. تجربه بهتری از آزمایش خون
هیچ کـس از سـوزن خوشـش نمی آیـد، بـه خصـوص وقتـی کـه مکـرراً  مورد 
اسـتفاده یـک تزریق کننـده بی تجربـه قرار بگیـرد. خبرهـای خوبی در راه اسـت. 
شـرکت هایی چـون ترانـوس راهـی طراحـی کرده انـد تـا بتواننـد بـا اسـتفاده از 
میکرونمونـه از خـون، بـه انـدازه یک هـزارم میـزان کنونـی آن، آزمایـش خـون 
بگیرنـد. از فوایـد ایـن روش می تـوان بـه تجربه ای بهتـر برای بیمـار  و هم چنین 
کاهـش هزینـه در آزمایشـگاه ها اشـاره کـرد، کـه ایـن کاهـش می توانـد مقـدار 

زیـادی تأثیرگذار باشـد.

به عنوان مثال
یکـی از متداول تریـن آزمایش هـای خـون، شـمارش کامل سـلول های خونی 
)CBC( اسـت کـه تعـداد گلبول هـای خـون را محاسـبه می کنـد. ایـن آزمایـش 
آن طـور کـه از اسـمش برمی آیـد نیسـت و همـه جزییـات گلبول هـای خـون را 
آزمایـش نمی کنـد. ایـن آزمایـش صرفـاً  میـزان سـه نـوع اساسـی سـلول خون 
)گلبول هـای قرمـز، گلبول هـای سـفید و پلاکت هـا( را بررسـی می کنـد. بـا این 

شـیوه آزمایـش، هزینـه 50 درصـد کاهـش می یابد.

۸. انتقال DNA میتوکندریال
ایـن پروسـه کـه با نام »بچه سـه والد« نیز شـناخته می شـود،  کمـک می کند 
کـه تعـداد زیـادی از بیماری هـای مرگبـار هم چـون عارضـه قلبـی و کبـدی، و 
ناشـنوایی از بین بروند. اگرچه مسـائل اخلاقی بسـیاری حول محور قانونی شـدن 
ایـن پروسـه در بریتانیـا هنوز در جریان اسـت، تأثیرات این پروسـه بر نسـل های 

آینده بی شـمار خواهـد بود.
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انتقـال DNA میتوکندریـال هنگامـی صـورت می گیـرد کـه دو والـد یک لقاح 
مصنوعـی عـادی را انجـام می دهنـد و نفر سـوم بـا  DNA میتوکندریـال به آن ها 
کمـک می کنـد. دو مـورد موفقیت آمیـز اول پیونـد DNA میتوکندریـال در اواخـر 
دهـه 90 و در نتیجـه آزمایـش بـاروری بـرای زوج هایـی کـه در گذشـته موفق به 

بـاروری نشـده بودند انجام شـد.
دلیـل واردشـدن ایـن پروسـه بـه لیسـت مربـوط بـه سـال 2015 و 2016 این 
اسـت کـه ایـن پروسـه ها به دلیـل پتانسـیلی که دارنـد مورد توجـه واقع شـده اند. 
کاهـش بیماری هـای مربـوط بـه ژن هـا می توانـد منجـر بـه افزایـش امیـد بـه 
زندگـی، بهبود سـلامت و حتـی از بین رفتن بیماری های خاص شـود. این پروسـه 
هم چنیـن ایـن قابلیـت را دارد کـه بـه والدیـن نازا کـه توانایی بـاروری نداشـتند، 
امـکان بچه دارشـدن را بدهـد. بـا رفـع نواقـص ایـن پروسـه ها و واضح ترشـدن 

جنبه هـای مختلـف علمـی، سـودمندی ایـن فنـاوری چندیـن برابر خواهد شـد.
مسـائل اخلاقـی موجـود می تواننـد موجـب مباحـث مختلفـی در آینده شـوند،  
مسـائلی چـون این کـه آیـا در آینـده بچه هـای طراحی شـده تبدیـل بـه کالایـی 
لوکـس بـرای افـراد ثروتمند می شـوند یـا خیر. از آن جایـی که در حـال حاضر این 
بحـث در جریـان اسـت، دیگر مناطـق جهان ممکن اسـت با تأخیر این پروسـه ها 
را بپذیرنـد. بـا ایـن وجـود، فوایـد احتمالـی می توانند تا حـد زیادی از تعـداد معدود 

مـوارد خـاص، که گویی همیشـه سـعی در خودنمایـی دارند، پیشـی بگیرد.

۹. جراحی پلاستیک و بازسازی سلول های بنیادی
به نظر می رسـد که مسـئله سـلول های بنیادی طی چند سـال گذشـته جذابیت 
خود را از دسـت داده باشـد. چنـد ادعای فریب کارانه و تعـداد زیادی پیچیدگی های 
دولتـی، فضـای فعالیـت در این زمینه در ایالات متحده را مشـوش کرده اسـت. اما 

بالاخـره تعدادی اسـتفاده کاربـردی در این زمینه در حال بروز و ظهور هسـتند.

دکتـر رِی اخیـراً  مدعـی شـده کـه اکثـر جراحی هـای افزایـش حجـم سـینه 
می توانـد بـه وسـیله تزریـق سـلول چربـی ارتقایافتـه بنیـادی در محـل جراحـی 
صـورت بگیرد. اسـتفاده از سـلول های بنیـادی برای تعـداد زیـادی از جراحی های 
افزایـش حجـم در حـال جایگزینـی پُرکـردن با چربی اسـت که شـامل جداکردن 
سـلول های چربـی از نقطـه ای از بـدن و پیوند آن ها به نقطه ای دیگر اسـت. چنین 
شـیوه ای می توانـد بـرای ترمیـم صورت هـای دفرمه شـده،  بازیابـی بافت هـای از 
دسـت رفته در اثـر سـرطان و تعـداد زیـادی از جراحی هـای پلاسـتیک ضـروری 

مـورد اسـتفاده قـرار بگیرد.

ادعاهای کلاهبردارانه بسـیاری از سـوی مراکز خدمـات درمانی نه چندان معتبر 
مبنـی بـر تأثیـر فوق العـاده سـلول های بنیـادی بـر جراحی هـای عـادی صـورت 
گرفتـه اسـت. بر خـلاف ایـن ادعاهـا، اسـتفاده از سـلول های چربـی تقویت یافته 
بنیـادی ثابت شـده اسـت. طی تحقیقـی که در دانشـگاه کپنهاگ صـورت گرفت، 
ثابـت شـد کـه سـلول های چربـی تقویت یافته بنیـادی 81 درصـد از حجـم اولیه 
خـود را بـرای 4 مـاه نخسـت حفـظ کردنـد، در حالـی کـه ایـن مقـدار در جراحی 

»پُرکـردن بـا چربـی« بـرای همان مـدت زمان تنهـا 16 درصـد بود.
چربـی  سـلول های  کـه  این جاسـت  پیشـرفت  ایـن  هیجان انگیـز  بخـش 
تقویت یافتـه بنیـادی می تواننـد به شـیوه های بسـیار متفاوتی مـورد اسـتفاده قرار 
بگیرنـد و بـا توجـه بـه این کـه فوایـد بیش تـری در حـال کشف شـدن هسـتند، 
کاربردهـای پذیرفته شـده ایـن فناوری روز بـه روز بیش تر خواهند شـد. جایگزینی 
جراحی هـای تهاجمـی بـا جراحی هایـی سـاده تر، مدت زمـان ریـکاوری را کاهش 
داده و هم چنیـن احتمـال بـروز اشـتباهات و پیچیدگی هـای پیش بینی نشـده را تـا 

حـد زیـادی کاهـش می دهد.

۱0. تقویت ظرفیت های بشر
شـاید یکـی از حیرت انگیزتریـن تکنولوژی هایی که ویدیوی آن در وبسـایت ها، 
بارهـا و بارهـا توسـط افراد مختلف دیده شـد، تکنولـوژی رباتی بود کـه با فعالیت 
ذهنـی فـردی بـه نام »لـس باو« که فاقد دسـت بـود حرکت می کرد و دسـتورات 
ذهنـی او را بـرای بلندکـردن اجسـام و کارهایـی کـه بـا دسـت ها انجام می شـود، 

می کرد. اجـرا 

 
بـه وسـیله تحقیقاتی دقیق و طولانـی روی چگونگی کنترل لسِ بر دسـتانش، 
محققـان موفـق شـدند دریابنـد چگونه ذهـن، این اتصـالات را کنتـرل می کند. با 
ایـن پژوهـش، آن ها موفق شـدند یک فناوری ابـداع کنند که به وسـیله آن بتوان 
فعالیـت مغـزی او را خوانـد و سـیگنال هایی را برای سـوکت هایی که عملکردهای 

حرکتـی دسـتان پروتـزی او را کنترل می کنند، ارسـال کرد.
مایـک مکلالیـن وضعیـت کنونی این فنـاوری را به دوران آغاز بـه کار اینترنت 
تشـبیه می کنـد. بـا سـرمایه گذاری دارپـا، وظیفـه تولیـد دسـت های مصنوعی که 
بـه شـکل طبیعی کنترل می شـوند به آزمایشـگاه فیزیـک کاربردی جانـز هاپکینز 
سـپرده شـده اسـت؛  وظیفـه ای کـه بـه عینـه شـاهد محقـق شـدن آن هسـتیم. 
واقعیـت ایـن علـم این اسـت کـه زندگـی همه مـا تغییر خواهـد کرد، چـه اکنون 
ایـن را بدانیـم و چه ندانیم؛ درسـت به همان شـکل کـه در دوران آغازین اینترنت 
کسـی بـاور نمی کـرد روزی مفیـد واقـع شـود، ایـن فنـاوری نیـز مسـیر تاریـخ را 

u.عـوض خواهـد کرد
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سطح پوست، پوست را به حالت طبیعی برگرداند. درضمن بایستی مطمئن شد 
که صابون و ژل های شست وشو کاملاً شسته شود. زیرا باقیمانده آن ها پوست را 

تحریک می کند و مانع نفوذ مواد مفید و مغذی به پوست می شود.

4. لوسیون ها و ژل های شست وشو
بهتر است از لوسیون ها و ژل های مرطوب کننده بدن استفاده شود و بعد از 
هر بار شست وشوی بدن برای جلوگیری از خشکی پوست باید این لوسیون ها و 

ژل ها را به کار برد.

5. کرم های ضد آفتاب
گرچه شدت تابش خورشید در فصل پاییز و زمستان کم تر از تابستان است و 
با شدت کم تری پوست را می سوزاند، اما از پوست در برابر اشعه فرابنفش خورشید 
بایستی مراقبت نمود. هم چنین باید به خاطر داشت برف بیش از 85 درصد نور 
 SPE خورشید را منعکس می کند. به همین دلیل روزانه از کرم ضد آفتاب )با

حداقل 15( استفاده کرده هر دو ساعت یک بار باید تجدید کرد.

6. نوع پوشش بدن
آلی  با ترکیبات  با کرم ها و لوسین هایی  را  پاها  شب ها بهتر است دست و 
پوشاند و سپس دستکش و جوراب پوشید. هم چنین لباس گرم از انقباض بیش تر 
عروق جلوگیری و به جریان خون کمک می کند و اکسیژن موجود در سلول های 

پوست را حفظ خواهد کرد.

7. ورزش
ورزش جریان خون در اعضای مختلف بدن به خصوص پوست را افزایش 

می دهد.

پوست بدن ما در فصل های مختلف سال نیازمند توجه ویژه است. تابستان 
و زمستان دو فصلی هستند که فاکتورهای محیطی دارای تغییرات فوق العاده ای 
به  منجر  می توانند  برف  و  هوا  خورشید، خشکی  اشعه  چون  فاکتورهایی  است. 
عوارض پوستی شوند. در صورتی که بهار و پاییز بهترین زمان برای ترمیم اثر 
فصل های گذشته، بهبود آثار و تأثیرهای زیست محیطی قبل و تازه شدن دوباره 

پوست است.
خشن،  پوست  که  می شود  سرد  و  خشک  هوا  پاییز  فصل  در  مثال،  برای 
خشک و کم آب را به وجود می آورد. راه چاره رفع این مشکلات مرطوب کردن، 

حفاظت و ترمیم پوست است.

اقدام های لازم برای محافظت از پوست در برابر عوامل محیطی:
۱. دوش گرفتن و حمام رفتن

باعث  بیش تر  زیرا آب سرد  گرفته شود.  با آب گرم دوش  توصیه می شود 
انقباض عروق می شود. درضمن باید از دوش گرفتن های طولانی خودداری کرد. 
زیرا رطوبت اپیدرم پوست و لایه چربی طبیعی پوست از دست می رود. هم چنین 
آب های قلیایی به شدت به پوست صدمه می زند و تعادل pH سطح پوست را به 
هم می زند و درنتیجه باعث خشکی بیش تر می شود. به همین دلیل بهتر است 
پس از دوش گرفتن از محلول های به نسبت اسیدی استفاده کرد. این کار گام 

مهمی برای بازگرداندن pH طبیعی پوست است.

2. کرم های مرطوب کننده
باید  پوست  خشکی  از  جلوگیری  و  شاداب  و  لطیف  پوستی  داشتن  برای 
از شست وشو  پس  باید  را  کرم ها  این  نمود.  استفاده  مرطوب کننده  کرم های  از 
نمود.  تجدید  باید  بار  یک  ساعت  چند  هر  و  زد  آن  روی  پوست  تمیزکردن  و 
روز  در  بار  دو  حداقل  و صورت  برای دست  مرطوب کننده  کرم های  از  استفاده 
تأکید می شود. درضمن استفاده از مرطوب کننده های معطر به دلیل حساس شدن 
پوست توصیه نمی شود. بعد از هر بار شست وشوی دست ها باید از مرطوب کننده 

استفاده کرد.

3. انواع صابون ها
صابون ها اغلب قلیایی هستند و به همین خاطر تعادل pH سطح پوست را 
بر هم می زنند. چون در تابستان به سلول های سطح پوست آسیب وارد می شود، 
باید سلول های مرده سطح پوست را پاک نمود. به همین دلیل، از صابون ها و 
 pH محلول هایی که بیش تر اسیدی هستند، باید استفاده کرد تا با حفظ تعادل

برای داشتن پوستی لطیف و شاداب و جلوگیری 
از خشکی پوست باید از کرم های مرطوب کننده 

استفاده نمود. این کرم ها را باید پس از شست وشو 
و تمیزکردن پوست روی آن زد و هر چند ساعت 

یک بار باید تجدید نمود. استفاده از کرم های 
مرطوب کننده برای دست و صورت حداقل دو بار در 

روز تأکید می شود
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اقدامات تغذیه ای لازم برای محافظت از پوست:
۸. انواع خوردنی ها

باید از رژیم غذایی مناسب استفاده کرد. زیرا خوردن غذاهای غنی از اسید 
چرب امگا3، ویتامین های E ،A و C می تواند به داشتن پوستی سالم و شاداب 
ماهی  جمله  از  ماهی هایی  انواع  چون  غذاهایی  مصرف  بایستی  نماید.  کمک 

قزل آلا، میگو را افزایش داد.

۹. انواع میوه ها
خوردن میوه های عالی فصل همچون سیب، کیوی، پرتقال، انار، خرمالو و 
سایر مرکبات می توانند پوست را به حالت طبیعی برگردانده و منجر به تقویت 

طبیعی پوست شوند.

۱0. انواع سبزی ها

در ماه های سرد سال برای داشتن پوستی شاداب 
باید دست کم هشت لیوان آب نوشید. آب مهم ترین 
ماده غذایی است که به حمل و نقل مواد غذایی در 
سراسر سیستم بدن کمک می کند. باید سعی نمود 

تا حد امکان از آبمیوه و سبزیجات تازه استفاده کرد. 
زیرا آب میوه ها و سبزیجات تازه به راحتی به وسیله 

سلول های بدن جذب می شوند و هم چنین مواد 
غذایی سلول های بدن را فراهم می کنند

سبزیجاتی چون  از  باید  پوست  پیری  و  و چروک  از چین  جلوگیری  برای 
هویج، کدوحلوایی، آواکادو، گردو، اسفناج، کاهو، خرفه، گل کلم، انواع کلم و سایر 
سبزیجاتی استفاده شود که غنی از اسید چرب است و آنتی اکسیدان فراوان دارند.

۱۱. انواع نوشیدنی ها
هشت  کم  دست  باید  شاداب  پوستی  داشتن  برای  سال  سرد  ماه های  در 
لیوان آب نوشید. آب مهم ترین ماده غذایی است که به حمل و نقل مواد غذایی 
در سراسر سیستم بدن کمک می کند. باید سعی نمود تا حد امکان از آبمیوه و 
سبزیجات تازه استفاده کرد. زیرا آب میوه ها و سبزیجات تازه به راحتی به وسیله 
سلول های بدن جذب می شوند و هم چنین مواد غذایی سلول های بدن را فراهم 
آب  نوشیدن  از  بهتر  سبزی ها  و  آب میوه ها  نوشیدن  دیگر،  عبارتی  به  می کنند. 

u.است

منابع:
1. Frank Lipman, 2014, Autumn Skin Care Tips: Renew 

and Recover, http://www.drfranklipman.com/autumn-skin-
care/

2. Jen Adkins, 2014, 10 Skin Care Tips for Fall, http://
skincare.about.com/od/skin101/tp/SkinCareTipsForFall.
htm

3. Karen Sinclair Drake, 2014, Winter Skincare Tips 
by Karen Sinclair Drake, http://www.drfranklipman.com/
winter-skincare-tips-by-karen-sinclair-drake/
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یکی از مهم ترین دغدغه های بهداشتی هر فرد سلامت پوست است. با توجه 
به کاهش دما در فصل پاییز و زمستان و به وجودآمدن بادهای خشک در برخی از 
مناطق، احتمال ایجاد خشکی پوست افزایش می یابد. این خشکی های پوستی با 
توجه به جنس پوست و غلظت مواد قلیایی موجود در آب مصرفی و مواد شوینده 
و  شامپو ها  از  باید  پوست  لطافت  بازیابی  برای  که  می شود  کم  گاه  و  زیاد  گاه 
شوینده های مخصوص به پوست بدن استفاده کنیم. هر کدام از انواع شامپو های 
بدن و شوینده ها اگرچه برای پوست برخی افراد مفید هستند اما می توانند برای 

پوست عده ای دیگر زیان آور و آسیب رسان باشند.
بنابراین می توان به این نتیجه رسید که انتخاب بهترین شوینده برای بدن 
به نوع پوست و سلیقه شخصی هر فرد بستگی دارد، اما نکته ای که باید به آن 
توجه داشت این است که پیش از فصل سرما باید توجه بیش تری نسبت به پوست 
خود داشته باشیم. ممکن است افراد زیادی از حساسیت های پوستی خود بی خبر 
باشند که برای شناخت بهتر پوست باید به متخصص مراجعه کنند، اما با این حال 
اگر شناخت کافی از پوست خود داشته باشیم چه شوینده ای را برای پوست خود 
انتخاب کنیم؟ صابون، شامپوی بدن یا ژل شست وشوی بدن؟ کدام یک از این 
با توجه به آب و هوای منطقه ایِ  با پوست ما سازگاری بیش تری دارند.  موارد 
موجود در محل سکونت، ممکن است هر کدام از این شوینده ها مورد استفاده قرار 

گیرند. بدون شک با انتخابی سخت روبه رو هستیم.
جِیمی میلر، استادیار پزشکی در بخش پوست، در این باره می گوید: آن چه 
می خرید بیش از هر چیز به این بستگی دارد که شما چه نوعی از محصولات را 

می پسندید، البته استثنا نیز وجود دارد.
به توصیه دکتر میلر باید مراقب تبلیغات گسترده در مورد صابون، شامپوی 
بدن و ژل های حمام بود. این پیام ها، اغلب گمراه کننده هستند. به جای توجه به 
این تبلیغات، شما باید نوع پوست خود را در نظر بگیرید، آیا پوست شما خشک، 
حساس یا چرب است. شیوه حمام کردن نیز یکی از مسائلی است که روی پوست 
انتخاب  را  مناسبی  شوینده  که  باشیم  داشته  قبول  اگر  می گذارد.  زیادی  تأثیر 
کرده ایم هم باید در شیوه استحمام دقت کنیم. بهترین روش برای شست وشوی 
صحیح پوست این است که به جای آب داغ از آب ولرم استفاده و بلافاصله پس 

از حمام، پوست خود را مرطوب کنیم.

سازگاری شوینده با پوست
همان طور که پیش تر گفته شد مهم ترین فاکتور در انتخاب بهترین شوینده 

برای پوست، شناخت پوست است که هر شوینده چه میزان با پوست ما سازگاری 
دارد. یکی از مسائلی که باید به آن توجه ویژه ای داشت این است که هر ماده 
شوینده دارای غلظتی از قلیا است. هم چنین به این موضوع نیز باید توجه کرد 
که پوست افراد دارای مقادیری از اسید است که البته این مسئله در افراد مختلف 

متفاوت است و استثنا های زیادی وجود دارد.
طبق تحقیقات جدید، پوست دارای یک اسید طبیعی سطحی است که سبب 
حفاظت پوست در مقابل بیمار ی ها و به خصوص باکتری های مضر می شود. البته 
برای  لکه و کک و مک می شود.  نیز سبب خشکی پوست،  از مواقع  برخی  در 
هر چه زیباترکردن پوست باید به عنوان یک اصل پذیرفت که این اسید بعد از 

شستن، بتواند روی پوست حالت موازنه را برقرار کند.
میزان اسید سطحی پوست بعضی از افراد با توجه به شرایط زندگی و استفاده 
از شوینده های نامناسب از حالت توازن خارج می شود. آب و هوای یک منطقه 
تأثیر بسیار زیادی در زیاد یا کم شدن این اسید دارد. تغذیه و خواب نیز در صورتی 
که از کنترل خارج شوند می توانند به این مشکل دامن بزنند. در برخی از موارد 

افراد از محلول هایی برای ایجاد توازن در اسید سطحی پوست استفاده می کنند.
این  از  یکی  مقطر  آب  و  تقطیرشده  سفید  سرکه  یا  سیب  سرکه  محلول 
 8 سرکه،  قسمت  )یک   8 به  یک  نسبت  به  باید  محلول  این  است.  محلول ها 
محلول  این  با  باشد.  شده  مخلوط  مقطر(  آب  یا  سردشده  جوشیده  آب  قسمت 
از لکه ها و  می توان حالت طبیعی و اسیدی پوست صورت را حفظ و پوست را 

ناصافی ها پاک کرد.

صابون یا شامپوی بدن؟
برخی  در  ندارد، هر چند  زیادی  تفاوت  بدن  یا شامپوی  از صابون  استفاده 

انتخاب بهترین شوینده برای بدن به نوع پوست 
و سلیقه شخصی هر فرد بستگی دارد، اما نکته ای 
که باید به آن توجه داشت این است که پیش از 
فصل سرما باید توجه بیش تری نسبت به پوست 

خود داشته باشیم. ممکن است افراد زیادی از 
حساسیت های پوستی خود بی خبر باشند که برای 
شناخت بهتر پوست باید به متخصص مراجعه کنند
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از موارد صابون مورد استفاده به دلیل قلیایی بودن چربی بیش تری را نسبت به 
شامپوی بدن از پوست می شوید. اکثر شوینده ها به صورت تقریبی تأثیر یکسانی 
بر پوست دارند فقط بعضی از شوینده ها بیش تر و برخی کم تر عمل چربی زدایی 
چربی  متأسفانه  باکتری،  و  کثیفی  بر  علاوه  صابون ها  اما  می دهند.  انجام  را 
طبیعی پوست را نیز از بین می برند. درضمن ممکن است در دارازمدت علاوه بر 
خشک شدن پوست، کشش و قرمزی پوست های حساس را به دنبال داشته باشد. 
طبق نظر متخصصان صابون های معطر )دئودورانت( و صابون های قلیایی، 
چربی پوست را از بین می برند و آن را جایگزین نمی کنند. اما اگر پوست شما 
از موارد که  برخی  ندارد. در  مانعی  این صابون ها  از  استفاده  بسیار چرب است، 
پوست بسیار چرب است و با توجه به این نکته که بعضی از صابون ها به شدت 
قلیایی هستند می توان از آن ها به عنوان یک پاک کننده چربی استفاده کرد. اگر 
مصرف این صابون ها، پوست شما را خشک می کند باید بلافاصله پس از استفاده 
برای شست وشوی  از صابون  مایلید  اگر  کنید.  مرطوب  را  خود  پوست  آن ها  از 
پوست خود استفاده کنید، بهتر است صابون های آرایشی را انتخاب کنید، زیرا از 

باقی صابون ها مرطوب تر هستند.
مواد  از  لایه ای  بدن،  شامپو های  برتری های  از  یکی  مقابل  طرف  در 
مرطوب کننده است که داخل شامپو وجود دارد و پس از استحمام روی پوست 
باقی می ماند و درنتیجه چربی از دست رفته پوست را جایگزین می کند. بر خلاف 
آن چه که در اذهان عمومی جا افتاده است برای تمیزکردن پوست نیازی به حجم 
زیاد کف نیست. درحقیقت بهترین انتخاب برای شما اجتناب از کف است به ویژه 
اگر نگران خشکی پوست خود هستید. از این حیث نیز شامپو های بدن به دلیل 

تولید مناسب »و نه زیاد« کف، نسبت به صابون ها برتری دارند.
شوینده های غیر صابونی که کف کمی تولید می کنند، مقدار کم تری از چربی 
طبیعی پوست را از بین می برند و درنتیجه کم تر موجب خشکی پوست می شوند. 
البته در خصوص صابون ها نیز می توان انواعی از صابون را انتخاب کرد که حاوی 
مرطوب کننده هستند. با انتخاب صابون های مناسب برای پوست های حساس و 
استعمال لوسیون بدن پس از استحمام وقتی پوست هنوز خیس است، می توان از 
خشک شدن بیش از حد پوست جلوگیری کرد. این کار رطوبت پوست را حفظ و 

چربی از دست رفته آن را جایگزین می کند.

فیلم یا چربی پوست در شامپو بدن
منظور از واژه »فیلم« در اصطلاحات پزشکی، لایه ای نازک از چربی است 
مثل  لایه  این  می ماند.  باقی  پوست  روی  بدن  شامپوی  از  استفاده  از  پس  که 
محافظی است که رطوبت پوست را حفظ می کند و به این دلیل که پوست را بیش 
از حد چرب نمی کند بسیار مناسب است. البته علاوه بر شامپوی بدن، صابون نیز 
می تواند این لایه را روی پوست ایجاد کند اما همواره باید مراقب صابون هایی 
که چنین اثری ندارند، بود. با استفاده از چنین صابون هایی فرد احساس پاکیزگی 
بین  از  را  پوست  رطوبت  و  چربی  تمام  که  دلیل  این  به  اما  می کند،  بیش تری 

می برند، مناسب نیستند.
اگر این لایه چربی روی پوست، شما را آزار می دهد، می توانید از صابون، ژل 
حمام ، شامپوی بدن و مرطوب کننده هایی با ترکیبات جدیدتر استفاده کنید. این 
محصولات با چربی های طبیعی پوست سازگارتر هستند و رطوبت پوست را نیز 
حفظ می کنند، با این وجود پوست را چرب نمی کنند و شما لایه چربی را بر روی 

پوست خود احساس نمی کنید.

ژل شست وشوی بدن مناسب ترین شوینده است؟
بدن  شامپوی  و  صابون  مثل  که  پوست  شوینده های  انواع  از  دیگر  یکی 
البته از نظر برخی از متخصصان نسبت به موارد دیگر برتری  همه گیر نشده و 
دارد ژل شست وشوی بدن است. امتیازی که ژل های شست وشو نسبت به دیگر 

شوینده ها دارند میزان pH مناسبی است که در آن ها وجود دارد. pH ژل ها به 
pH پوست نزدیک تر است و کم تر از صابون پوست را خشک می کند.

پاک کننده  یک  هر چه  که  است  این  داشت  توجه  آن  به  باید  که  نکته ای 
بیش تر کف کند بیش تر هم پوست را تحریک می کند. pH یک ژل شست وشو 
5/5 است یعنی به طور تقریبی با pH پوست هماهنگ می شود. اما این احتمال 
 pH همیشه وجود دارد که شرایط آب و هوایی و تغذیه سبب افزایش و یا کاهش
پوست شود و در آن صورت ژل بدن ممکن است خاصیت خود را از دست دهد. 

تنوع ژل ها بسیار زیاد است. برخی از آن ها معطر، مرطوب کننده، لایه بردار، 
ژل  یک  اصلی  خاصیت  درواقع  هستند.  ملایم  یا  و  تقویت کننده  پاک کننده، 
باید دقت داشت که  این حال  با  دارد.  افزودنی ها بستگی  به  بدن  شست وشوی 
برخی افزودنی ها ممکن است حساسیت زا باشند. ژل های شوینده نیاز به رطوبت 
زیادی دارند، بنابراین به محض خروج از حمام باید بدن را با استفاده از یک کرم 
مرطوب کننده، مرطوب کرد. به طور کلی، ژل های شست وشو تعادل )لایه نازک 
هیدرولیپیدیک، pH، فلور( بیش تری برای پوست دارند، البته درنهایت نمی توان 

ژل ها را صد در صد کامل دانست.

نکته هایی مهم در ارتباط با شست وشوی پوست
وجود  زیادی  بسیار  عوامل  مناسب،  شوینده  انتخاب  بر  علاوه  بدون شک 
دارند که در میزان سلامتی پوست تأثیرگذار هستند که شاید شناخت آن ها کار 
ساده ای نباشد. اگر سلامت پوست برای شما در جایگاه بسیار ویژه ای قرار دارد 
فقط سعی کنید به متخصص پوست مراجعه کنید. اما نکته هایی وجود دارد که 
رعایت آن ها می تواند تا حد قابل قبولی مشکلات پوستی را برطرف نماید و یا از 
بروز بیماری های پوستی پیشگیری کند. مهم ترین آن ها از قرار زیر هستند که 

می توانند برای انواع پوست مفید واقع شوند:
• شوینده ای ملایم انتخاب کنید که قلیایی نباشد

• از آب ولرم یا خنک برای حمام استفاده کنید، نه آب داغ
• بلافاصله پس از حمام، از مرطوب کننده استفاده کنید

• از شست وشوی زیاد و مکرر پوست خودداری کنید. زیرا موجب خشکی 
پوست می شود

خارش  و  قرمزشدن  پوسته شدن،  ازجمله  پوست  خشکی  علائم  مراقب   •
باشید

در آخر اگر پس از امتحان شوینده های مختلف و استفاده از مرطوب کننده ها 
هم چنان پوست شما خشک است و یا اگر دچار حساسیت های پوستی هستید به 
جای استفاده از شوینده های دیگر بهتر است برای مراقبت از پوست خود در اولین 

u.فرصت به متخصص پوست مراجعه کنید
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برای  که  می شود  گفته  موادی  به   (Preservatives) نگهدارنده  مواد 
نگهداری غذا و کاهش فساد )از دست دادن کیفیت یا ارزش غذایی( و تجزیه 
آن توسط میکروارگانیسم ها استفاده می شود. از روش های نگهداری، می توان 
اضافه کردن  برای  قارچ  و  مخمرها  خوش خیم،  باکتری های  از  استفاده  به 
ویژگی های خاص به عنوان مثال در پنیر و... اشاره کرد. روش های نگهداری 
طولانی مدت از مواد غذایی شامل اضافه نمودن نمک، شکر یا سرکه به ماده 

می شود.  غذایی 
حفظ یا ایجاد ارزش تغذیه ای، بافت، عطر و طعم در حفظ ارزش غذا به 
مورد  تنهایی  به  یا  غذاها  نگهدارنده  مواد  است.  مهم  بسیار  غذا  یک  عنوان 
از  با دیگر روش های نگهداری طولانی مدت  یا همراه  استفاده قرار می گیرند 

مواد غذایی به کار می روند.
ممکن  مناسب،  غذایی  ماده  یک  عنوان  به  خوراکی  ماده  یک  قبول 
نگهداری  باشد.  داشته  متفاوتی  تعبیرهای  مختلف  فرهنگ های  در  است 
و  قارچ ها  باکتری ها،  از رشد  از طریق جلوگیری  معمول  به طور  مواد غذایی 
ترشیدگی  باعث  که  چربی ها  اکسیداسیون  هم چنین  میکروارگانیسم ها،  سایر 
می شوند، صورت می پذیرد. از روش های رایج برای نگه داری غذا می توان به 
خشکاندن با جریان هوای گرم، خشک کردن از طریق انجماد، بسته بندی در 
خلاء، کنسرو، نگهداری در مایعات، کریستالیزاسیون، افزودن مواد نگهدارنده 

یا گازهای بی اثر مانند دی اکسید  کربن اشاره کرد.
از  برخی  برچسب  روی  گاهی  ما  که  هستند  موادی  جزو  نگهدارنده ها 
محصولات غذایی نام آن ها را می بینیم و روی برخی دیگر، نه. البته عده ای 
از افراد معتقدند که نگهدارنده ها مواد بسیار خطرناک و زیان باری برای بدن 
مشتری  فریب دادن  برای  کارخانه ها  از  تعدادی  هم  دلیل  همین  به  هستند. 
ترکیب  نام  غذایی،  محصول  در  نگهدارنده  وجود  از  افراد  ذهن  دورکردن  و 
از ذکر عنوان  خاص مورد استفاده را روی برچسب محصول درج می کنند و 

می کنند. پرهیز  نگهدارنده«  »حاوی 

نگهدارنده ها وظایف 
نگهدارنده ها جز وظیفه پیشگیری از رشد آنزیم ها، وظایف دیگری مانند 
جلوی  نیز  آن ها  از  برخی  و  دارند  را  میکروارگانیسم ها  رشد  از  پیشگیری 
می گیرند.  را  غذایی  مواد  داخل  احتمالی  شیمیایی  و  آنزیمی  فعالیت های 
از  مانع  می توانند  که  هستند  آنتی اکسیدان هایی  همان  نگهدارنده ها،  این 
در  اکسیدشدن  استعداد  که  شوند  غذایی  مواد  گروه های  برخی  اکسیدشدن 
طور  به  غذایی  مواد  از  گروه  این  روغن ها.  مانند  دارند.  را  کوتاه  مدت زمان 

بیش تر  اشباع،  گاهی  و  اشباع  غیر  اسیدهای چرب  دارابودن  دلیل  به  طبیعی 
مستعد اکسیدشدن هستند و به همین دلیل هم به آن ها مواد آنتی اکسیدان به 
با افزودن آنتی اکسیدان ها،  با این حساب و  عنوان نگه دارنده اضافه می کنند. 
قابل  حد  تا  غذایی  مواد  در  آنزیمی  فعالیت  و  شیمیایی  فساد  ایجاد  احتمال 

پیدا می کند. کاهش  قبولی 
به طور تقریبی تمام مواد غذایی صنعتی که در کارخانه ها تولید می شوند 
شوند،  نگهداری  طولانی تری  نسبت  به  زمان  مدت  برای  که  است  قرار  و 
زمان  کار،  این  با  دارند.  آنتی اکسیدان(  یا  )آنتی میکروباکتریال  نگهدارنده 

ماندگاری مواد غذایی بالاتر می رود.
بسته بندی  از  هنوز  که  زمانی  شما  محصول  هم  می توانند  نگهدارنده ها 
خطر  از  می کنید  باز  را  محصول  در  شما  که  زمانی  هم  و  است  نشده  خارج 
به  محصول  بازشدن  از  پس  مواد  این  تأثیر  البته  کنند.  جلوگیری  فاسدشدن 
دلیل قرارگرفتن ماده غذایی در معرض هوا و آلودگی های محیطی، تا حدی 

می کند. پیدا  کاهش 
بر اساس قانون برخی از کشورها باید روی برچسب محصولات غذایی، 
کشورها  از  برخی  قانون  اساس  بر  و  شود  درج  نگهدارنده«  »حاوی  عبارت 
به  شده اند،  استفاده  محصول  آن  در  که  نگهدارنده هایی  نام  و  نوع  باید  هم 
صورت روشن و دقیق روی برچسب کالای مورد نظر درج کنند. در تعدادی 
ایران درج عبارت »حاوی نگهدارنده« روی برچسب برخی  از کشورها مانند 
از محصولات غذایی که نگهدارنده های خاصی در آن ها به کار رفته، اجباری 
نگهدارنده ها  نوع  و  تعداد  البته  است.  اختیاری  هم  محصولات  سایر  برای  و 

مواد نگهدارنده (Preservatives) به موادی گفته 
می شود که برای نگهداری غذا و کاهش فساد 

)از دست دادن کیفیت یا ارزش غذایی( و تجزیه 
آن توسط میکروارگانیسم ها استفاده می شود. 
از روش های نگهداری، می توان به استفاده از 
باکتری های خوش خیم، مخمرها و قارچ برای 
اضافه کردن ویژگی های خاص به عنوان مثال 
در پنیر و... اشاره کرد. روش های نگهداری 

طولانی مدت از مواد غذایی شامل اضافه نمودن 
نمک، شکر یا سرکه به ماده غذایی می شود
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تولید مواد غذایي اصطلاحاتي مانند نگهدارنده و مواد افزودني نیز به فرهنگ 
لغات تغذیه اي ما اضافه شده اند.

فراواني غذاهاي آماده
کنسروها،  همانند  نیمه آماده  و  آماده  غذاهاي  تهیه  از  نخست  هدف 
سیل  طبیعی  حوادث  و  جنگ ها  مانند  خاص  شرایط  در  فقط  و...  خوراک ها 
باز کرد  بین سایر غذاها  در  را  این مهم جاي خود  آرام آرام  اما  بود،  زلزله  یا 
و  پیتزاها  انواع  و  سرخ کرده  سیب زمیني هاي  از  مي بینیم  امروزه  این که  تا 
غذایي  طبقات  در  همه  و  همه  خورشت ها،  سوپ ها،  انواع  تا  گرفته  برگرها 
حالي  در  این  مي کنند.  خودنمایي  و  کرده اند  خوش  جا  بزرگ  فروشگاه هاي 
است که متخصصان توصیه مي کنند این غذاها به جز مواقع ضروري استفاده 
و مصرف نشود. زیرا مصرف زیاد این دسته مواد غذایي در گروه هاي خاصي 
دارد.  طوري  پي  در  زیادي  عوارض  سالمندان  و  کودکان  باردار،  زنان  نظیر 
که این افراد کالري زیادی وارد بدن خود می کنند، اما املاح و ویتامین هاي 
زیادي را هنوز در رژیم غذایي خود ندارند و درواقع بسیاري از این ویتامین ها 

در این شرایط از بین مي روند.

برخی عوارض مواد نگه دارنده
مهم ترین عوارض این چاشنی ها و مواد افزودنی خوشرنگ و لعاب ایجاد 
گرفتگي سینه، کهیر، دل پیچه، اسهال، کاهش فشار خون، سرگیجه، ضعف و 
افزایش نبض و به ویژه سردرد میگرنی است. مواد غذایی که حاوی نیترات و 
انواع  بین  را تشدید می کنند. در  مواد نگهدارنده هستند، سردردهای میگرنی 
سردرد ها، بیش تر سردردهای میگرنی با مصرف برخی از مواد غذایی تشدید 

می شود.
میگرنی  سردردهای  به  مبتلا  افراد  توسط  کالباس  و  سوسیس  مصرف 

میزان سردرد آن ها را بیش تر می کند.
ماده  نشده که  مواد غذایي پخش  درباره  تبلیغاتي  آگهي  به حال هیچ  تا 
اولیه  مواد  به  آن ها  همه  بداند.  زیان آور  سلامتي  براي  را  نظر  مورد  غذایي 
مرغوب و سالم غذاهاي تهیه شده اشاره مي کنند. از این رو، بعد از یک عمر 
گوش دادن، نگاه کردن و خواندن آگهي هاي تبلیغاتي و تجارتي، بیش تر افراد 
بنابراین  داشت.  خواهند  غذایي  مواد  این گونه  از  نادرستي  بسیار  اطلاعات 
وقتي به سوپرمارکت ها و فروشگاه هاي مواد غذایي مي رویم، نه تنها این گونه 
مي کنیم  احساس  بلکه  نمي کنیم،  نگاه  خود  دشمن  چشم  به  را  غذایي  مواد 
غذایي  مواد  تولید کنندگان  از  دسته اي  که  شده ایم  صمیمانه اي  محیط  وارد 
اگر  که  مي کنیم  غذایي  امنیت  احساس  آن چنان  و  کرده اند  ایجاد  ما  براي 
خریداري  را  محصولات  تمامي  داریم  دوست  باشد،  زیاد  کیف مان  موجودي 

u کنیم.

به حدی زیاد است که نمی توان گفت به طور دقیق نوشتن نام کدام یک از 
آن ها اجباری و کدام یک اختیاری است.

نگهدارنده ها مهم  گروه های 
نوع  از  استفاده  مورد  نگهدارنده های  بیش تر  معمولی  شکل  به 
تقسیم  3 گروه مهم  به  نگهدارنده ها  این  آنتی میکروباکتریال هستند که خود 
می شوند. یکی از این گروه ها، پروپیونات ها هستند. یعنی هر ماده غذایی که 
اسید  جمله  از  پروپیونات ها  انواع  نام  آن  تشکیل دهنده  مواد  برچسب  روی 
حاوی  باشد،  شده  ذکر  و...  کلسیم  پروپیونات  سدیم،  پروپیونات  پروپیونیت، 
بنزوات ها  آنتی میکروباکتریال،  نگهدارنده های  دیگر  گروه  است.  نگهدارنده 

هستند. گروه آخر هم شامل سوربات ها می شود.
سوربات  بنزوات،  از  ترکیبی  نام  که  غذایی  ماده  هر  ساده تر،  عبارت  به 
نگهدارنده  حاوی  باشد،  داشته  وجود  آن  تشکیل دهنده  مواد  در  پروپیونات  یا 
ترکیب  ده ها  شامل  گروه ها،  این  از  کدام  هر  که  بدانید  است  خوب  است. 
این  در  نمی توانیم  ما  هم  دلیل  همین  به  و  هستند  نمکی  یا  اسیدی  مختلف 
نگهدارنده،  مواد  ترکیب های  از  یک  هر  کنیم.  اشاره  آن ها  تمام  به  بخش 
تمام  از  تولیدکنندگان  و  است  کارآمد  و  مناسب  غذایی  مواد  از  برخی  برای 
استفاده  خود  غذایی  محصولات  گوناگون  انواع  تولید  برای  نگهدارنده ها 
افزودنی های  و  بهبوددهنده ها  از  گاهی  که  گفت  باید  نیز  را  این  نمی کنند. 

مجاز هم برای بهبود طعم استفاده می شود.
نداریم.  نام نگهدارنده غیر مجاز  به  تولید مواد غذایی، چیزی  در صنعت 
تأیید سلامت تمام نگهدارنده های مختلف در سراسر دنیا بر عهده سازمان غذا 
و داروی آمریکا (FDA) است و این سازمان با آزمایش انواع نگهدارنده های 
کدام  از  استفاده  که  نمونه های حیوانی، تشخیص می دهد  بر  و جدید  قدیمی 
بود.  نخواهد  زیان آور  انسان  بدن  برای  حجمی  چه  با  و  نگهدارنده  ماده 
از  سازمان  این  اعلام  اساس  بر  ایران  جمله  از  کشورها  تمام  که  آن جا  از 
دانسته اند،  آن ها مجاز  با حجم های مشخصی که  و  تأییدشده  نگهدارنده های 
غیر  نگهدارنده های  از  استفاده  مورد  در  نگرانی  بنابراین  می کنند،  استفاده 
ایران  در  که  نگهدارنده هایی  بود.  خواهد  بی مورد  غذایی،  صنایع  در  مجاز 
آمریکا  و  اروپا  در  که  هستند  انواعی  مانند  نیز  می گیرند  قرار  استفاده  مورد 

می شوند. استفاده 
باشیم.  نگهدارنده  حاوی  خوراکی های  از  استفاده  نگران  نباید  چندان 
اگر  اما  نیست،  درستی  کار  غذایی  مواد  تمام  مصرف  مورد  در  افراط  البته 
نگهدارنده  مواد  حاوی  که  آماده ای  غذایی  محصول  بار  یک  وقت  چند  شما 
اثر  مهم ترین  شد.  نخواهد  ایجاد  برای تان  مشکلی  کنید،  مصرف  را  است 
ایجاد میکروارگانیسم هایی است که می تواند  از  مثبت نگهدارنده ها جلوگیری 

سلامت انسان را تهدید کند.
گوشتي  فرآورده هاي  و  مدت دار  شیرهاي  و  کنسروي  غذاهاي  امروزه 
بخشي از مواد غذایي مورد استفاده خانواده ها را تشکیل مي دهند. اغلب این 
نگهدارنده  مواد  حاوي  باکتري  و  قارچ  کپک،  فساد،  از  جلوگیري  براي  مواد 
حاوي  بصري  جذابیت  به  منظور  نیز  خوراکي  مواد  از  بعضي  هستند. 
صنعتي شدن  همراه  به  درواقع  هستند.  مصنوعي  رنگ هاي  از  روکش هایي 

در صنعت تولید مواد غذایی، چیزی به نام 
نگهدارنده غیر مجاز نداریم. تأیید سلامت تمام 
نگهدارنده های مختلف در سراسر دنیا بر عهده 
سازمان غذا و داروی آمریکا (FDA) است و این 

سازمان با آزمایش انواع نگهدارنده های قدیمی و 
جدید بر نمونه های حیوانی، تشخیص می دهد که 
استفاده از کدام ماده نگهدارنده و با چه حجمی 

برای بدن انسان زیان آور نخواهد بود
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نشریه »فراسوی دارو« به صورت ماهنامه و زیر 
داروسازی  دانشکده  دانشجویان  از  گروهی  نظر 
می شود.  منتشر  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه 
این نشریه توانسته است موضوع دارو را به خوبی 
مطرح کند و به نقد و بررسی بگذارد و از آنجایی 
دانشجویان  همه  نشریه  این  نویسندگان  که 
رشته داروسازی هستند، مطالب نیز از بار علمی 
گیاهی،  داروهای  است.  برخوردار  قبولی  قابل 
ارتقای  گیاهان دارویی و روش های سودمند در 
از جمله مهم ترین  شاخص های سلامت جامعه، 
موضوعاتی است که این نشریه به آن می پردازد.  
از  یکی  فارما2،  ایران  نمایشگاه  از  گزارش 
دارو  فراسوی  نشریه  شماره  این  اصلی  مطالب 

می باشد.

گیاهی،  روغن های   « کتاب 
و  غذایی  کاربردهای  ترکیبات، 

دارویی« 

آزادمرد،  صدیف  دکتر  تألیف  کتاب  این 
و  تبریز  دانشگاه  کشاورزی  دانشکده  دانشیار 
علمی  هیئت  عضو  تربتی،  محمدعلی  دکتر 
توسط  که  است  تبریز   پزشکی  علوم  دانشگاه 
کتاب  در  و  رسیده  چاپ  به  الوین  انتشارات 

فروشی های تخصصی به فروش می رسد.
این کتاب از  چهار فصل تشکیل شده است:

۱. ترکیبات روغن های گیاهی
2. روغن های گیاهی

3. کاربردهای غذایی روغن های گیاهی
4. کاربردهای دارویی و ویژگی های تغذیه ای 

روغن های گیاهی

و  غذا  صنعت  جامع  »کتاب 
صنایع وابسته« 

صنایع  و  علوم  انجمن  سوی  از  کتاب  این 
غذایی ایران و با حمایت وزارت صنعت، معدن 
تجارت، سازمان جهاد کشاورزی و سازمان غذا 
است  اولین بار  برای  است.  شده  منتشر  دارو  و 
که اطلاعات شرکت های فعال در صنعت غذا و 

صنایع وابسته، این گونه گردآوری شده است.
این کتاب به صورت دوزبانه تألیف شده است 
فعال  از 500 شرکت  بیش  و مشخصات جامع 
این  در  وابسته  صنایع  و  غذا  صنعت  حوزه  در 

کتاب آمده است.
صنایع  و  علوم  انجمن  گفته  به  همچنین 
غذایی ایران، نرم افزار این کتاب در دست تهیه 

است.

نشریه »فراسوی دارو«
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مقدمه
به طور خلاصه می توان گفت اختراعات دارویی چالش برانگیزترین موضوع حقوق مالکیت فکری است، از یک سو کشورهای توسعه یافته و تولیدکننده دارو 
با نگاهی اقتصادی، خواستار حمایت از محصولات مزبور و گسترش دایره حمایت شده اند و از سوی دیگر، کشورهای در حال توسعه با همراهی گروه های حقوق 
بشری بر این باورند که اعطای حقوق انحصاری به مخترعان دارویی بر حق دسترسی بیماران به دارو تأثیر منفی گذاشته است و لذا نگاه اقتصادی باید با نگاه 

حقوق بشری تعدیل شود.
هدف از این مقاله ارزیابی و بررسی تفصیلی حقوق مالکیت فکری و ثبت اختراعات مربوط به حوزه سلامت و بهداشت و بالاخص داروها در پرتوی 
موافقت  نامه TRIPS و چالش های پیش رو و اثرات آن بر قیمت و دسترسی به داروها در کشورهای در حال توسعه به ویژه در کشور ایران می باشد. در این راستا 
در خصوص ثبت اختراعات دارویی، قانون جدید حمایت از اختراعات، طرح های صنعتی، علائم و نام های تجاری جمهوری اسلامی ایران مصوب 1386 مجلس 
شورای اسلامی نیز مورد مداقه قرار خواهد گرفت. در پایان راهکار هایی ویژه با توجه به برقراری تعادل و تعامل میان حق برخورداری از بهداشت و سلامت و 

حق بر اثر فکری که هر دو از حقوق اساسی و اولیه بشر می باشند، پیشنهاد می شود.
همواره یکی از دغدغه های دولت ها حفاظت از بهداشت عمومی بوده است. در مورد الحاق به سازمان جهانی تجارت نیز یکی از مسائل مورد مجادله، جایگاه 
بهداشت عمومی، از جمله دسترسی به دارو در این سازمان بوده است. البته، باید توجه داشت که چه در چارچوب سازمان جهانی تجارت و چه در خارج از آن، 
مسائل بسیاری می توانند به طور غیر مستقیم روی بهداشت عمومی، از جمله دسترسی به بازار تأثیر مثبت یا منفی بگذارند. برای مثال، تعهدات کشورها برای 

کاهش تعرفه های گمرکی داروها می تواند باعث کاهش قیمت آن ها برای مصرف کننده شود.
مقوله سلامت، دیگر متعلق به یک کشور یا یک منطقه نیست و هیچ کشوری نمی تواند به تنهایی درباره »سلامت« تصمیم گیری و سیاست گذاری کند. 
بلکه باید سیاست های ملی سلامت در هر کشوری با اقدامات جهانی هماهنگ و هم سو شود. جهانی شدن به دو صورت مستقیم و غیر مستقیم بر نظام مراقبت 
سلامت تأثیر می گذارد. در شکل مستقیم، اثرگذاری از طریق سیاست هایی است که به طور مستقیم بر تصمیمات بخش سلامت وارد می شوند )مانند موافقت نامه 

عمومی درباره تجارت در زمینه خدمات سازمان جهانی تجارت(.
علاوه  بر این، بازار های جهانی به طور غیر مستقیم بر نظام مراقبت سلامت، تأثیر می گذارند )مانند اثر موافقت نامه جنبه های تجاری حقوق مالکیت معنوی 

سازمان جهانی تجارت بر روی قیمت محصولات دارویی(.
فرآیند جهانی شدن؛ اهمیت اقتصادی اختراعات دارویی را برای کشور های صنعتی و اهمیت حقوق بشر را برای کشور های در حال توسعه و فقیر دوچندان 

نمود.
معدودی از کشور ها از گسترش بازار های جهانی، پس انداز های بین المللی و انتقال فناوری سود برده و توانسته اند وضعیت سلامت خود را بهبود ببخشند. 
شرایط داخلی این کشورها از نظر توسعه انسانی و زیرساخت های فیزیکی برای این فرآیند مناسب بود؛ برای مثال تایوان و کره موفقیت های چشم گیری در وضع 
سلامت به دست آورده اند. این کشور ها با اتخاذ مجموعه ای از سیاست های غیر متعارف، از قبیل سطوح بالای موانع تعرفه ای، مالکیت عمومی بخش های بزرگی 

از نظام بانکی، تخطی از حقوق انحصاری اکتشافات و اختراعات و... به تدریج در اقتصاد جهانی ادغام شدند.
تولید دارو، یکی دیگر از مواردی است که در پدیده جهانی شدن، دستخوش تغییر می شود و این تغییرات می تواند آثار مخربی بر روی سلامت در کشورهایی 
با درآمد پایین بگذارد. موافقت نامه جنبه های تجاری حقوق مالکیت معنوی (TRIPS) که بخشی از موافقت نامه تجارت جهانی است، دسترسی به داروهای 

حیاتی را برای کشورهای با درآمد پایین تقریباً ناممکن می سازد.
این قانون که به مدت بیست سال از کشفیات جدید حمایت می کند، بدون در نظرداشتن سطح هزینه سلامت عمومی در کشورهای فقیر به آنان اجازه تولید 
داروهای جدید را نمی دهد. علاوه بر آن حتی در مواردی که موافقت نامه مذکور (TRIPS) اجازه واردات موازی داروهای ژنریک ارزان را می دهد، در عمل، 

فشارهای تجاری کشورهایی که شرکت های داروسازی اصلی و بزرگ در آن ها قرار دارند، ورود دارو با قیمت مناسب را محدود می سازد.

دکتر ابوطالب کوشا - استادیار دانشگاه علوم قضایی و خدمات اداری
مریم احمدی - دکترای حقوق بین الملل عمومی

بررسی حقوق مالکیت فکری داروها و تأثیرات اقتصادی آن 
در پرتوی موافقت نامه جنبه های تجاری حقوق مالکیت فکری 

)TRIPS( سازمان جهانی تجارت
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پیامد این امر به حدی بود که مجمع سلامت جهانی، در سال 1999 سازمان جهانی بهداشت را وادار ساخت تا بر عواقب بهداشتی موافقت نامه های تجارت 
بین المللی نظارت کند. با وجود این اقدامات، در عمل، وضعیت دیگری مشاهده شد. با آن که در اجلاس سال 2001 در دوحه توافق شده بود که حداکثر تا 31 
دسامبر سال 2002 اصلاحاتی در بند (f-31) موافقت نامه ابعاد مرتبط با تجارت حقوق مالکیت معنوی (TRIPS) به منظور رسیدگی به مشکل تأمین دارو در 
کشورهای فقیر انجام گیرد و تولید داروها را شرکت هایی غیر از شرکت دارای امتیاز انحصاری در این کشورها به منظور استفاده در بازارهای داخلی انجام دهند، 
این امر صورت نگرفت و در همایش سازمان جهانی تجارت در دسامبر سال 2002 که در ژنو انجام شد، ایالات متحده آمریکا از حمایت از طرح پیش نویس اجازه 
به کشورهای در حال توسعه برای نقض حقوق انحصاری و واردکردن داروهای ژنریک ارزان قیمت امتناع کرد. گروه نمایندگی این کشور، به رغم پذیرش این 
طرح از سوی کشورهای دیگر، اعلام کرد که نمی تواند از لغو حقوق انحصاری داروهای مربوط به بیماری های غیر عفونی از قبیل آسم، دیابت و چاقی حمایت 

کند و آن را عاملی در جهت تضعیف پژوهش و توسعه قلمداد کرد.
حتی کسانی که معتقد به تجارت آزاد یا آزادسازی تجارت در بعُد جهانی هستند تریپس را به عنوان سیاستی نامناسب می دانند. اثرات منفی اعمال مقررات 
تریپس که در این زمینه مورد انتقاد واقع شده، می توان از انتقال ثروت از مردم کشورهای در حال توسعه به دارندگان حق تألیف و حق اختراع کشورهای پیشرفته 
صنعتی نام برد. با این حال، برخی با این نظر موافق نیستند و معتقدند که تریپس علاوه بر حمایت از حقوق دارندگان حقوق مالکیت فکری، تأمین و تضمین 
حقوق و منافع عمومی کشورها به خصوص کشورهای در حال توسعه را پیش بینی نموده است. در این زمینه به هدف های مقرر در مقدمه تریپس، به ویژه 
بندهای 5، 6، 7 و 8 آن استناد شده است که بر »کمک به، ترویج ابداعات فناوری و انتقال تکنولوژی و بهره بری متقابل تولیدکنندگان و استفاده کنندگان دانش 
تکنولوژی به نحوی که به رفاه اجتماعی و اقتصادی و توازن حقوق و تکالیف منجر گردد«، تأکید شده است. علاوه بر این، ادعا شده که حمایت قوی از حقوق 
مالکیت فکری باعث تشویق و جذب سرمایه گذاری خارجی و انتقال تکنولوژی به کشورهای در حال توسعه خواهد شد. به  رغم چنین فرمول بندی به ظاهر 

مثبتی نص این مقررات طوری تنظیم شده است که مشکل بتوان آن ها را به سود کشورهای در حال توسعه تفسیر نمود.
دارندگان ورقه اختراع، اهمیتی به توسعه و نیازهای کشورهای درحال رشد نمی دهند. برای نمونه، هولا آدلف طی بررسی که در سال 2001 در خصوص 
اختلاف  بین ایالات متحده و آفریقای جنوبی در مورد تدابیری که آفریقای جنوبی برای ارزان کردن قیمت داروهای ضد ایدز اتخاذ نموده بود به این نتیجه رسید 
که شرکت های عامل گرانی این دارو، اهمیتی به نیازهای اجتماعی عمومی نمی دهند. این اختلاف، زمانی پدید آمد که دولت آفریقای جنوبی، که در حدود سه 
میلیون از مردمش دارای HIV می باشند، بر اساس قانون 1977 کنترل دارو و موارد مرتبط در نظر داشت که داروهای ضد ایدز را از کشورهایی که این داروها 
را ارزان تر از قیمت داخلی می فروشند از طریق قراردادهای لیسانس وارد کند. این اقدام با عکس العمل 40 شرکت داروساز و شکایت آن ها مبنی بر نقض حق 

اختراع مواجه شد.
بالارفتن قیمت داروهای مصرفی در این ارتباط تحقیقی تطبیقی بین کشور هند که دارو را از شمول قانون حقوق مالکیت فکری مستثنا و مالزی که در این 
خصوص قانونی وضع کرده، نشان داده است که قیمت دارو در مالزی در مقایسه با هند از 20 تا بیش از 600 درصد گران تر شده است. علاوه بر این ها موارد 
دیگری وجود دارد که بیش تر منافع کشورهای پیشرفته را در نظر گرفته است تا کشور های در حال توسعه را تریپس در بند 1 ماده 27 حق ثبت و بهره برداری 

را برای هر گونه اختراعی در تمام حوزه های فن آوری مجاز دانسته است و بیان می دارد که:
»با رعایت مقررات بند 2 و 3 این ماده حق ثبت برای هر گونه اختراعی، اعم از محصولات یا فرآیندها، در تمام شاخه های فن آوری وجود دارد؛ مشروط به 

این که اختراعات تازه متضمن گامی ابتکاری بوده و دارای کاربرد صنعتی نیز باشند«.
متعاقباً در ماده 33 موافقت نامه مدت حمایت و حقوق انحصاری که به اثر تعلق می گیرد بیست سال تعیین شده است، اما طبق بند 1 ماده 1 اعضا می توانند 

مدت حمایت طولانی تری از اختراعات به عمل آورند.
معدودی از کشورها از گسترش بازارهای جهانی، پس اندازهای بین المللی و انتقال فناوری سود برده و توانسه اند وضعیت سلامت خود را بهبود ببخشند. 
شرایط داخلی این کشورها از نظر توسعه انسانی و زیرساخت های فیزیکی برای این فرآیند، مناسب بود؛ برای مثال تایوان و کره موفقیت های چشم گیری در 
وضع سلامت به دست آورده اند. این کشورها با اتخاذ مجموعه ای از سیاست های غیر متعارف، از قبیل سطوح بالای موانع تعرفه ای، مالکیت عمومی بخش های 

بزرگی از نظام بانکی، تخطی از حقوق انحصاری اکتشافات و اختراعات و... به تدریج در اقتصاد جهانی ادغام شدند.
ماده 28 محصول تلاش ها و فشارهایی است که شرکت های داروسازی برای قابل ثبت شدن محصولات دارویی به عمل آوردند. علی الاصول، ترکیبات یا 
ترتیبات دارویی جدید پس از عرضه در بازار به سهولت قابل تقلید و نسخه برداری هستند. این قابلیت که در مدت بسیار کوتاهی توسط مقلدان انجام می گیرد، 
فرصت کافی را به شرکت های تولیدکننده نمی دهد که بتوان از خلال  آن هزینه های تولید و نیز سود مورد نظر را جبران کنند. از این نظر شرکت های داروسازی 

همیشه در تلاش بوده اند تا با ثبت این نوع  محصولات، حق تولید، استفاده و فروش و انتقال آن را به خود منحصر کنند.

ماده 2۸
ثبت اختراع، حقوق انحصاری زیر را به مالک آن اختراع، اعطا خواهد کرد:

الف: در مواردی که موضوع، ثبت یک محصول است، چنان چه اشخاص ثالث بدون موافقت مالک اقدام به ساخت، استفاده، عرضه برای فروش یا 
واردکردن این محصول برای مقاصد یادشده کرده باشند، از اقدامات آن ها جلوگیری به عمل می آید.

ب: در مورادی که موضوع ثبت یک فرآیند است، چنان چه اشخاص ثالث بدون موافقت مالک اقدام به استفاده از فرآیند کرده باشند، از این اقدام و همین طور 
از استفاده، عرضه برای فروش، فروش یا واردکردن، دست کم محصولی که مستقیماً از این فرآیند برای مقاصد یادشده به دست می آید، جلوگیری به عمل می آید.
پس این ماده، دو شکل از موضوع انحصاری حق اختراع را پیش بینی کرده است: اول آن که موضوع، محصول باشد و دیگری زمانی است که موضوع، 

پروسه تولید باشد.
اصولاً اکثر کشورهای جهان سوم حداقل تا سال1980 که بر اثر فشار کشورهای پیشرفته صنعتی به خصوص ایالات متحده قانون خود را تعدیل کردند، 
محصولات دارویی را به منظور جلوگیری از بالارفتن قیمت آن ها قابل ثبت نمی دانستند بنابراین حق انحصاری برای آن ها قائل نمی شدند. برای نمونه قوانین 
کشورهایی چون هند، برزیل، مکزیک و کشورهای عضو گروه آند، اختراعات مربوط به محصولات دارویی را قابل ثبت نمی دانستند و تنها برای پروسه و یا شیوه 
تولید دارو، ثبت قائل بودند. قانون ثبت علائم و اختراعات مصوب 1310/4/1 ایران نیز بر اساس ماده 27 آن، ناظر به ماده 26 تنها شیوه و طرز تهیه دارو را قابل 

ثبت می داند و به طور کامل در بند 3 ماده 28 ثبت »فرمول ها و ترتیبات دارویی« را ممنوع اعلام کرده است.
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برای نمونه، در ماده 5 کنوانسین پاریس،کشورهای پیشرفته به منظور جلوگیری از سوء استفاده از حق انحصاری مالکیت فکری توسط دارنده آن، اصل 
زوال یا انتفاء بهره برداری از حق انحصاری حق مزبور را در خصوص محصولات ناشی از اختراع ثبت شده تدوین کردند که بر اساس آن فروش محصول توسط 
دارنده و یا نماینده قانونی آن، حق انحصاری نسبت به آن را منتفی می نماید. گسترش شمول این حق انحصاری از اختراع یا فن آوری تولید، به محصول ناشی 

از آن اعمال این اصل را عملاً غیر ممکن می سازد.
علاوه بر این، حتی اگر مدت زمان این حق انحصاری )20 سال( منقضی شود، دارنده آن می تواند با استفاده از دیگر اشکال حقوق مالکیت فکری نظیر علائم 
و نام های تجاری، این حق انحصاری را بری مدت متمادی داشته باشد و عملاً از ارزان شدن دارو در بازار جلوگیری کند. بنا به تحقیقاتی که در این خصوص به 

عمل آمده درج این ماده در قوانین داخلی کشورها باعث بالارفتن فاحش قیمت داروها شده است.
در همین راستا، کشورها راهکارهای مختلفی برای حفظ منابع و سلامت اجتماع در پیش گرفته اند که از جمله آن ها می توان به موارد ذیل اشاره داشت:

1. برقراری مجوزهای بهره برداری اجباری در مواردی که مخترع در شرایط عادی از اختراع بهره برداری نمی کند و یا به اشخاص ثالث با پیشنهاد شرایط 
مناسب اجازه استفاده نمی دهد.

2. مصادره اختراع در مواردی که برقراری مجوز اجباری کارساز نباشد.
3. تولید اختراعات دارویی در موارد خاص بدون اجازه دارنده حق تجویز واردات موازی.

4. استثناکردن کلی اختراعات دارویی یا برخی از آن ها از حمایت به موجب سیستم مالکیت صنعتی یا استثناکردن به دلیل تعارض با نظم عمومی یا اخلاق 
جامعه از حفظ حیات یا بهداشت انسان، حیوان و نبات یا به منظور عدم بروز لطمه جدی به محیط زیست.

5. اعطای یارانه های عمومی.
6. اجباری کردن بیمه های تأمین اجتماعی و خدمات درمانی.

7. ایجاد سازمان ها یا نهادهای تعدیل دارو و سایر موارد.
در قانون ثبت علائم و اختراعات 1310 ایران، اعطای پروانه های اجباری پیش بینی نشده، اما در موارد سوء استفاده مخترع از حق انحصاری خود، از طریق 
عدم تولید کالا یا اعطای مجوز به دیگران و در صورت ادامه این عمل و عدم استعمال عملی از اختراع به مدت 5 سال قانون به هر ذی نفعی، اجازه داده که 
با مراجعه به دادگاه، تقاضای صدور حکم بطلان ورقه اختراع را بنماید، اما در ماده 12 قانون جدید ثبت اختراعات طرح های صنعتی، علائم و اسامی تجاری 

مقرراتی در خصوص برقراری مجوزهای اجباری آمده است.

قانون جدید ثبت اختراعات طرح های صنعتی و علائم تجاری مصوب ۱3۸6جمهوری اسلامی ایران
مواد 3 و 15 این قانون نه تنها از پروسه یا فرآیند اختراع حمایت کرده است، بلکه فرآورده را قابل ثبت و حمایت قانونی نیز دانسته است. اجرای این دو ماده 
عملاً، زمینه را برای انحصاری کردن بازار محصولات، از قبیل دارو برای شرکت   های داروسازی فراملی فراهم می سازد که درنهایت اگر به ورشکستگی نیانجامد، 

تضعیف داروسازان ملی و نیز گران شدن بهای دارو را منجر می شود.
بند ج ماده 15 به خصوص جزء 1 آن در مورد اختراع و بند ج ماده 40 در خصوص علائم تجاری است. به رغم مجمل و مبهم بودن این دو ماده که چیزی 
جز برگردان نادرستی از مدل های پیشنهادی کشورهای پیشرفته را منعکس نمی کند زوال حق انحصاری مالکیت فکری در خصوص مال فروخته شده و نیز 
واردات موازی را می توان استنباط کرد و متأسفانه، به رغم اهمیتی که واردات موازی برای اقتصاد ملی دارد، به نظر می رسد که واضعان این دو ماده به سهو یا 
عمد روال حق انصاری را برای اختراع و علامت تجارتی فقط در سطح ملی مورد شناسایی قرار داده اند و این بدین معناست که شرکت های داروسازی خارجی 
که داروی خود را در ایران ثبت کرده اند، می توانند بدون نیاز به تولید دارو در ایران داروهای  خود را به طور انحصاری و با منع واردات مشابه از خارج وارد کنند و 

با تأثیر بر »قیمت بازار« این محصول، قیمت آن را به دلخواه بالا ببرند.
موضوع دیگر ماده 17 این قانون است که به وزیر یا بالاترین مقام ذی ربط اختیار می  دهد تا در مواردی که منافع عمومی اقتضا کند، با ارجاع امر به 
کمیسیونی که به این منظور تأسیس شده، بهره بردای از اختراع توسط اشخاص ثالث را تجویز نماید. متأسفانه، شروطی را که ماده مزبور برای مبادرت به صدور 
مجوز، پیش بینی نموده، عملاً اجرای آن را مشکل کرده است. علاوه بر این، از آن جایی که ایران عضو کنوانسیون پاریس است مقررات این کنوانسیون مقدم 
است و نظر به این که بر اساس کنوانسیون مزبور برای صدور مجوز بهره برداری برای اشخاص ثالث، حداقل باید 6 سال بگذرد تا بتوان شروط مقرر در قانون 

ایران را احراز کرد، در عمل با عنایت به قانون جدید اجرای صدور چنین مجوزی بسیار مشکل خواهد بود.
درمجموع،  قانون جدید ایران را نمی توان مناسب توسعه صنعتی ملی دانست، زیرا برای این که بتوان سیاست ها و برنامه های توسعه ای را اجرا کرد، دست 
نهادهای دولتی در این خصوص باید باز باشد و ضمن حمایت از منافع سرمایه گذاران خارجی بتوانند سیاست های مقتضی را برای تأمین منافع بنگاه ها و 
مصرف کنندگان داخلی از آن وضع کنند. قطع نامه دوحه، مورخ 2001 این امکان را برای کشورها فراهم ساخته که در صورتی که مقتضی  بدانند، تدابیر لازمی 
چون صدور مجوز اجباری را بدون قید و شرط اتخاذ و اجرا کنند. اجرای چنین سیاست هایی نمی تواند با اهداف موافقت نامه تریپس مغایرت داشته باشد، زیرا بر 
اساس ماده 7 تریپس حمایت و اجرای حقوق مالکیت فکری باید به ترویج و رونق دادن نوآوری های فناوری، انتقال و اشاعه فناوری، انتفاع متقابل تولیدکنندگان 
و استفاده کنندگان به گونه ای که موجب رفاه اقتصادی و اجتماعی گردد منجر شود. بنابراین، هر گونه قانونی که آزادی کشورهای عضو را در این راستا محدود 
کند، مغایر با این هدف ها خواهد بود. متأسفانه، قانون جدید ثبت اختراعات علائم تجاری ایران در این راستا، ضمن تقویت حقوق مالکان یا دارندگان حق مالکیت 

فکری، اختیارات بسیار محدودی برای نهادهای ذی صلاح داخلی قائل  شده است.
در پایان از سوی نویسندگان، راهکار دیگری برای پایین آوردن قیمت دارو ها و افزایش میزان دسترسی به آن ها پیشنهاد می گردد. در سال های اخیر حرص 
شدیدی برای ثبت هر ایده و فن آوری جدیدی به وجود آمده است. اگرچه پتنت ها از حقوق مخترعان و نوآوران حمایت به عمل می آورند و نوآوری را تشویق 
می کنند، ولی ایده های خاصی وجود دارد که نباید به ثبت برسند، فناوری های مربوط به سلامت و بهداشت از این قبیل می باشند و تأثیرات اقتصادی و سودآوری 
اقتصادی نباید تنها انگیزه کشف داروهای جدید باشد. در بسیاری از کشورها فناوری های بهداشتی و سلامت در دسته غیر قابل ثبت قرار دارند. حق حیات که از 
اصول بنیادین حقوق بشر است باید مقدم بر حقوق ثبت اختراعات قرار گیرد. بنابراین مستثنی شدن اختراعات دارویی از ثبت، به موجب حقوق اختراعات پیشنهاد 
می گردد. داروهای جدید با قیمت ژنریک به فروش برسند و بنیاد جایزه نوآوری پزشکی تأسیس گردد و درصدی از سود خالص حاصل از فروش محصول جدید 
u.تولید داخل را بر اساس تأثیر عملی اختراعات مزبور بر سلامت جامعه، طی یک بازه زمانی مشخص به عنوان جایزه به مخترعان داروهای جدید اختصاص دهد
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چکیده
ارزش افزوده مواد غذایی

در این تحقیق مطالعاتی حول محور کمبود صنایع تبدیلی و تکمیلی در ایران و برآوردی کلی از میزان ضایعات و نقش صنایع تبدیلی در کاهش 
این ضایعات به کمک صنایع تبدیلی و همین طور ارائه راهکارهای عملی در این زمینه صورت گرفته است.

مقدمه
در ایران سالانه بین 17 تا 20 درصد تولیدات کشاورزی و حدود 30 درصد از مواد غذایی از بین می رود و به ضایعات تبدیل می شود. این میزان، 
غذای 15 میلیون نفر به ارزش 10 میلیارد دلار می باشد. این در حالی است که در کشورهای پیشرفته این میزان ضایعات را به کمک صنایع تبدیلی به 

حداقل رسانده و گرسنگی و فقر غذایی را به طور نسبی ریشه کن کرده اند.
صنایع غذایی در هر کشور وظیفه کاهش این ضایعات تا کم ترین حد ممکن را بر عهده دارد. ایران نیز از این امر مستثنا نیست. در سال های 
اخیر رشد صنایع غذایی در ایران پیشرفت قابل توجهی داشته ولی این میزان نسبت به رشد کنونی جمعیت جواب گو نمی باشد. در ادامه به بررسی این 

مطالب می پردازیم.

تیتر؟.......................
تولیدات 30 سال پیش محصولات کشاورزی ایران و در ابتدای انقلاب اسلامی در حدود 25 میلیون تن بوده است که هم اکنون با تلاش های 
فراوان این رقم به 100 میلیون تن رسیده است و تا پایان برنامه بیست ساله توسعه )1404( با توجه به پیشرفت های کشورهای جهان در صنعت 

کشاورزی و مبادلات تکنولوژی با یکدیگر این میزان باید به 300 میلیون تن برسد.
در حالی تولیدات کشاورزی ایران، 100 میلیون تن است که ظرفیت فعلی صنعت غذا در حدود 20 میلیون تن بوده که به نسبت جمعیت حال حاضر 
بسیار اندک است. این ظرفیت مربوط به 9 هزار واحد صنایع غذایی است که از حدود 80 هزار واحد صنعتی در کشور به تولید غذای مردم می پردازند. 

لازم به ذکر است که حدود 1/4 این مجموعه 9هزارتایی صنایع غذایی کشور به صنعت کنسرو و نیمه کنسرو تعلق دارد.
مشکلات ضایعات کشاورزی از زمان کاشت شروع شده و حتی پس از پردازش نیز ادامه دارد که این امر باعث می شود برای بهبود وضعیت، نیاز 
به اجرای اعمال بنیادین به شدت احساس شود. این میزان ضایعات که هر ساله در بخش کشاورزی به وجود می آید معادل 25 درصد درآمد نفتی هر 

ساله کشوری نفت محور هم چون ایران است.
یا  انبارداری  نقل،  و  حمل  شامل  برداشت  از  بعد  مراحل  در  دیگر  بخشی  و  برداشت  و  داشت  کاشت،  عملیات  هنگام  در  ضایعات  از  بخشی 
و  کشاورزی  سنتی بودن  دلیل  به  که  است  بذرهایی  شامل  کاشت  زمان  ضایعات  می باشد.  پردازش  از  پس  نگهداری  و  پردازش  سردخانه گذاری، 
استفاده نکردن از دستگاه های به روز و پیشرفته از بین می روند یا بارور نمی شوند. بسیاری از گیاهان زراعی به دلیل عدم رعایت فاصله کاشت، رشد 
خود را کامل نمی کنند و به همین دلیل در هنگام برداشت به صورت ضایعات در می آیند. بیش ترین میزان ضایعات، در بخش تولید و مصرف نان اتفاق 

می افتد و علت آن را می توان عواملی چون پخت سنتی نان و به موازات آن کیفیت پایین نان و گندم مورد استفاده دانست.
سنتی بودن کشاورزی از تولید تا برداشت، شیوه های غلط نگهداری و انبارداری، نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی کافی برای جذب مواد خام، فرهنگ 
نادرست مصرف و عدم توجه کافی در تهیه غذا، باعث ایجاد ضایعات از مرحله تولید در مزرعه تا سر سفره می شود. یکی از سیاست های جدی دولت ها 

در امر امنیت غذایی کاهش ضایعات غذاست که در این راه، اهمیت دادن به پردازش و کارخانجات تبدیل، امری حیاتی است.
در گذشته تصور می شد که امنیت غذایی با افزایش تولید غذا تأمین می شود اما با رشد جمعیت و افزایش مردم گرسنه از یک سو و محدودیت 
عوامل و منابع تولید غذا نظیر زمین، آب و... از سوی دیگر نشان داد که این دیدگاه صحیح نیست و این دیدگاه مطرح شد که کاهش ضایعات مواد 
غذایی از مرحله تولید تا مصرف، یکی از منابع جدید امنیت غذایی است که بهترین راه برای تحقق این دیدگاه افزایش صنایع تبدیلی به منظور کاهش 

قابل توجه ضایعات میوه و تره بار و محصولات کشاورزی و بازیابی آن ها است.
با ایجاد صنایع تبدیلی از قبیل کنسانتره میوه جات، کمپوت و هم چنین نگهداری مناسب در سردخانه ها می توان این مقدار ضایعات را کاهش داد 
و حتی بخشی از این محصولات را صادر کرد و باعث افزایش ارزش افزوده ماده غذایی شد. از بحث فوق می توان نتیجه گرفت که کشاورزی علمی 
بدون صنایع تبدیلی و تکمیلی کاری از پیش نخواهد برد. در سبزی، صیفی و میوه کم تر کشوری مانند ایران چنین حجم ضایعاتی را پس از برداشت 

دارد و بخشی از این محصولات پس از عرضه به بازار آن قدر فاسد هستند که قابلیت استفاده را ندارند.
درواقع نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی کافی در نزدیکی مزارع و عدم آگاهی کشاورزان از روش های درست کاشت، داشت و برداشت و استفاده از 
روش های سنتی کشت در کنار مقاومت مسئولان در کاربرد فناوری های نو و عدم معرفی آن ها به کشاورزان، کمبود نقدینگی و نبود برنامه ریزی دقیق 

در تولید از مواردی هستند که باعث عدم شکوفایی صنایع غذایی کشور هستند و سهم زیادی را در افزایش میزان ضایعات ایفا می کنند.

منبع: سایت ارشد صنایع غذایی

فرآوری مواد غذایی
حلقه مفقوده در اقتصاد کشور
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کمبود صنایع تبدیلی در کشور ما به شدت احساس می شود. وجود صنایع تبدیلی به صورت مستقیم بر کاهش ضایعات و افزایش صادرات و 
درنتیجه افزایش ارزش افزوده مواد غذایی تأثیرگذار است. افزایش صادرات اوج موفقیت هر صنعت به حساب می آید بنابراین برای مشخص شدن اهمیت 

کشاورزی به عنوان یکی از پایه های اصلی اقتصادی کشور، در کنار نفت نیاز به افزایش صنایع تبدیلی می باشد.
از آن جایی که بخش کشاورزی و صنایع غذایی دو رکن اصلی و پایه های اقتصادی کشور هستند که ارزآوری و سود اقتصادی بالایی را نصیب 

کشور می کنند توجه ویژه به پیشرفت و افزایش فعالیت های این بخش ها الزامی می باشد.
صنایع غذایی ایران با توجه به پتانسیل بالای بخش کشاورزی و تولیدات کم نظیر محصولات آن متأسفانه رشد کمی داشته که از دلایل آن می توان 
به واردات بی رویه مواد مشابه داخلی و صادرات مواد اولیه مرغوب اشاره داشت. حدود 80 تا 85 درصد مواد غذایی مورد نیاز جامعه و 90 درصد مواد 
اولیه کارخانجات صنایع غذایی را می توان از تولیدات محصولات کشاورزی داخلی تأمین کرد اما واردات مواد غذایی از کشورهایی نظیر چین، پاکستان، 

برزیل و کشورهای عربی بخش صنایع تبدیلی ایران را با مشکل مواجه می کند.
صاحبان صنایع غذایی داخلی به دلیل عدم وجود امکانات مالی مناسب برای تهیه مواد اولیه، در رقابت با مواد غذایی وارداتی حذف می شوند.

اکثر محصولات کشاورزی در یک دوره زمانی مشخص وارد بازار می شوند و این محدودیت زمانی صاحبان صنایع غذایی را برای تأمین مواد 
اولیه به لحاظ مالی دچار مشکل می کند و از آن جایی که صنایع تبدیلی در بلندمدت نتیجه می دهد باب طبع سرمایه گذاران ایرانی که به دنبال سود در 

کوتاه مدت می باشند نیست و این سرمایه گذاران به واردات روی می آورند تا بلافاصله سود کلانی به دست آورند.
با این شرایط محصولات کشاورز خریداری نمی شود و اگر هم خریداری شود محصولات درجه یک آن ها به منظور صادرات خریداری می شود و 
به این صورت خلاء محسوسی در صنایع تبدیلی به وجود می آید. این در حالی است که صنایع تبدیلی در بخش کشاورزی، زمینه مناسب برای توسعه 
بخش کشاورزی را فراهم آورده و با افزایش تولیدات، بهره وری، ایجاد فرصت های شغلی، تأمین نیازهای اساسی، پیوند با دیگر بخش های اقتصادی، 

کاهش نابرابری های منطقه ای و ارتقای درآمد خانوارهای کم درآمد روستایی را منجر خواهد شد.
به طور مثال ایران از لحاظ تولید مرکبات رتبه ششم را در جهان دارا می باشد و در حال حاضر تنها با صادرات مرکبات به صورت خام در جهان 
شناخته می شود ولی می توان با افزایش صنایع تبدیلی و بسته بندی صحیح ارزش افزوده مرکبات ایرانی را 10 برابر افزایش داد و با این عمل به عنوان 

یکی از بزرگ ترین صادرکنند گان محصولات فرآوری شده مرکبات نیز شناخته شد.
در صورت حل شدن این مشکلات صنایع غذایی ایران تا حدود 80 درصد توانایی رقابت در بازارهای جهانی را به دست می آورد. در ادامه به ارائه 

راهکارهایی مناسب برای بهبود صنایع غذایی کشور می پردازیم.

راهکارهای قابل بررسی
در زمینه کاهش ضایعات می توان با ایجاد و توسعه صنایع تبدیلی در کنار مزارع تا حد زیادی از به وجودآمدن آن ها جلوگیری کرد زیرا در این 

شرایط مواد اولیه فوراً به کارخانجات تبدیل رسیده و امکان از بین رفتن آن ها کاهش چشمگیری می یابد.
راه حل دیگر احداث کارخانجات در نزدیکی راه های ارتباطی مانند جاده ها، راه آهن و بنادر می باشد تا هم مواد اولیه و هم محصولات نهایی از 
طریق این راه های ارتباطی به سرعت وارد و یا خارج شوند. راهکار دیگر آموزش نیروی کار انسانی است تا طی فرآیند های مختلف از ایجاد ضایعات 

جلوگیری کند. روش دیگر استفاده از تکنولوژی های جدید است.
آمارها نشان می دهد که پس از ورود هر گونه تکنولوژی جدید در عرصه کشاورزی، تعداد زیادی از کارگران شغل خود را از دست می دهند، شاید این 
امر باعث مخالفت بسیاری از کشاورزان و صنعتگران با ورود تکنولوژی های جدید باشد اما لازم به ذکر است که صنایع فرادست و فرودست کشاورزی 
نیز با همان سرعت افزایش تولید در کشاورزی بلکه بسیار سریع تر از آن شکل می گیرند و زمینه اشتغال را برای نیروی کار انسانی، از کارگر ساده صنایع 

گرفته تا مهندسان، بازرگانان، فروشندگان و واسطه گران ایجاد می کند.
در این بخش به بیان چند نکته برای حل مسائل موجود در صنایع غذایی می پردازیم:

در وهله نخست می توان به مسئله مدیریت اشاره کرد. در حدود 20 سال پیش صنایع غذایی کشور روند رو به رشدی را در پیش گرفته بود و 
کشور به سمتی پیش می رفت که به عنوان یکی از بزرگان تولید مواد غذایی در کنار کشورهایی چون آمریکا و آلمان قرار بگیرد ولی متأسفانه به دلیل 

مدیریت ناکارآمد، هزینه ها بالا رفت و سرمایه گذاری ها با شکست مواجه شد و این شکست عاملی شد تا سرمایه گذاری در این بخش منتفی شود.
بنابراین انتصاب مدیران شایسته و دارای تحصیلات مرتبط می تواند تا حد زیادی این صنایع را با موفقیت مواجه کند. صنایع تبدیلی می توانند 
از  پیش نیاز استراتژی صنعتی شدن و تأمین کننده امنیت غذایی باشند. صنایع تبدیلی نه تنها ضایعات کشاورزی را به حداقل می رساند بلکه بسیاری 

ضایعات را به مواد باارزش غذایی تبدیل می کند. بنابراین واضح است که سرمایه گذاری در این بخش از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
یکی از مشکلات اساسی صنایع غذایی فقدان سازمان مالی منسجم است که درنتیجه هیچ ارگان یا سازمانی از نظر مالی تولیدکنندگان مواد غذایی 
را حمایت نمی کند. عملکرد بخش کشاورزی، کاهش ضایعات و رشد صادرات محصولات کشاورزی و صنایع غذایی تنها در راستای سرمایه گذاری 
موجه در بخش صنایع تبدیلی محقق می شود. انجام هر گونه سرمایه گذاری در بخش صنایع تبدیلی نیازمند هدف گذاری و برنامه ریزی صحیح و موجه 

به منظور افزایش ظرفیت صنایع فرآوری و رشد تولیدات در بخش کشاورزی است.
صنایع تبدیلی می توانند به توسعه بازار تولیدات کشاورزی کمک کرده و سبب ارتقای سطح کیفی و بهداشتی محصولات و فرآورده های کشاورزی 
شوند در ضمن این که امکان ابداع و تولید انواع فرآورده های غذایی جدید را فراهم می کنند. بنابراین راه حل دیگر کمک و حمایت مالی دولت از صنایع 

تبدیلی است تا زمانی که این صنایع به بازده مورد نظر برسند و در آخر جلوگیری از واردات بی رویه و حمایت از تولید کننده داخلی مواد غذایی است.

نتیجه گیری
شکوفایی صنایع غذایی کشور مشروط به اصلاح ساختارهای تأمین، تولید، مصرف و حمایت های دولتی از این بخش است. در نتیجه این اعمال 

نه تنها صنایع غذایی و کشاورزی رشد خواهند کرد، بلکه کل جامعه حرکت رو به جلویی را آغاز می کند.

منابع
Worldfood.ir/ Jahannews.com/ sabziran.ir/ alonefarmer.ir/ Pars biology.com/ poolnews.ir



56

13
95

ن 
آبا

 - 
ده

از
ه ی

ار
شم

 - 
جم

ل پن
سا

رو 
 دا

ا و
غذ

Like a Bridge Over Troubled Water

• Give us a little background from your company.
We have mainly worked with Iranian oil and gas companies until before the embargo, where unfortunately we had to stop. We started 

to work with our local partner 20 years ago. We work to make sure that the people and the costumers in Iran can be supplied with raw 
materials for cosmetic and pharmaceutical industries. We have been working here for decades. We have never let down Iranian customers 
and the people that have trusted us for a long time. 

• How has the expo been so far?
I’m very impressed by the exhibition booths first of all. It shows a lot of interest from the local companies to exhibit and demonstrate the 

products they’re manufacturing for the Iranian market. Also, I’m very surprised to see a relatively young and very small exhibition. But there is 
a lot of interest from the national and international visitors to contact producers and suppliers of raw materials. 

• How do you see the Iranian pharmaceutical industries in terms of potentials?
The way we see it, it’s a huge potential. First of all, there is a lot of local production with local technologies, which is always 

good. We also think that as soon as the market opens up and people have money to spend, they will also think about 
their own health and their own beauty. So we believe that it’s a market with a lot of potentials. 

• Have you changed your business plans since the nuclear deal?
We have always been active in the Iranian market. Even with the embargo we were able to work together 

and supply the products. I think the activity will come from both sides. You will see that with a local partner 
we will be able to supply the local needs. I think that now, with the embargo lifted, we will see more activity 
in the form of direct imports. We can also support the people depending on how they wish to receive their 
materials, either locally or internationally. So I believe that the international part will be more active.

• What were your goals for exhibiting in the expo? What do you hope to achieve from this 
event?
First of all we would like to know more about all the companies. Because even when you try to cover 

the market, you cannot cover the whole market. We want to know the market size and understand the 
market, so as to know the main players. Also, we want to open up the relationships between our 
Iranian agent and Transmare Antwerpen as suppliers of raw materials for the pharmaceutical market. 
These two are our two main goals.

• What is the main challenge Transmare Antwerp is facing in trading with Iran?
I think the main challenge will always be everything that is related to payments. So now that 

the sanctions have been lifted, there is a claim that bank transfer is becoming possible. I think that is 
something that needs to be established. Another challenge is supplying according to the needs of the 
people, and also to get our company known to the public, more than what we have done so far.

• What do you think is the perspective for Iran after the nuclear deal, especially concerning your 
industry and your colleagues from Belgium?
First of all I must say that Belgium and Iran have had very good relationships since a long time ago. 

We are not concerned or nervous about the deal. Our interest is to support the local health-care industry. 
Everything else that is related to politics, is something that we don’t want to mix with. A lot of people 
claim many things about each other. That’s not our way. We deal on trust and on personal basis. 
Honestly, we don’t care. We see Iran with eyes different from most of the people of the world because 
we don’t believe what they say on television and we don’t listen to the news of the people who have 
never been in Iran. We don’t believe in them. You have to come here to see what Iran and Iranian 
people are like. It’s far away from what they show on television.t

Belgium-based company, Transmare Antwerpen has been active in the market of exporting 
and distributing chemical products since 1955. With more than 30 years history of working 
with Iranian clients, they have ceased the opportunity of yet again expanding their clientele in 
IRANPHARMA EXPO 2016. To have their comments, we approached their General Manager, 
Dr. Patrick Van Ende on the first day of the Expo.
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IRANPHARMA 2016, 
Shadows of a CPhI 
to Come

• How did you see the expo?
We have been supplying equipment to many of the prominent 

pharmaceutical companies in Iran. With this good brand image 
that we have in the Iranian pharmaceutical industry, and our new 
range of products, we are definitely looking forward to much 
more participation in your pharmaceutical industry in the years 
to come. In the past two days, many of our customers visited our 
booth, appreciating our new range of products. Some inquiries 
and preliminary talks were done regarding projects that we will 
have with our Iranian customers in the future. 

• Are you happy with what you’ve achieved in this 

Neighboring countries and countries that are 
considered to have cultural and historical points in 
common always make great business partners and their 
similarities accounts for long lasting partnerships. Iran 
and India have had close relationships in most sectors 
for a very long time. Their presence and interest in Iran’s 
pharmaceutical was also evident from their strong 
presence in IRANPHARMA EXPO 2016. Manufacturing 
equipment for the pharmaceutical industry since 1962, 
Pharmalab India has the experience of more than 
six decades being active in this sector. Shashank 
Kulkarni, their Senior Manager of Sales Dept. had some 
comments on their partnership with Iran, the expo and 
its’ organizing.

exhibition and how did you see the expo in general?
Yes, very much so. What we have observed from the 

organizers of IRANPHARMA has been excellent. As for the 
logistics, we have not faced any logistic issues or any problems 
with the utilities that we needed. The hospitality was also very 
good and we really appreciate the steps taken by the organizers 
for holding this event. 

• How do you evaluate the Iranian pharmaceutical industry 
in general?
We have been working with manufacturers in the Iranian 

pharmaceutical market for 15-20 years now. I really appreciate 
the way the Iranian pharmaceutical company has grown up ever 
since then. In terms of the products they are launching in the 
market, the biotechnology and nanotechnology sectors and their 
products, your industry has taken great steps forward and we 
hope to work for the benefit of the Iranian consumers. 

• How has the nuclear deal affected your approach to Iran 
and has that agreement changed your business plan?
After the removal of sanctions was actually implemented, 

companies active in this industry, from all over the world, wanted 
to jump into the Iranian pharmaceutical market. But we are 
pretty much assured, since our products are already accepted 
in the Iranian market and that’s why we have been active in this 
market for the past 20 years. We are ready to face the challenges, 
no matter how big.

• Have you faced any challenges that would change your 
mind regarding the Iranian market?
There is no need to change our policy toward the Iranian 

market. We already have very good customers and they are very 
satisfied with what we can offer. We try to be professionals and we 
observe work ethics.

• We know that India has been one of the countries that 
holds the CPhI for many years. How did you see this event 
in comparison with CPhI India and how do you see the 
potential for holding a CPhI in Iran?
It’s difficult to compare this event with CPhI India. We have 

been holding CPhI in India for a long time, about 20-25 years. It 
might take this event some time to reach that level, but no doubt, 
seeing the organization of this expo, Iran could also be able to 
hold a CPhI very soon. I believe that the organizers of this expo 
should visit CPhI events often and observe the way they are 
organized in terms of logistics and hospitality. I’m sure with the 
efforts the organizers have put in this event, Iran will hold a very 
successful CPhI soon.t
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Integration and Honesty;
Keys to Mutual Growth

• How was the first hours of the expo?
Generally speaking, it’s good. The organization is also very 

good. 

• What are the goals you want to achieve from exhibiting in 
IRANPHARMA EXPO 2016?
I believe that our biggest target is to see how Iran’s 

pharmaceutical market works in general and how many 
potential customers we can have among the Iranian 
pharmaceutical companies, what kind of equipment they 

are looking for and how we can help, how we can provide for 
them. That’s our biggest target. 

• Do you have an Iranian agent? Are you currently active 
in Iran’s market?
Yes, we have partners in Iran. But we are looking for long-

term partners, as well. We believe that we can plan for good 
relationships with local customers and in working with our 
partners. 

• China has always been in good terms with Iran in terms 
of economic relations. But how do you think Iran’s nuclear 

deal will affect or has affected Iran-China ties in 
terms of relations in the economic sector?

In general, I think Chinese businesses 
and Chinese companies are looking forward 
to cooperating with Iran’s pharmaceutical 
companies. We believe that the people here are 
very friendly, very helpful and very kind. And 
I think if we can work together, in integration 
and with honesty, we can operate very well. 
We can count on each other as partners in 
business. So what happens ultimately is that 
we grow together. t

Shanghai Tofflon Science and Technology is a Chinese pharmaceutical equipment 
manufacturer exhibiting at the 2nd International Exhibition on Pharmaceuticals and Related 
Industries (IRANPHARMA EXPO 2016), aiming at promoting their brand and doing research 
on the Iranian pharmaceutical market. Jesse Sun is a sales engineer from their International 

Business Division. Here are his comments on the expo and 
the industry.



59

13
95

ن 
آبا

 - 
ده

از
ه ی

ار
شم

 - 
جم

ل پن
سا

رو 
 دا

ا و
غذ

Silver Finishes First!

• Give us a background on your firm?
Our company’s head-quarters is in Spain and we manufacture 

silver ingredients. We are active in the field of pharmaceuticals and 
cosmetic products. 

• This is the last day of the expo. How do you evaluate its 
performance this year?
It has been nice. Now we are working with our Iranian partner and 

we will take a little more time to fully introduce our products in Iran. 

• Was this your first time in Iran?
I was here a few months ago and I found some companies 

interested in our products. 

• I gather that this move on the side of your company, at least 
partially, came as a result of the change in Iran’s global status 
after the nuclear deal. Was there an actual change in your firm’s 
business plan regarding Iran?
We felt that Iran is a very good market for us, as it is a vast country 

All over the world, countries seek common grounds to do business with other countries. 
But it is always much easier to work with companies from countries that are already well-
established commercial partners with the country. Spain is among the countries that has 
not been very active in Iran. IRANPHARMA EXPO 2016 saw the presence of one exhibitor, 
hopefully paving the way for its fellow Spaniards to come and do business in Iran. Since 
1939, Laboratorios Argenol has been manufacturing and exporting silver-based products for 
the pharmaceutical industry. They were present at the venue through their Iranian partner. 
We had an interview with Argenol’s representative, Luis Alcalde from their Technical Sales 
Dept.

and there is great potential here. The other reason for 
this move was the market demand for silver products 
in the pharmaceutical market. Now that we are here, 
we need the time to promote and work in this market. 

• I’m sure that you have considered the fact that 
Iran is in the middle of a region with almost no 
competent in pharmaceuticals, and there is a 
market of half a billion potential consumers in and 
around Iran. With regard to this potential, how did 
you see the exhibition and how do you think you’ve 
performed in this event?

We will continue to work with companies we 
visited a couple of months ago. Our goal is to set 
some kind of silver trend in pharmaceuticals and 
cosmetics. And this is the very beginning, so we have 
to work more in future years, visiting the country and 
participating in exhibitions. Because this is what the 
market needs and we will be focusing on this area.

• How did you see the Iranian pharmaceutical 
industry?

The Iranian pharmaceutical market is very big. 
You also have the capacity to export your products. 
But the problem in my opinion is that it’s difficult 
to introduce new products. There are several 
pharmaceutical companies active in Iran, but very 
few of them are interested in trying new products. 

We have taken the first important risks in testing, experimenting and 
evaluating our products. My feeling is that the market is yet to embrace 
the new state of things as what we offer is a new product and it will take 
time to become more popular in new markets.

• Is there any institution in Spain, gathering pharmaceutical 
manufacturers together, like our Syndicate? And if so, are there 
any plans regarding Iran and its market?
There are in fact several associations in the Spanish pharmaceutical 

industry. As for Iran-Spain ties, there are things to be done on the 
government’s side. They are the ones that can take the steps toward 
developing the industry and its relations to Iran. I think Iran could do 
more in promoting its potentials in Spain and European countries. 
These past two days, I have seen companies in the expo from Germany, 
France, Czech Republic and other countries, which means that you 
have been active in promoting in these countries, but in Spain, you 
have not been very active.t
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Popularity, Businesswise!

• How has the expo been so far?
In my opinion it is very well organized. People are very pleasant and 

very friendly. I’ve been dealing with exhibitions for a long time. And I can 
tell that this exhibition is very pleasant.

• How long have you been active in Iran?
The health-care department of Boccard belongs to what we call the 

process solutions department. This includes health-care and also food 
industries; we have been present in Iran for a couple of years with an 
Iranian manufacturer of food.

• How do you see the Iranian market booth in pharmaceutical 
and food sectors?
We are very happy that the market is opening up. We feel that we 

can provide a lot, considering the 100 years of experience we have. And if 
we are still here, that means, we are doing something right. We can offer 
a lot for your needs in liquid and semi-liquid forms, creams, gels and 
other products in the pharmaceutical industry and also we have many 
references in blood plasma fractionation facilities worldwide. This is 
something we are very competent in. We also have our own workshops, 

The France-based Boccard provides global process solutions for the biotech and pharmaceutical industries. 
They design solutions and then implement them, from the beginning to the end. They have a work force of 3500 
working across the world. We approached their Sales & Marketing Manager, Sophie Perrillat-Charlaz at the expo 
for her comments on the Expo and the Iranian pharmaceutical market at large.

stainless still workshops that are dedicated to the pharmaceutical 
industry. So that means that right from the beginning to the end, we keep 
an eye on everything. And we can deliver a turnkey solution.

• What are your goals for exhibiting in IRANPHARMA?
We want people to know about us. We are known but not as much 

as we want in Iran, especially in the health-care industry. So we want 
people to be more familiar with us. And hopefully, our second objective 
is to transform this popularity into business. Because we understand that 
there is a lot to do. We are fully determined to participate and we believe 
that we can do something good together.

• About two years ago, Iran arrived to an agreement with the rest 
of the world regarding the nuclear issue. How do you think will 
that affect the relations between Iran and France and the whole 
world?
I think that the relationships between our countries have always 

been very good and I’m very glad about that. And Iran and France have 
maintained their good relations for a very long time. And I’m happy that 
after the deal we can share and benefit from each other’s experience.t
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The Ultimate
                  Question

• How did you like the expo?
It’s the first time we participate here. So it was our first 

exposure to IRANPHARMA EXPO and it was a very positive 
experience.

• Give us a background on your firm.
Our firm develops and manufactures self-injection devices, 

like insulin pens and auto-injectors. We have many potential 
customers here in Iran.

• How long have you been active in Iran?
This is the first time that we participate in an event like this 

in Iran. We’ve known some of the companies for a long time. 
But we didn’t focus on Iran so much in the past and this is a new 
beginning in our relations and presence in the Iranian market. 

• How do you see the Iranian pharmaceutical industries in 
general?
It’s impressive to witness the industries you’ve built up 

independently. It is very surprising to see the scope and scale of 
things here. 

• With regard to the change that has occurred in the 
political scenery in Iran’s global status, how do you see the 
future for Iran in general? And are there any plans from 
your side to enter Iran’s market more aggressively?
Yes, there are. Now we can focus in Iran because we can 

cooperate and work with the Iranian side. Before, it was very 
difficult for Swiss companies to do so and now it’s becoming 
possible.

• Could you tell us a little more about the challenges you 
faced for entering Iran’s market before the sanctions were 
lifted?
There were many challenges. It started with establishing good 

productive interaction with companies to get the right place. And 
also the flow of goods and services and the money transfer, we 
have had our share of challenges in these categories.

• How about now? Do you still face any of them?
It is about to get better. But it’s not fully resolved yet.

• The ultimate goal of the organizers of this event is to hold 
a CPhI event. How do you see this expo in comparison with 
the CPhI events you have participated in and how do you 
think this expo will perform if they wanted to take it to that 
direction?
CPhI is huge in terms of diversity and the participants that 

exhibit there. I’ve been to CPhI Mumbai multiple times. It is an 
extreme CPhI event as well and they have been doing it for a long 
time. The question, in my opinion, is that do you really want to go 
that way or stay more focused. I would not necessarily agree that 
holding a CPhI is a good thing, because it is extremely broad and 
difficult to navigate. So why not stay focused?t

There are several industries and technologies 
needed for a full health-care system. Products as 
seemingly insignificant and small as injecting devices 
become more vital, when the technology to manufacture 
them evolves and new horizons are opened and 
new solutions are navigated. The Switzerland-based 
company Ypsomed is a supplier of different types 
of injection devices. We approached their Business 
Development Manager, Dr. Andreas Schneider to hear 
his comments on the expo, Iranian pharmaceutical 
industry, and the prospects of the future.
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How Iran Became
                          “The Choice”

• How was the expo?
First I must say that it was very well organized. I knew some 

of the Iranian companies that are active in the pharmaceutical 
market and I met them all here. We are starting a new activity 
with our Iranian partner and this is the perfect opportunity to 
present it. Three days is a proper length for an exhibition like this, 
but maybe this last day, as it is a holiday was not as efficient.

• How do you evaluate the Iranian pharmaceutical 
industries?
It is a very well developed industry, with a lot of potential for 

growth in the domestic market, and also in exports. It is definitely 
a growing sector and it is a very strategic industry for the country.

• What was your goal from exhibiting here? Did you 
achieve what you came here for?
Our goal here was to present the activities we are undertaking 

now and the joint venture we have with our Iranian partner 
and this goal was partially reached. Of course we are in a very 
preliminary phase, so this is just the start. We will maintain our 
presence in the next exhibition and also in future years.

• Iran reached an agreement with the west about two years 
ago and the Iranian market has been opening up to the 
world ever since. Was there any change on your firm’s 
side regarding activity in Iran?
I started with my company exactly two years ago. 

From what I know in any case, my company is based 
in South Korea and they were present in the Iranian 
market before and during the sanctions, and they 
continue to be present after the sanctions in a different 
way. So there was little change.

• How do you see the future for Iranian 
industries in general?
From what I know, most of the European 

countries will be more than happy to see a future 
of normal, political, economic relations with 
Iran, which is an important market. I recently 
read a newspaper that said there are some 

During the period prior to the nuclear deal, very few countries remained in touch with Iran, doing business and 
expanding their partnerships. Even these countries, in some cases, had to seek for new, complicated, indirect 
paths to reach to their customers in Iran. South Korea was one of these countries. Recently, with the visit from the 
Health Minister of South Korea, ties in this sector were reestablished. Samsung Medical Rubber was one of the 
South Korean companies, present at the expo with their Director of Sales and Marketing Dept., Luca Borroni. We 
had an interview with him revolving around the expo and Iran’s perspectives.

banks from European countries that have already agreed to 
finance projects of European countries in Iran. Now the market 
is opening up and we need it. Because we cannot develop our 
economy without exports. And we cannot limit ourselves to 
countries that we export to now. So we can eye other regions for 
development and what better choice than Iran, a well-developed 
country where our technologies are appreciated.t
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High Hopes

• Tell us about your firm.
We are now 36 old. We work worldwide. Our main market is 

in Europe. We also have a market share in China and across Asia. 
We are active in South America. We also have facilities in the U.S. 
and we work there, too. 

• Is this your first time in Iran?
We’ve been here since many years ago, but it’s my first time 

in Iran. Our company knows Iran very well. We have machines 
working here in the market and we only deal with solids in 
pharmaceuticals. 

• This was the last day of the exhibition. How do you 
evaluate the expo’s performance?
For us, it was really interesting and we hope to come back 

next year. We monitored the machinery market and we saw the 
potential. We will come back more often, visiting our customers. 
We really hope that the market would open up and make it easier 
to do business and transfer money, which currently is not very 
easily done. 

• Has Bohle’s business plan changed after Iran’s nuclear 
deal?
Our plan is to visit Iran regularly and give more support to our 

local partner. This change means that we can have better access 
to the market. We can also invest here and market ourselves by 
advertising. 

• What did you hope to achieve from exhibiting here, and 
have you achieved any of the objectives you had for this 
expo?
Our goal was to show and demonstrate our presence in 

the Iranian market. Our achievement is to hopefully sell more 
machines in the future. We know that we have a lot of competition 
here, especially from Asia, particularly, from India. We hope that 
the Iranian pharmaceutical companies will watch closely and 
distinguish the good quality and the cutting edge technology of 
our advanced products and form long lasting relationships with 
us. And we hope to rebuild the relationship that we once had 
before.t

Germany, with 13 representatives in the expo, 
was one of the countries that is showing growing 
interest in the Iranian pharmaceutical market. These 
companies cover a wide range of activities and provide 
different equipment and solutions. Founded in 1923 in 
Germany, Bohle is represented by over 300 employees 
at numerous locations in Germany and abroad. We met 
Peter Pogoda, their Area Sales Manager at their booth 
in the expo venue.
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خبرنامه 9
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران 66

ــا( در  ــته )ایران فارم ــع وابس ــی دارو و صنای ــگاه بین الملل ــن نمایش دومی
شــرایطی برگــزار شــد کــه ســایه شــوم تحریم هــای ظالمانــه بــر کشــور پــس 
از توافقــات هســته ای رو بــه کاهــش رفتــه و کشــور در شــرایطی قــرار دارد 
ــای  ــو تحریم ه ــد. لغ ــر بپیمای ــد مســیر رشــد و توســعه را روان ت ــه می توان ک
ــر در  ــور مؤثرت ــرای حض ــا را ب ــی دنی ــرکت های داروی ــزه ش ــی انگی بین الملل
ــی  ــرکت های ایران ــور ش ــه حض ــن زمین ــران و هم چنی ــی ای ــای داروی بازاره
را در بازارهــای منطقــه ای و فرامنطقــه ای فراهــم نمــود. ایــن در حالــی اســت  
ــا1( در  ــران )ایران فارم ــی ای ــع داروی ــن نمایشــگاه اختصاصــی صنای ــه اولی ک
شــرایطی برگــزار شــد کــه بــه دلیــل اعمــال تحریم هــا، روابــط اقتصــادی و 

بانکــی ماننــد امــروز روان و آســان نبــود.
طــی دو ســال گذشــته، تــلاش زیــادی صــورت گرفــت تــا ایران فارمــا2 
ــردد.  ــزار گ ــی برگ ــی و خارج ــع داخل ــر صنای ــا حضــور و مشــارکت جدی ت ب
ــران از  ــانی ای ــای انس ــع داروه ــان صنای ــندیکای صاحب ــره س ــت مدی هیئ
همــان زمــان در اولیــن جلســات خــود تصویــب نمــود کــه فضــای نمایشــگاه 
ــی  ــه نوع ــه ب ــرکت هایی ک ــا ش ــدی ی ــرکت های تولی ــور ش ــا حض دوم ب
ــه،  ــواد اولی ــده م ــع تولیدکنن ــل صنای ــد )از قبی ــد مشــارکت دارن ــر تولی در ام
ــر  ــردد. ب ــزار گ ــتیبان( برگ ــع پش ــایر صنای ــین آلات و س ــته بندی، ماش بس
ــت  ــور تقوی ــگاه مذک ــزاری نمایش ــدف از برگ ــن ه ــاس، مهم تری ــن اس همی
ــا رویکــرد  ــت داروســازی کشــور ب و پرشــتاب ترنمودن رشــد و توســعه صنع

ــد. ــن گردی ــور تبیی ــی دانش مح ــاد مقاومت اقتص
 امــروز صنعــت داروســازی بــه چنــان رشــدی رســیده کــه بــدون اغــراق 
ــران یکــی از مهم تریــن  ــوان ادعــا نمــود کــه صنعــت داروســازی در ای می ت
ــام)ره(  ــرت ام ــش حض ــن فرمای ــاور ای ــی و ب ــاد مقاومت ــای اقتص مصداق ه

ــم«. ــا می توانی ــه »م اســت ک
دومیــن نمایشــگاه بین المللــی ایران فارمــا بــا حضــور نزدیــک بــه 
ــی و خارجــی برگــزار شــد. وســعت و تعــداد شــرکت های  400 شــرکت ایران
ــش از  ــید. بی ــل رس ــه برابر دوره قب ــش از س ــه بی ــا2 ب ــر در ایران فارم حاض
ــاوری  ــی و فن ــداد علم ــن رخ ــگاه از ای ــر در روز اول نمایش ــت هزار نف بیس
بازدیــد کردنــد. این هــا همــه حاکــی از پویایــی جامعــه علمــی و فنــی کشــور 

در ایــن حیطــه اســت.

ــران  ــانی ای ــای انس ــع داروه ــان صنای ــندیکای صاحب ــره س ــت مدی هیئ
ــاندن  ــرد شناس ــگاه، رویک ــودن نمایش ــذاری تولیدمحورب ــر هدف گ ــلاوه ب ع
ــن  ــور ای ــهیل حض ــورها و تس ــایر کش ــه س ــتراتژیک را ب ــت اس ــن صنع ای
ــور 91  ــود. حض ــال نم ــه ای دنب ــه ای و فرامنطق ــای منطق ــت در بازاره صنع
شــرکت خارجــی در ایــن نمایشــگاه بــا هــدف مشــارکت در توســعه صنعــت 
ــدف دســت یافتنی اســت. ــن ه ــه ای ــر آن اســت ک ــران، بیانگ ــازی ای داروس

بــه طــوری کــه می تــوان ادعــا کــرد قبــل از رســیدن بــه افــق 
ــت و  ــاری دارو مثب ــراز تج ــق 1404(، ت ــور )اف ــاله کش ــم انداز بیست س چش
یکــی از تخصصی تریــن کالاهــای تولیــدی در کشــورمان بــا حضــور در ســایر 
کشــورها معــرف دانــش و مهــارت متخصصــان داروســازی ایــران باشــد. ایــن 
ــا دانــش و  ــی فعــال ب نمایشــگاه نشــان داد کــه بیــش از 300 شــرکت ایران
فنــاوری بومی شــده در تأمیــن 98 درصــد نیــاز دارویــی کشــور، قادرنــد وارد 
بازارهــای منطقــه ای و فرامنطقــه ای شــوند. بــه همیــن دلیــل ضــروری اســت 
مســئولان در دولــت و مجلــس بــه مشــکلات ایــن صنعــت اســتراتژیک کــه 
ــن آوری کشــور اســت،  ــش و ف ــت اجتماعــی و ســفیر دان ــده امنی تضمین کنن

ــند. ــته باش ــذول داش ــری مب ــه بیش ت توج
مشکلاتی از قبیل:

1. مقــام معظــم رهبــری در سیاســت های کلــی نظــام ســلامت و 
ــررات و  ــم مق ــد در تنظی ــودن تولی ــر محورب ــی ب ــاد مقاومت ــن اقتص هم چنی
ــار  ــد. انتظ ــد فرمودن ــا تأکی ــوص یارانه ه ــه خص ــا و ب ــاص فرصت ه اختص
ــذ  ــان اخ ــران در زم ــر تصمیم گی ــد نظ ــه م ــه معظم ال ــر دو ابلاغی ــی رود ه م

ــرد. ــرار گی ــا ق تصمیم ه
ــوده و  ــل ب ــی مخت ــتان های دولت ــات از بیمارس ــت مطالب ــه دریاف 2. چرخ
تأخیرهــای طولانــی در پرداخــت وجــوه داروهــای فروخته شــده به بیمارســتان های 

دولتــی، تأمیــن مالــی ایــن صنعــت را بــا چالــش مواجــه ســاخته اســت.

بیانیه سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران

3 برابر افزایش مشارکت در ایران فارما2
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ــی خــود  ــع مال ــن مناب ــرای تأمی ــر اســت ب ــت داروســازی ناگزی 3. صنع
ــاز را از بانک هــای  ــی مــورد نی ــع مال ــا پرداخــت هزینه هــای ســنگین، مناب ب
ــن  ــالا تأمی ــای ب ــا بهره ه ــی ب ــای خصوص ــوص بانک ه ــه خص ــور، ب کش
ــا  ــه بانک ه ــی ب ــود پرداخت ــرکت ها س ــب ش ــه در اغل ــوری ک ــه ط ــد. ب نمای
ــن  ــت. ای ــده اس ــر ش ــهام داران بیش ت ــود س ــی از س ــه مال ــوان هزین ــه عن ب
ــازی  ــت داروس ــه صنع ــا ک ــورهای دنی ــب کش ــه در اغل ــت ک ــی اس در حال
آن هــا رو بــه توســعه اســت، منابــع مالــی ارزان بــرای صنعتــی کــه خریــدار 
ــود.  ــن می ش ــت تأمی ــود دول ــق خ ــت، از طری ــت اس ــولات آن دول محص
ــوری  ــرم جمه ــت محت ــورها، دول ــد آن کش ــی رود همانن ــار م ــن انتظ بنابرای
اســلامی ایــران در ایــن ارتبــاط اندیشــه و تدبیــری عاجــل و کارگشــا داشــته 

باشــد.
4. تغییــر مکــرر و گاهــی روزانــه مقــررات و ضوابــط، بــه خصــوص در 2 
وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی و صنعــت، معــدن و تجــارت از 
یک ســو و بانــک مرکــزی و گمــرک از ســوی دیگــر بــه یکــی از معضــلات 
ــث  ــه باع ــری ک ــده اســت. ام ــل ش ــازی تبدی ــت داروس ــالان صنع ــم فع مه
ــد  ــوط تولی ــی خط ــری از تعطیل ــور جلوگی ــه منظ ــع ب ــان صنای ــده صاحب ش
ــه نقدینگــی را افزایــش  ــاز ب خــود، موجــودی انبارهــای خــود و درنتیجــه نی
دهنــد. حاصــل ایــن موضــوع افزایــش قمیــت تمام شــده و درنتیجــه کاهــش 

ــود. ســودآوری صنعــت خواهــد ب
ــود مســتمر  ــون بهب ــه خصــوص قان ــن دوره ای و ســنواتی، ب 5. در قوانی
ــد در  ــت موظف ان ــه ارکان دول ــت ک ــده اس ــد ش ــب و کار تأکی ــط کس محی

ــب  ــندیکا و صاح ــر س ــررات، نظ ــط و مق ــم ضواب ــا تنظی ــر ی ــورت تغیی ص
حــرف مربوطــه را اخــذ نماینــد. متأســفانه ایــن بخــش از قانــون کــه 
مهم تریــن ابــزار توســعه و اطمینان بخــش بــرای ســرمایه گذاران اســت 
ــدی  ــه تعه ــن زمین ــه در ای ــای مربوط ــک از نهاده ــوده و هیچ ی ــل ب تعطی
ــد  ــن بن ــا همی ــه تنه ــل، چنان چ ــن دلی ــه همی ــل نیســتند. ب ــود قائ ــرای خ ب
از قانــون اجــرا شــود و نهادهــا و ســازمان ها مکلــف شــوند کــه بــدون نظــر 
ــد، بســیاری از  ــر ندهن ــا تغیی ــن ی ســندیکاها و انجمن هــا ضابطــه ای را تدوی
ــرمایه گذاری  ــش س ــده در بخ ــادی نهادینه ش ــره و بی اعتم ــکلات روزم مش

ــد شــد. ــع خواه مرتف
6. اصــلاح ســاختار مالیــات در صنعــت داروســازی بــا توجــه بــه این کــه 
ــه  ــی وابســته ب ــز درمان ــا و مراک ــق بیمه ه ــت از طری ــده دارو دول مصرف کنن
ــد  ــد تولی ــزوده در فرآین ــات ارزش اف ــل مالی ــذف کام ــد و ح ــت می باش دول

دارو.
ــا  ــس نمایشــگاه ایران فارم ــن پ ــانیم، از ای ــه اطــلاع می رس ــن ب هم چنی
ــزاری  ــداف برگ ــد. اه ــد ش ــزار خواه ــال برگ ــر س ــالانه، ه ــای دوس ــه ج ب
نمایشــگاه در ســال های آتــی هم چنــان بــا هــدف توســعه بازارهــای 

u.ــود ــد ب ــتراتژیک خواه ــت اس ــن صنع ــه ای ای ــه ای و فرامنطق منطق

4

3

5

1. دکتر کبریایی زاده در گفت و گو با 
رسانه ها

2. دیدار اعضای سندیکا با هیئت های 
خارجی

رئیس  و  سندیکا  اعضای  دیدار   .3
بهداشت  وزیر  با  دارو  و  غذا  سازمان 

قبرس
4. تقدیر از غرفه داران دومین نمایشگاه 
وابسته  صنایع  و  دارو  بین المللی 

)ایران فارما(
توسط  سندیکا  بیانیه  متن  قرائت   .5

دکتر اکبر برندگی
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مهر ماه سال جاری دکتر سیدحسن قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی همراه هیئتی جهت افتتاح خط تولید داروی فینگولیمود عازم 
روسیه شد. فینگولیمود داروی درمان بیماری ام.اس است که به منظور کاهش 
مولتیپل  به  مبتلا  بیماران  بعضی  در  ناتوانی  تأخیرانداختن  به  و  حملات  تعداد 
مواد  همکاری،  این  طبق  است.  شده  بازار  روانه  و  تولید  )ام.اس(  اسکلروزیس 
اولیه این دارو بر اساس بالاترین استانداردهای جهانی مورد تأیید سازمان های 

بین المللی قابل عرضه به بازار دارویی روسیه و دیگر کشورها تولید خواهد شد.
تکنولوژی خطوط  انتقال  بر  علاوه  دارو،  و  غذا  تخصصی  نشریه  گزارش  به 
تخصصی  بیمارستان های  و  تحقیقاتی  مراکز  از  بازدید  و  ایرانی  داروی  تولید 
مسکو، امضای 12 سند دارویی میان دو بخش خصوصی ایران و روسیه، پیشنهاد 
از جمله مهم ترین رویدادهای این سفر دو  همکاری70 پروژه دارویی به کشور 

روزه بود.
به عقیده کارشناسان صنعت داروسازی کشور، با افتتاح خط تولید ماده اولیه 
این داروی ایرانی، زمینه های همکاری دو کشور در صنعت، شتاب بیش تری به 
درمان  و  بهداشت  وزیر  اسکوارتسوا  ورونیکا  که  طوری  به  گرفت.  خواهد  خود 
با  تفاهم نامه هایی درباره همکاری ها  از عقد چنین  ابراز خرسندی  روسیه ضمن 
برای  اسلامی  بهداشت جمهوری  وزارت  قدردان  در حوزه سلامت گفت:  ایران 

تفاهم نامه های کاری با روسیه در حوزه های درمانی و دارویی هستیم.
تحریم های  اعمال  هم زمان بودن  به  توجه  با  روابط  این  توسعه  وی  گفته  به 

غربی، اهمیت زیادی دارد و امیدواریم ارتقای مناسبات در آینده نیز ادامه یابد.
فرصت سرمایه گذاری در اوراسیا فرا رسیده است

پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر  قاضی زاده هاشمی  دکتر سیدحسن 
همکاری ایران و روسیه را در حوزه سلامت فرصت مناسبی جهت سرمایه گذاری 
از یک سو  این همکاری ها  دانست و خاطرنشان کرد:  اوراسیا  فعالان در منطقه 
از  و  ایران  در  فناوری  ارتقای  جهت  روسی ها  برای  را  مناسبی  بالقوه  امکانات 
فراهم  برای بخش خصوصی کشور  اوراسیا  منطقه  در  بازار  توسعه  دیگر  سوی 
کرده است. به گفته وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، ایران و روسیه دو 
تولیدکننده و صادرکننده عمده نفت و گاز هستند و توسعه روابط فی مابین، به 
دلیل عرصه های گوناگون آن کار ساده ای نیست. اما مشارکت دو طرف در تولید 
دارو، ضمن  همکاری در عرصه های علمی، آموزشی و فناوری دستاورد بزرگی 

برای هر دو کشور محسوب می شود.

ادامه توسعه همکاری های دارویی ایران و روسیه/ افتتاح دو خط 
تولید داروی دیگر تا پایان سال

انسانی  داروهای  صنایع  سندیکای صاحبان  رییس  کبریایی زاده  عباس  دکتر 
ایران و یکی از حاضران این سفر، در ارزیابی خود از افتتاح تولید داروی ایرانی 
ام.اس در روسیه، به خبرنگار نشریه غذا و دارو گفت: نکته حائز اهمیت در این 
سفر، عزم جدی هر دو کشور برای همکاری بیش تر با توجه به تأکیدات رؤسای 
جمهور ایران و روسیه از یک سو و هم چنین توصیه های رهبر معظم انقلاب بر 
توسعه روابط کشور با روسیه است. در این راستا، یکی از مهم ترین حیطه هایی 
باشند، صنعت  داشته  هم افزایی  و  نزدیک  همکاری  می توانند  کشور  دو  هر  که 
داروسازی در حوزه های مختلف از جمله داروهای شیمیایی و داروهای بیولوژیک 

است.
دلیل  به  ایران  در  داروسازی  صنعت  امروز،  کرد:  خاطرنشان  وی 
سرمایه گذاری  های خوبی که به خصوص در عرصه های مختلف پس از انقلاب 
صورت گرفته به یکی از صنایع پیشرو در کشور تبدیل شده است. در حال حاضر 
بیش از نیمی از مواد اولیه ای که در داخل کشور مصرف و هم چنین بیش از 96 
درصد داروهای آماده به مصرف در داخل کشور تولید می شود. همین تجربه و 
هم چنین  و  است  جذاب  بسیار  روسی ها  برای  کشور،  داروسازی  قابلیت صنعت 
محرکی برای فهم چگونگی سیاست گذاری کشور است تا بتوانند بر اساس آن 

نیازهای دارویی خود را به صورت جامع تأمین کنند.
رییس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در ادامه صحبت های 
در  )فینگولیمود(  ام.اس  درمان  ایرانی  داروی  تولید  افتتاح خط  کرد:  تأکید  خود 
تا  است.  کرده  فراهم  ایرانی  تولیدکنندگان  برای  مناسبی  فرصت  روسیه  کشور 
قبل از افتتاح این خط تولید، چندین نشست تجاری میان صاحبان صنایع ایران 
و روسیه برگزار شد. اما طبیعتاً از این جا به بعد این تولیدکنندگان هستند که باید 
شرکای تجاری خود را بشناسند و بر همین اساس مقدمات تولید خطوط داروهای 

ایرانی و بالعکس، انتقال پروژه های دارویی از روسیه را به کشور فراهم کنند.
وی از افتتاح دو خط تولید دیگر داروی ایرانی در روسیه تا پایان سال خبر داد 
بازار روسیه به تنهایی 25 میلیارد دلار  و خاطرنشان کرد: در حال حاضر سهم 
است که اگر بتوانیم فقط 5 درصد از سهم این بازار را به خود اختصاص دهیم، 

u.تراز تجاری داروی کشور مثبت خواهد شد

نگاهی به مهم ترین رویداد دارویی نیمه دوم سال 95
خط تولید داروی درمان بیماری ام.اس در روسیه افتتاح شد
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ــان  ــندیکای صاحب ــره س ــت مدی ــو هیئ ــادی عض ــی خیرآب ــر مرتض دکت
صنایــع داروهــای انســانی ایــران و مدیــر عامــل شــرکت دانــش بنیــان " پویش 
دارو" )نماینــده بخــش خصوصــی کشــور در ســفر وزیــر بهداشــت بــه الجزایــر( 
در ارزیابــی خــود از افتتــاح خطــوط تولیــد داروی ایرانــی "فیلگراســتیم" در ایــن 
کشــور بیــان کــرد: صنعــت داروســازی کشــور در حــال حاضــر بــه چنــان رشــد 
و توســعه ای رســیده اســت کــه بایــد بــه فراتــر از مرزهــا فکــر کنــد. ایــن در 
حالــی اســت کــه بازارهــای دارویــی کشــوری چــون الجزایــر فرصــت مغتنمــی 

بــرای صنعــت داروســازی کشــور فراهــم کــرده اســت.
وی بــا تاکیــد بــر  مدیریــت ســرمایه گذاری در بازارهــای هــدف، 
ــت داروســازی،  ــده صنع ــه سیاســت گذاری در آین ــر گون ــرد:  ه خاطرنشــان ک

ــرد. ــورت بگی ــادرات ص ــرد ص ــا رویک ــد ب بای
ــانی  ــای انس ــع داروه ــان صنای ــندیکای صاحب ــره س ــت مدی ــو هیئ عض
ــد  ــر مانن ــی الجزای ــازار داروی ــن ویژگی هــای ب ــزود: یکــی از مهمتری ــران اف ای
ــد  ــور در تولی ــن کش ــازی ای ــت داروس ــالان صنع ــی فع ــدم توانای ــراق، ع ع
داروهــای تخصصــی و حیاتــی اســت. همیــن موضــوع فرصــت بســیار مناســبی 
را فــراروی تولیدکننــدگان کشــور قــرارداده اســت تــا بــا توجــه توانایــی خــود 
ــر را در  ــاردی الجزای ــزار میلی ــد ه ــازار چن ــی ، ب ــای تخصص ــد داروه در تولی

ــد. ــار بگیرن اختی
وی در توضیــح مزیت هــای ســرمایه گذاری در الجزایــر بیــان کــرد: 
ــی،  ــه درآمدهــای نفت ــه وابســتگی ب ــر از برخــی جهــات از جمل کشــور الجزای
ــد ســال گذشــته کاهــش قیمــت نفــت  ــران اســت. بطوریکــه در چن ــد ای مانن
ــت واردات  ــه ممنوعی ــماری از جمل ــادی بی ش ــکلات اقتص ــروز مش ــبب ب س
دارو)350 قلــم دارو در ســال گذشــته( شــده اســت. بــر همیــن اســاس، دولــت 
نیــاز شــدیدی بــه حمایــت از ســرمایه گذاری خارجــی دارد  و در شــرایط جدیــد 
بین المللــی بــا تمایــل ســران دو کشــور بــه همکاری هــای مشــترک، فرصــت 
ــن  ــه ای ــادرات دارو ب ــور ص ــه منظ ــی ب ــدگان ایران ــرای تولیدکنن ــبی ب مناس

کشــور فراهــم شــده اســت کــه بایــد نهایــت بهــره را بــرد.
عضــو هیئــت مدیــره ســندیکای صاحبــان صنایــع داروهــای انســانی ایران 
ــر  ــور در الجزای ــازی کش ــرکت های داروس ــای ش ــه فعالیت ه ــریح عرص در تش

گفــت: تولیــد مشــترک کارخانجــات داروســازی جمهــوری اســلامی ایــران بــا 
جمهــوری عربــی الجزایــر عــلاوه بــر ســاخت مشــترک دارو، موجــب انتقــال 
   High tech دانــش فنــی ســاخت، تولیــد و آزمایشــات کنتــرل بــرای داروهــای
ــاخت  ــد س ــی واح ــا 2010 ، س ــال 2006 ت ــت از س ــی اس ــد. گفتن ــد ش خواه
دارو در ایــن کشــور شــروع بــه فعالیــت کــرده  اســت کــه  از رشــد 9 درصــدی 

ســالانه برخــوردار شــده انــد.
ــر را  ــت  الجزای ــت جمعی ــه اکثری ــه اینک ــه ب ــا توج ــن ب ــر ای ــلاوه ب ع
ــی در  ــان داروی ــنتی و گیاه ــب س ــتفاده از ط ــد، اس ــکیل داده ان ــلمان تش مس
ــن خــود یکــی دیگــر از فرصــت  ــه ای ــژه ای دارد ک ــگاه وی ــردم جای ــان م می
هــای طلایــی صــادرات را پیــش روی تولیدکننــدگان را فراهــم کــرده اســت.

خیرآبــادی ضمــن بیــان ایــن موضــوع کــه شــرایط امــروز الجزایــر باعــث 
هجــوم اروپاییــان بــه ایــن کشــور بــرای ســرمایه گذاری شــده اســت، تصریــح 
کــرد:  بــازار 3 میلیــارد دلاری داروی الجزایــر) کــه از ایــن مقــدار تنهــا یــک 
ــه  ــزار دارو و 90 کارخان ــت شــش ه ــا ثب ــد داخــل اســت( ب ــارد دلار تولی میلی
داروســازی، " شــاخ آفریقــا " نامیــده شــده اســت کــه ســرمایه گــذاری در آنجــا 
ــه  ــود. بطوریک ــوب می ش ــا محس ــاره آفریق ــرمایه گذاری در ق ــه س ــه منزل ب
ــرمایه گذاری در  ــه س ــک را ب ــد نوورودیس ــی مانن ــی بزرگ ــرکت های داروی ش

ایــن کشــور تشــویق کــرده  اســت. 
بخش هــای  میــان  شــده  امضــا  دارویــی  قــرارداد  توضیــح  در  وی 
ــرد  ــا ک ــوان ادع ــه میت ــور ک ــرارداد مذک ــرد: ق ــان ک ــور بی ــی دو کش خصوص
ــه حســاب  ــان کشــور ب ــا در عرصــه دارو و درم ــن  قرارداده ــی از مهمتری یک
ــای  ــور ارتق ــه منظ ــت و ب ــاخت اس ــوژی س ــال تکنول ــه انتق ــد،در زمین می آی
کیفیــت و کنتــرل تولیــد، تمهیــدات لازم بــرای انتقــال نیــروی انســانی فعــال 
در صنعــت داروســازی در هریــک از بخش هــای آمــاده ســازی، آزمایش هــای 

ــده اســت.  ــه ش ــد و ... در نظــر گرفت ــن تولی حی
ــویه  ــلات دو س ــت تعام ــروری اس ــرد: ض ــد ک ــان تاکی ــادی در پای خیرآب
ــد، بطــور  ــن بع ــی و فرآورده هــای آن از ای ــات داروی ــال تجریب در عرصــه انتق
جــدی صــورت پذیــرد. چــرا کــه بــا انعقــاد چنیــن قراردادهایــی ، بایــد گشــایش 

u.خوبــی در عرصــه صــادرات دارویــی ایــران رقــم بخــورد

عضو هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران  بیان کرد:
صادرات به الجزایر؛ صادرات به قلب قاره آفریقا
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نایــب رییــس اول ســندیکای صاحبــان صنایــع داروهــای انســانی 
ــی  ــی را یک ــدم نقدینگ ــندیکا، ع ــگار س ــا خبرن ــو ب ــت و گ ــران در گف ای
ــرد  ــد ک ــلام و تاکی ــازی اع ــع داروس ــی صنای ــکلات فعل ــن مش از مهمتری
ــران در  ــد انتظــار حضــور ای ــی  کــه ایــن مشــکل حــل نشــود، نبای ــا زمان ت

ــت. ــی را داش ــای جهان بازاره
ــان کــرد: ورودی صنعــت  ــوق بی ــب ف ــان مطل ــر برندگــی ضمــن بی دکت
ــه ناچــار  پــول اســت و زمانی کــه نقدینگــی دچــار مشــکل شــود، صنایــع ب
ــد.  ــی کنن ــع مال ــن مناب ــه تامی ــدام ب ــا اق ــق  بانک ه ــت از طری می بایس
ــدن و  ــت، مع ــوی وزارت صنع ــده از س ــر ش ــه منتش ــش ماه ــزارش ش گ
تجــارت حاکــی از آن اســت کــه بهــره و تســهیلاتی کــه از طــرف بانک هــا 
بــه صنعــت داروســازی داده شــد، معــادل سودشــان اســت. بنابرایــن وقتــی 
 GMP ــد انتظــار اصــلاح ــار مشــکلات  نقدینگــی باشــد، نبای ــی دچ صنعت
ــام  ــی انج ــه زمان ــرای نمون ــت. ب ــی را داش ــای صادرات ــعه بازاره و توس
ــازی در  ــرکت های داروس ــه حضــور ش ــه لازم ــات بیوکووالانســی )ک مطالع
ــود؛ امــا در حــال حاضــر  ــی اســت( ، 10 میلیــون تومــان ب بازارهــای جهان

ــان رســیده اســت. ــون توم ــالای 100میلی ــه ب ــه  ب ــن هزین ای
ــل،  ــد داخ ــای تولی ــذاری داروه ــام قیمت گ ــوه نظ ــاد از نح ــا انتق وی ب
افــزود: صنعتــی در بازارهــای جهانــی موفــق عمــل خواهــد کــرد کــه بتوانــد 
ــفانه  ــا متاس ــد. ام ــته باش ــار داش ــرا در اختی ــی را  منحص ــای داخل بازاره

ــد  ــای تولی ــذاری داروه ــی  قیمت گ ــام فعل نظ
داخــل، صنایــع داروســازی را در داخــل کشــور 

هــم دچــار مشــکل کــرده اســت.
صاحبــان  ســندیکای  اول  رییــس  نایــب 
ــد  ــا تاکی ــران ب ــانی ای ــای انس ــع داروه صنای
ــی  ــت های داروی ــه سیاس ــوع ک ــن موض ــر ای ب
کشــور بایــد در راســتای اقتصــاد مقاومتــی 
ــی  ــام داروی ــه نظ ــی ک ــد،گفت : از آنجای باش
کشــور ژنریــک اســت، می بایســت دســت 
ــار  ــت و در کن ــر گذاش ــازان را بازت ــک س ژنری
ــام  ــن نظ ــژه ای از ای ــت وی آن مســئولین حمای
بکننــد. امــا متاســفانه شــاهد هســتیم نــه 
تنهــا حمایــت ویــژه ای در ایــن راســتا صــورت 
ــم  ــی پزشــکان ه ــه حت ــود، بلک ــه نمی ش گرفت
ــد  ــک خــودداری می کنن ــز داروی ژنری از تجوی
ــا  ــد ت ــف قصــد دارن ــتدلال های مختل ــا اس و ب
ــد  ــر از تولی ــی بهت ــد داروی خارج ــت کنن ثاب

ــت. ــل اس داخ
وی همچنیــن بــا انتقــاد از کســانی کــه 
ــیده  ــام رس ــه اتم ــک ب ــر ژنری ــد عم می گوین
اســت، تصریــح کــرد: نظــام دارویــی بســیاری 
ــد  ــت و بای ــک اس ــان ژنری ــورها همچن از کش
بــا  حمایــت از کارخانه هایــی کــه در ایــن 
زمینــه فعالیــت می کننــد، تولیــد داروهــای 

ــش داد. ــور را افزای ــک در کش ژنری
ــود  ــردم ب ــق م ــلامت ح ــول س ــرح تح ط

ــا... ام
دکتــر اکبــر برندگــی در ادامــه صحبت هــای 
خــود همچنیــن بــه انتقــاد بــه از طــرح تحــول 
ســلامت پرداخــت و بیــان کــرد: طــرح تحــول 
ســلامت، حــق مــردم بــود کــه اجــرا شــدن آن 

ــود. امــا   ســال ها از ســوی مســئولان کشــور بــه فراموشــی ســپرده شــده ب
متاســفانه عــدم برنامه ریــزی صحیــح در نظــام بودجــه، یکــی از مهمتریــن 
ــن  ــد. ای ــه حســاب می آی ــن طــرح ب ــدی فرامــوش شــده در ای عناصــر کلی
ــی  ــت و حت ــش رف ــی پی ــه خوب ــی ب ــای اول اجرای ــه در ماه ه ــرح گرچ ط
برخــی هــم نســبت بــه نتایــج آن امیــدوار بودنــد، امــا متاســفانه از آنجایــی 
ــه  ــا شکســت مواج ــود، ب ــزی نشــده ب ــی برنامه ری ــه خوب ــه آن ب ــه بودج ک
ــه  ــرکت ها ب ــن ش ــش و ای ــرکت های پخ ــه ش ــت ب ــی دول ــث بده و باع

صنایــع داروســازی شــد. 
هیئــت مدیره این دوره از ســندیکا موفق عمل کرد

ــران  ــانی ای ــای انس ــع داروه ــان صنای ــندیکای صاحب ــس س ــب ریی نای
ضمــن  اشــاره بــه برگــزاری مجمــع ســالیانه ســندیکا در هفته هــای آتــی،  
ــره  ــت مدی ــن دوره از هیئ ــوت ای ــاط ق ــن نق ــرد : یکــی از مهمتری ــان ک بی
ــاط  ــراری ارتب ــران، برق ــانی ای ــای انس ــع داروه ــان صنای ــندیکای صاحب س
قــوی میــان شــرکت های زیرمجموعــه ســندیکا و مســئولان ســازمان غــذا 
و دارو بــه منظــور رفــع مشــکلات صنعــت داروســازی اســت. بطوریکــه در 
ــا  ــع داروســازی جلســاتی حتــی ب ــرای حــل مشــکلات صنای همیــن دوره ب
ــر  ــا عــلاوه ب ــلاش شــد ت ــزار و ت ــس جمهــوری هــم برگ ــاون اول ریی مع

u.ــری شــود ــن جلســات هــم پیگی ــج حاصــل از ای ــزاری، نتای برگ

در گفت و گو با دکتر اکبر برندگی مطرح شد:
کمبود نقدینگی مهمترین چالش این روزهای صنعت داروسازی

گو
ت و

گف
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مجمع عمومی سالیانه سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران؛

گامی در راستای تعیین خط مشی سندیکا

مدیره سندیکای  هیئت  اعضای  گزارش عملکرد  ارایه  گزارش سندیکا،  به 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران از فعالیت های خود در  سال 93 ، حاکی 
از تلاش هیئت مدیره سندیکا در برقراری ارتباط با مسئولان تصمیم ساز کشور 
در حوزه های مختلف بود. در همین راستا با توجه به برگزاری جلسات متعدد، در 
زمینه هایی که مدنظر اعضا بوده، اقدام هایی صورت گرفته شده است. از آنجا که 
بازسازی و نوسازی صنعت و کمک به رفع کمبود نقدینگی موجود از دغدغه های 
صاحبان صنایع محسوب می شود، اعضای هیئت مدیره جلسه هایی را با مسئولان 
ارشد اقتصادی کشور برگزار کردند. بر همین اساس تلاش شد تا زمینه استفاده 
از زیرساخت های مالی موجود در کشور برای رشد و گسترش صنعت داروسازی 

بیش تر شود.
صاحبان  سندیکای  رییس  کبریایی زاده  عباس  دکتر  سوی  از  گزارش  این 
صنعت  شاخص های  ارتقای  شد:  تاکید  و  قرائت  ایران  انسانی  داروهای  صنایع 
آغاز  زمان  از  سندیکا  مدیره  هیئت  که  است  رویکردی  کشور  در  داروسازی 
فعالیت دنبال کرده است و در این راستا، با توجه به قابلیت های فعالان صنعت 
در  تصمیم گیری  عرصه های  در  داروسازان  برابری  دو  حدود  سهمیه  افزایش  و 
وزارت بهداشت و درمان، مذاکره در خصوص برعهده گرفتن وظایف غیرحاکمیتی 
سازمان غذا و دارو و وزارت بهداشت از سوی سندیکا،  انجام فعالیت های جاری 
مربوط به امور اداری صادرات، قبول مسئولیت های آموزشی و حوزه های مرتبط 
و  مطلوب تر  شیوه ای  به  کشور  در    GMPاجرایی شدن زمینه  در  اقدام  آن،  با 

کم عارضه تر صورت گرفت.
رییس سندیکای صاحبان صنایع دارویی انسانی در این گزارش یادآور شد: 
یکی از سندیکاهای فعال در شوراهای مختلف، وزارت بهداشت و اتاق بازرگانی، 
سندیکای صاحبان صنایع دارویی بوده که توانسته است نقش محوری خود را 
ایفا کند. ایجاد کانال ارتباطی با سازمان غذا و دارو و صنعت  در این خصوص 
از دیگر فعالیت های موفق سندیکا بوده است. پیگیری بهبود وضعیت داروسازی، 
تداوم چند دستگی در  از  بازار دارویی، جلوگیری  به  آرامش  بازگشت  برای  اقدام 
بازار دارویی، حضور پررنگ نماینده سندیکا در کمیسیون قیمت، تبیین چالش ها 
و نیازهای صنعت دارویی در محافل مختلف و برگزاری همایش های مرتبط با 
با همکاری سازمان غذا  برگزاری جایزه ملی کیفیت  در  دارو، مشارکت  صنعت 
ارزی کشور،  و دارو، رسیدگی به درخواست های اعضا در خصوص فعالیت های 
اقدام برای اصلاح  قیمت دارو، بهبود روند صادرات با توجه به اعمال تحریم جزو 

فعالیت هایی است که از سوی سندیکا در سال 93 و 94 صورت گرفته است.
لزوم مشارکت سندیکا در تدوین برنامه راهبردی صنعت داروسازی کشور

از سخنرانان  یکی  بعنوان  دارو  و  غذا  رییس سازمان  دیناروند  رسول  دکتر 
انسانی  داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  عمومی  مجمع  گذشته  سال  اصلی 
ایران با تاکید بر جایگاه سندیکای صاحبان صنایع دارویی ایران در نظام سلامت، 

بیان کرد: نکته ای که همواره باید مورد توجه سندیکای صاحبان صنایع دارویی 
این  راه های تحقق  تعیین هدف دراز مدت سندیکا و  بگیرد،  قرار  ایران  انسانی 

هدف است.  
وی خاطرنشان کرد: سیاست وزارت بهداشت در تدوین استراتژی سلامت 
سهم  تا  می شود  تلاش  اساس  همین  بر  و  است  درمان  هزینه های  کاهش 
صاحبان  سندیکای  می رود  انتظار  یابد.  افزایش  عمومی  درآمدهای  در  سلامت 
صنایع داروهای انسانی ایران در تدوین برنامه راهبردی صنعت داروسازی کشور 

برنامه ریزی لازم را داشته باشد. 
مجمع عمومی سال 95 سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، 
26 آبان با هدف ارایه گزارش های هیئت مدیره، خزانه دار و بازرس اصلی سندیکا 
برگزار  داروپخش  کارخانجات  اجتماعات  سالن  در  سندیکا  مشی   خط  تعیین  و 

u.می شود
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ــازار دارویــی ارمنســتان بــه منظــور معرفــی فرصت هــای  نوشــتار زیــر حاصــل گــزارش رایــزن ســندیکای صاحبــان صنایــع داروهــای انســانی ایــران از ب
ــت. ــور اس ــن کش ــرمایه  گذاری در ای س

ــروزی  ــام ام ــا ن ــی و پزشــکی )ب ــاوری هــای داروی ــه منظــور ســامان دهی عرصــه دارو در ارمنســتان در ســال 1992 مؤسســه فن ــه گــزارش ســندیکا، ب ب
مرکــز کارشناســی فنــاوری دارویــی و پزشــکی( تأســیس شــده اســت. ایــن مرکــز  کــه در قبــال وزارت بهداشــت ارمنســتان پاســخگو اســت ، در راســتای تأمیــن 

داروهــای بــی خطــر، مؤثــر و مرغــوب در ارمنســتان، فعالیــت مــی کنــد.
حــدود 30 درصــد از 130 شــرکت فعــال ارمنســتان دارای پروانــه فعالیــت در زمینــه تجــارت دارو و دارای شــبکه داروخانه هــای شــرکت های بــزرگ هســتند 

و در انبارهــای خصوصــی خــود از800 الــی 1000 عنــوان دارو دارنــد. 
از ایــن تعــداد، چنــد شــرکت حــدود 80 درصــد داروی مصرفــی در بــازار را تأمیــن می کننــد. در حــال حاضــر در کشــور 1100 الــی 1300 داروخانــه خصوصــی 
فعــال وجــود دارد کــه 80-70 درصــد آنهــا در ایــروان هســتند. در ارمنســتان در عرصــه دارو ســازمان های اهداکننــده اصلــی عبارتنــد از بنیــاد متحــد ارمنســتان، 

.)IRD( و ســازمان بیــن المللــی کمــک و توســعه )UMCOR( کمیتــه متدولــوژی متحــد کمــک
ــازار  ــا معیارهــای بیــن المللــی، ارتقــأ ســطح قابلیــت رقابــت داروهــای تولیــد داخلــی در ب ــه منظــور انطبــاق داروســازی در ارمنســتان ب در ســال 2010 ب
داخلــی و بیــن المللــی، افزایــش حجــم صــادرات و همچنیــن تطبیــق ســطح تجهیــزات داروســازی بــا معیارهــای بیــن المللــی "مقــررات فعالیــت تولیــدی مناســب 

داروهــا" بــه تأییــد رســیده اســت. 

داروهای اصلی ارمنستان
یکی از اصول اساسی سیاست ملی داروها، تأمین در دسترس بودن داروها به لحاظ فیزیکی و اقتصادی است. 

در حــال حاضــر علی رغــم وجــود انــواع متعــدد داروهــا در بــازار داروســازی، حتــی کشــورهای پیشــرفته اغلــب قــادر بــه تأمیــن کلیــه داروهــای مــورد نیــاز 
مــردم نیســتند. لــذا در بســیاری از کشــورهای جهــان بــه منظــور تأمیــن کمــک پزشــکی ثمربخــش ایــده تعــداد محــدود داروهــای اصلــی تحقــق یافتــه اســت. 
ــزان  ــه می ــد ب ــن و در هــر شــرایطی بای ــه را تأمی ــت جامع ــظ ســلامت، خواســته های اکثری ــر حف ــی محســوب می شــوندکه در ام ــی اصل در ارمنســتان داروهای
کافــی بــه شــکل و میــزان متناســب موجــود باشــند. در ســال 1977 ســازمان جهانــی تجــارت ضمــن گســترش فعالیــت خــود در زمینــه داروســازی، آن را بــر 
دکتریــن داروهــای اصلــی متمرکــز و اولیــن فهرســت نمونــه را تدویــن کــرد و امــروزه ایــن ایــده بــه طــور وســیع در بســیاری از کشــورهای جهــان )حــدود 160 

کشــور( ترویــج شــده اســت.
فهرســت ملــی داروهــای اصلــی بــر اســاس تضامیــن و لیســت نمونــه داروهــای اصلــی ســازمان جهانــی تجــارت تدویــن مــی شــود. هنــگام تنظیــم لیســت 

داروهــای اصلــی مــوارد ذیــل مــد نظــر قــرار مــی گیــرد:
• اثرگذاری و امنیت داروها

• در دسترس بودن و موجه بودن هزینه داروها
• شاخص بیماری ها و مرگ و میر در کشور

• ساختار رایج ترین بیماری ها
• آمار اقتصادی، ارثی و مردم نگاری

• ساختار سازمان های بهداشتی
• سطح آمادگی و تجربه متخصصین نظام بهداشتی

در فهرست مذکور داروها با عناوین بین المللی خود نوشته می شوند.
اکثــر داروهــای اصلــی محتــوی تنهــا یــک مــاده فعــال بــوده، یعنــی داروهــای تــک عنصــری هســتند. داروهــای چنــد عنصــری فقــط در صورتــی مجــاز 

هســتند کــه بــه لحــاظ شــاخص اثرگــذاری و امنیــت درمانــی بــه طــور موثــق نســبت بــه داروی تــک عنصــری برتــری دارنــد.
بــر اســاس مفــاد "قانــون داروهــای جمهــوری ارمنســتان"، کشــور همیشــه بایــد از لحــاظ داروهــای منــدرج در لیســت اصلــی تأمیــن شــده باشــد. لــذا ثبــت 

داروهــای اصلــی در اولویــت اســت.

مهمترین  مفاد اصلی الزامات ثبت دولتی داروها در جمهوری ارمنستان به شرح زیر است:
1. در ارمنستان فقط واردات، تولید، نگهداری، توزیع، فروش یا کاربرد ثبت شده در جمهوری ارمنستان مجاز است. 

2. ثبــت، رد و ابطــال ثبــت داروهــا توســط وزارت بهداشــت و واکســن ها، ســرم هــا و منابــع تشــخیص بیمــاری مــورد اســتفاده در زمینــه دامپزشــکی توســط 
وزارت کشــاورزی جمهــوری ارمنســتان انجــام می پذیــرد.

3. ثبت دولتی داروها با توجه به کیفیت، معیارهای علمی مستدل اثرگذاری و امنیت و نتایج تحقیقات کارشناسی انجام می پذیرد. 
4. هــر مــورد ثبــت دولتــی داروهــا بــه صــورت جداگانــه بــر حســب تولیدکننــدگان )شــرکت هــا( و کشــورها و در صــورت تولیــد یــک نــوع دارو از ســوی 

یــک شــرکت در کشــورهای مختلــف بــر حســب هــر کشــور تولیدکننــده انجــام مــی پذیــرد.
ــن معیارهــای  ــات فارماکوپه هــای موجــود در جمهــوری ارمنســتان )مجموعــه تعیی ــا الزام ــد ب ــی کــه در ارمنســتان ثبــت می شــوند بای 5. کیفیــت داروهای
 Ph( مطابقــت داشــته باشــد. فارماکوپــه هــای جمهــوری ارمنســتان عبارتنــد از یازدهمیــن فارماکوپــه دولتــی شــوروی ســابق، فارماکوپــه اروپایــی )کیفــی داروهــا
ــه  ــه آلمانــی، فارماکوپــه هومیوپاتــی آلمانــی، فارماکوپ ــه انگلیســی، فارماکوپ ــه آمریکایــی )USP(، فارماکوپ ــه بیــن المللــی )Ph Int(، فارماکوپ Eur(، فارماکوپ

فرانســوی و در مــوارد خــاص مفــاد فارماکوپــه ای موقــت تأییــد شــده از ســوی وزارت بهداشــت جمهــوری ارمنســتان. 
داروهایی که در ارمنستان قابل ثبت هستند باید واجد ویژگی های زیر را داشته باشند:

• داروهای تازه اختراع شده )اورجینال( و مجدداً تولید شده )عمومی(، )از جمله ایمنی- بیولوژیک، دامپزشکی، هومیوپاتیک(

نگاهی به فرصت های سرمایه  گذاری در بازار دارویی ارمنستان

ش
زار

گ



خبرنامه 6
73سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران

ش
زار

گ

• مقادیر دیگر داروهای ثبت شده، اشکال دیگر داروها و دستورالعمل های تازه برای مصرف داروها
• ترکیب های جدید دارویی

ــر اســاس نســخه  ــه ب ــت ارمنســتان و همچنیــن داروهایــی کــه در داروخان ــرای مــوارد خــاص تعییــن شــده از ســوی دول 6. داروهــای پیش بینــی شــده ب
تهیــه مــی شــوند، نیــاز بــه ثبــت ندارنــد.

7. شــرکت تولیــد کننــده یــا نماینــده تــام آن یــا متقاضــی بــه منظــور ثبــت دولتــی داروهــا بــه مرکــز تحقیقــات کارشناســی فنــاوری دارویــی و پزشــکی 
ــه داروهــا، بســته مــدارک فهرســت تعییــن شــده از ســوی وزارت بهداشــت ارمنســتان، نســخه  ــد. نمون وزارت بهداشــت جمهــوری ارمنســتان مراجعــه می نمای
اصــل فیــش پرداخــت عــوارض دولتــی و اســتانداردهای بازرســی کیفیــت بــه همــراه درخواســت ارائــه می شــوند. مــدارک بایــد بــه زبان هــای ارمنــی، روســی 
یــا انگلیســی ارائــه شــوند. عــوارض دولتــی بــه حســاب خزانــه دولــت پرداخــت شــود.  فیــش دال بــر پرداخــت عــوارض بایــد شــامل عنــوان، نــوع و میــزان 
دارو، عنــوان تولیــد کننــده و یــا مالــک گواهــی ثبــت باشــد.  طــی رونــد ثبــت حــق الزحمــه تحقیــق کارشناســی نیــز پرداخــت می شــود. حــق الزحمــه تحقیــق 
ــه اســتثنای داروهــای  ــرای تحقیــق کارشناســی 180 روز اســت، ب کارشناســی پــس از بررســی مقدماتــی مــدارک اخــذ می شــود. حداکثــر مــدت زمــان لازم ب
ثبــت شــده در کشــورهای عضــو اتحادیــه اروپــا، آمریــکا یــا ژاپــن، کــه تحقیــق کارشناســی ایــن دســته از داروهــا ظــرف حداکثــر 30 روز، بــه صــورت شــفاف 
و بــدون تحقیــق کارشناســی آزمایشــگاهی انجــام مــی پذیــرد. پــس از اتمــام تحقیــق کارشناســی ظــرف مهلــت 5 روزه مرکــز کارشناســی فنــاوری دارویــی و 
پزشــکی رأی تحقیــق کارشناســی را بــه شــورای داروشناســی وزارت بهداشــت ارمنســتان تســلیم می کنــد. شــورای مذکــور طــی 15 روز پــس از دریافــت رأی 
کارشناســی در مــورد ثبــت یــا رد ثبــت دارو در ارمنســتان و همچنیــن گنجانــدن آن در فهرســت هــای موجــود در ارمنســتان )فهرســت داروهــای اصلــی، داروهــای 
تحــت کنتــرل، داروهــای بــدون نســخه( نتیجــه گیــری خواهــد کــرد. ابلاغیــه در مــورد نتیجه گیــری شــورای داروشناســی طــی 5 روزه بــه متقاضــی ارســال 
می گــردد. طــی مهلــت 10 روزه پــس از نتیجه گیــری مذکــور و پرداخــت عــوارض دولتــی از ســوی متقاضــی از ســوی وزارت بهداشــت ارمنســتان در خصــوص 
ثبــت دارو تصمیــم گیــری مــی شــود. بــر مبنــای تصمیــم مذکــور طــی 10 روز بــه متقاضــی گواهــی ثبــت دارو اعطــا مــی شــود. بــه ایــن ترتیــب، ممکــن اســت 
ثبــت دارو از تاریــخ تســلیم درخواســت از ســوی متقاضــی تــا دریافــت گواهــی ثبــت دارو 220 روز )داروهــای ثبــت شــده در اتحادیــه اروپــا، آمریــکا یــا ژاپــن 70 

روز( بــه طــول بیانجامــد. 
ــا تشــریفات  ــل ثبــت اســت. ثبــت مجــدد دارو ب ــه ذکــر اســت، مهلــت ثبــت داروهــا 5 ســال اســت و بعــد از انقضــأ ایــن مهلــت دارو مجــدداً قاب لازم ب

ــد. ــد ش ــام خواه ــفاف تری انج ش

ساختار صادرات و واردات تولیدات دارویی در ارمنستان
                                                                              )به نسبت مجموع، درصد(

مجوع واردات و صادرات ارمنستان بر حسب کشور همکار
                                                                                    )1000 دلار آمریکا(

بــر اســاس گــزارش رایــزن ســندیکای صاحبــان صنایــع داروهــای انســانی ایــران در ارمنســتان، طــی ســال های اخیــر شــاخص های کلــی تجــارت خارجــی 
میــان ارمنســتان و جمهــوری اســلامی ایــران کاهــش یافتــه اســت. بــه خصــوص میــزان صــادرات از ارمنســتان از 160,3 میلیــون دلار در ســال 2011 بــه 78 
میلیــون دلار در ســال 2015 کاهــش قابــل ملاحظــه ای داشــته اســت. یعنــی بــه طــور کلــی در رابطــه بــا همــه کالاهــا پتانســیل بزرگــی بــرای بازگشــت بــه 

u.ســطح شــاخص های ســال 2011 و توســعه بیشــتر وجــود دارد



گفت و گو با مدیرعامل شرکت پرتوزیست:

محدودیت بودجه مراکز،چالش اصلی حوزه تجهیزات و ماشین آلات است
رضا داژ مدیرعامل شرکت پرتوزیست است. با وی در خصوص مهم ترین فعالیت های شرکت پرتوزیست به گفت و گو پرداختیم که 

در ادامه می خوانید:

• فعالیت شرکت خود را شرح دهید؟ مهم ترین محصولات شما در حوزه ماشین آلات و تجهیزات چیست؟
  IR،  UV، ،شرکت پرتوزیست نماینده انحصاری کمپانی های کبالت و کروماتک می باشد. واردات و تأمین خدمات پس از فروش دستگاه های طیف سنجی رامان



RF،  AA می باشند و سیستم های کروماتوگرافی شرکت شامل GC،  GCMS، HPLC  می باشد.
• به عقیده شما تجهیزات و ماشین آلات تا چه میزان در کیفیت محصول نهایی تاثیرگذار است؟

کاملا واضح و مبرهن است که تجهیزات و ماشین آلات دقیق و حساس در کنار مواد اولیه از مهم ترین فاکتورها در تعیین 
کیفیت محصول نهایی می باشند.

• چه چالش هایی در حوزه فعالیت خود مشاهده می کنید؟ کدام سازمان ها می توانند در بهبود شرایط تاثیرگذار باشند؟
محدودیت بودجه و نداشتن آگاهی لازم برای مقایسه برندها از جمله چالش های فعالیت ما می باشد. با توجه به اهمیت 
بهداشت و سلامت جامعه از مسئولان محترم خواهشمندم در تأمین بودجه این حوزه سخاوتمندانه عمل کنند و کارشناسان عزیز 

با دقت و آگاهی در تأمین دستگاه هایی با استاندارد جهانی کوشا باشند.
• چه برنامه هایی در خصوص تجارت جهانی دارید؟ تا کنون چه فعالیت هایی در خصوص صادرات انجام داده اید؟ به عقیده 

شما چالش های حوزه تجارت جهانی چه مواردی هستند؟
شرکت پرتو زیست با اخذ نمایندگی از بهترین برندهای روز دنیا سعی دارد تا در عرصه تجارت جهانی گام برداشته و در پیشرفت هرچه بیشتر صنعت ایران 
بخصوص صنعت داروسازی برای رسیدن به استانداردهای جهانی مؤثر باشد. متأسفانه مشکلات روز جهان و نوسان قیمت ارز برای هر واردکننده یا صادر کننده ای 

ایجاد مشکل می کند.











شفای  شرکت  فعالیت های  مهم ترین  خصوص  در  وی  با  است.  کردستان  شفای  شرکت  مدیره  هیئت  رئیس  و  بانی  حسینی  برهان 
می خوانید: ادامه  در  که  پرداختیم  گفت و گو  به  کردستان 

•  مهم تریــن فعالیــت شــرکت در زمینــه فرآورده هــای طبیعــی و گیاهــی 
؟ چیست

ــر کــردن مرکــز درمانــی جهــت عرضــه   تولیــد در خطــوط متنــوع و دای
ــر اســاس  ــور ب ــه پزشــکان و ســایر درمانگــران و گزینــش ام ــا توجی آن هــا ب

ــان. ــد و درم ــه در 5حــوزه پژوهشــی، آموزشــی، کشــت، تولی نیازهــای جامع
 

•  دربــاره آخریــن محصولاتــی کــه بــه بــازار عرضــه کرده ایــد، توضیــح 
بدهیــد. ایــن محصــولات از چــه ویژگــی هــای منحصــر بــه فــرد یــا جدیــدی 

برخــوردار اســت؟
ــرآورده طــب ســنتی کــه از نمونه  هــای  ــوان ف ــد محصــول تحــت عن چن
ــوان حــب مقــل) مقلنجــان(، معجــون فینجــوش و پمــاد ضمــاد  آن هــا  می ت
ــزاج و کاهــش  ــت م ــن لین ــی، در عی ــه اول ــرد ک ــام ب مفاصل)عرق النســا( را ن
ــی  ــی و جنس ــی عموم ــف و ناتوان ــران ضع ــه جب ــار، ب ــی و فش ــت، چرب دیاب
ــه جهــت  هــم کمــک می کنــد و دومیــن فــرآورده اختصاصــی مــردان هــم ب
ــژه  ــه وی ــای جنســی ب ــران ناتوانی ه ــردان، جب ــی م ــلاج نازای ــی و ع نطفه زای
ــر در  ــی کم نظی ــول، روغن ــومین محص ــان( و س ــب مقل)مقلنج ــان ح ــا هم ب
درمــان دردهــای مفصلــی و عضلانــی و عارضه هــای ســتون فقرات)دیســک و 
ســیاتیک( اســت کــه مــورد اســتقبال اکثریــت جامعــه ی مصــرف قــرار گرفتــه 

اســت و نتایــج بســیار مثبتــی را در پــی داشــته اســت.

ــان  ــم اندازی را در فعالیت هایش ــه چش ــتان چ ــفای کردس ــرکت ش •   ش
ــد؟ ــال می کن دنب

ــه  ــات صادقان ــه خدم ــتان ارائ ــفای کردس ــه ش ــی مجموع ــدف اصل ه
ــر،  ــر، موثرت ــان بهت ــی آن »درم ــط مش ــه و خ ــلامت جامع ــتای س در راس
کم عارضه تــر، ارزان تــر و آســان تر« اســت کــه چشــم اندازهای بلندمــدت 
ــلاش  ــا ت ــت و ب ــده اس ــده ش ــته گنجان ــن بس ــادی در ای ــدت زی و میان م
شــبانه روزی در ســایه الطــاف الهــی، امیــد بــه توفیــق داریــم؛ امــا از 
چشــم اندازهای کوتاه مــدت در همیــن راســتا می تــوان بــه دایــر کــردن دفتــر 
ــازی  ــه نی ــا ســلامتکده اســت ک ــک ی ــه صــورت کلینی ــران ب ــزی در ته مرک
ــک  ــه کلینی ــی ب ــان تهران ــه هموطن ــاهد مراجع ــر روز ش ــوده و ه ــروری ب ض

ــتیم. ــنندج هس ــفا در س ــی ش درمان
 

•  علی رغــم ســابقه دیرینــه ایــران در زمینــه کشــت گیاهــان دارویــی و 
ــد و  ــت در تولی ــن صنع ــای در ای ــن چالش ه ــی، مهم تری ــای طبیع فرآورده ه

مصــرف چیســت؟ 
عــدم هماهنگــی در تولیــد، فــرآوری و مصــرف و همچنیــن دوباره کاری هــا 
و تولیــدات مــوازی و گاهــی اوقــات ضعــف در کیفیــت برخــی از فرآورده هــا؛ 
کــه مهــم اســت بدانیــم افزایــش اســتقبال مــردم از ایــن محصــولات در چنــد 
ــای  ــد زیان ه ــوزه می توان ــن ح ــکلات در ای ــش مش ــا افزای ــر ب ــال اخی س
بســیار بزرگــی را بــه اعتبــار و محبوبیــت طــب ســنتی و فرآورده هــای دارویــی 
ــد  ــده خواه ــب در آین ــن ط ــینی ای ــب گوشه نش ــه موج ــاند ک ــان برس از گیاه
شــد. عــدم حمایــت بیمه هــا از ایــن فرآورده هــا و خدمــات نیــز مزیــد برعلــت 

اســت. 
•   بــا توجــه بــه تاکیــد بســیار بــر مزایــای مصــرف داروهــای گیاهــی بــه 
جــای داروهــای شــیمیایی، راه حــل مناســب بــرای عــدم اســتفاده از داروهــای 

شــیمیایی و مصــرف داروی گیاهــی داخــل از نظــر شــما چیســت؟

ــه  ــا تجرب ــاران ب ــکان و عط ــارکت پزش ــا مش ــلامتکده ها ب ــاد س 1- ایج
و آگاه.

2- حمایت بیمه ها از این محصولات و خدمات.
3- هــر شــرکتی آنچــه را تولیــد می کنــد کــه صلاحیتــش را دارد و 
ــن  ــر ای ــرای نظــارت ب ــدگان ب ــی از مجمــوع تولیدکنن تشــکیل نهــادی مردم

ــرکت. ــر ش ــا در ه ــا بهترین ه ــام ب ــه و اهتم ــیم عادلان ــر و تقس ام
 

ــرای فرهنگ ســازی در  ــوق، شــرکت شــما ب ــه ســوال ف ــه ب ــا توج •   ب
ایــن زمینــه چــه اقداماتــی انجــام داده اســت؟

 WHO ــال ــعارهای س ــه ش ــخ ب ــی در پاس ــال متوال ــره: 6س ــک فق ی
راهکارهــای مفصــل در قالــب پوســتر و اخیــرا بــه صــورت کتــاب، 6 راهــکار، 

ــت. ــور اس ــه و کش ــنتی منطق ــب س ــه ط ــرح آبرومندان ط

گفت و گو با بانی شرکت شفای کردستان:

ارائه خدمات صادقانه؛ هدف اصلی شفای کردســتان





گفت و گو با مدیرعامل شرکت باریج اسانس:

باریج اسانس، گوهر داروهای گیاهی
لاله حجازی مدیرعامل شرکت باریج اسانس است. با وی در خصوص مهم ترین فعالیت های شرکت باریج اسانس به گفت و گو پرداختیم 

که در ادامه می خوانید:

ــی و  ــای طبیع ــه فرآورده ه ــانس در زمین ــت باریج اس ــن فعالی •  مهمتری
گیاهــی چیســت؟

ــوان  ــانس را می ت ــان باریج اس ــازی دانش بنی ــرکت داروس ــای ش فعالیت ه
ــام  ــه انج ــوط ب ــش اول آن مرب ــه بخ ــرد ک ــیم ک ــده تقس ــش عم ــه 3بخ ب
ــواع داروهــا،  ــد ان ــرآوری و تولی ــه ف تحقیقــات و پژوهش هــای علمــی در زمین
ــط  ــه توس ــود ک ــی می ش ــتی گیاه ــی و بهداش ــولات آرایش ــا و محص مکمل ه
ــری از  ــا بهره گی ــز ب ــن مرک ــود. ای ــرل می ش ــت و کنت ــد R&D هدای واح
پزشــکان و داروســازان متخصــص بــه عنــوان اولیــن مرکــز تخصصــی 
تحقیقــات گیاهــان دارویــی و داروهــای گیاهــی در بخــش خصوصــی راه اندازی 
ــق  ــال دارد و موف ــه دنب ــق را ب ــی و موف ــابقه ای طولان ــه س ــت ک ــده اس ش
ــده اســت، بخــش  ــود ش ــت خ ــتای فعالی ــیاری در راس ــز بس ــه کســب جوای ب
ــانس ها  ــواع اس ــد ان ــتحصال و تولی ــه اس ــردد ب ــا برمی گ ــای م دوم فعالیت ه
ــه کار  ــرکت ب ــولات ش ــد محص ــا در تولی ــه تنه ــه ن ــی ک ــای گیاه و عصاره ه
ــده  ــایر شــرکت های تولیدکنن ــرای س ــه بخشــی از آن ب ــوند بلک ــه می ش گرفت
محصــولات گیاهــی ارســال می شــود و بخــش ســوم ایــن فعالیت هــا هــم بــه 
تولیــد داروهــای گیاهــی مرتبــط اســت کــه ایــن داروهــا بــا انجــام آزمون هــا و 
ــر  ــی معتب ــه دارای گواه تســت های تخصصــی در آزمایشــگاه های شــرکت ک
ــر  ــت نظ ــت و تح ــور اس ــع کش ــگاه های مرج ــزو آزمایش ISO:17021 و ج
اســاتید برجســته و محققــان شــرکت بــا هــدف خلــق ارزش افــزوده مبتنــی بــر 

ــوند. ــد می ش ــوآوری، تولی ن
•  دربــاره آخریــن محصولاتــی کــه بــه بــازار عرضــه کرده ایــد،  توضیــح 
بدهیــد. ایــن محصــولات از چــه ویژگی هــای منحصــر بــه فــرد یــا جدیــدی 

برخــوردار اســت؟
ــی  ــانس حرکت ــه روز در باریج اس ــد و ب ــد محصــولات جدی ــو آوری و تولی ن
ــا  ــر م ــنل تلاش گ ــران و پرس ــف مدی ــت و به لط ــه اس ــتاب و بدون وقف پرش
ــد در طــی ســال هســتیم.  ــل توجهــی محصــول جدی ــداد قاب ــه تع شــاهد ارائ
بــرای نمونــه خمیــر دهانــی میرتکــس باریــج کــه یــک محصــول دانش بنیــان 

ــه در  ــی اســت ک ــر مخــاط چســب گیاه ــا خمی ــرد اســت و تنه و منحصر به ف
ایــران تولیــد شــده اســت. محصــول جدیــد دیگــر ایــن شــرکت ژل دنتی کیــد 
ــودکان در  ــرای ک ــمندی ب ــه و ارزش ــل توج ــول قاب ــه محص ــت ک ــج اس باری
زمــان درآوردن دنــدان اســت. همچنیــن کپســول نــرم پروســتا باریــج کــه در 
ــرآوری ایــن محصــول  ــر مثبتــی دارد و ف درمــان و پیشــگیری پروســتات تاثی
کامــلا بومــی اســت و افتخــار بزرگــی بــرای خانــواده باریج اســانس بــه شــمار 

ــی اســت. ــوارض جانب ــدون ع ــن محصــول گیاهــی و ب ــد. ای می آی

•  چشم انداز شما در فعالیت هایتان چیست؟
ــده و  ــرکت تولیدکنن ــی از 10ش ــال 1405 یک ــا س ــم ت ــد داری ــا قص م
ــاره  ــی و بهداشــتی گیاهــی در ق ــای داروی ــد فرآورده ه ــر تولی ــده برت صادرکنن
آســیا باشــیم. شــعار مــا »باریج اســانس، گوهــر داروهــای گیاهــی« اســت، کــه 
ــد و  ــه رش ــه ب ــا توج ــبختانه ب ــت خوش ــم در کمی ــت و ه ــم در کیفی ــه ه البت
پیشــرفتی کــه در ســال های اخیــر داشــتیم و میــزان فــروش، تولیــد، صــادرات 
محصــولات و برخــورداری از یــک شــبکه پخــش سراســری، چشــم انداز مــورد 
انتظــار  مــا در ایــران تــا حــدودی محقــق شــده و بــا تمــام انــرژی و پتانســیل 

ــر شــدن و کامــل شــدن اهدافمــان هســتیم.  ــال هرچــه بهت موجــود به دنب

ــه آن هــا در  ــوط ب ــد فرآورده هــای مرب ــی و تولی •  کشــت گیاهــان داروی
ــد داشــته باشــد؟  ــی چــه نقشــی می توان اقتصــاد مقاومت

کشــت و تولیــد گیاهــان دارویــی در ایران ســابقه ای بســیار طولانــی دارد و 
نمی تــوان آن را بــا مشــکلات و مســائل امــروزه بــا چالــش و ســختی روبــه رو 
ــادر  ــم ن ــل اقلی ــلام و حاص ــن اق ــی ای ــه خودکفای ــر نتیج ــن ام ــه ای ــرد ک ک
ــایر  ــرف س ــت از ط ــم و محدودی ــال تحری ــل اعم ــه قاب ــت ک ــرزمین ماس س
ــکل داروی  ــه ش ــی ب ــاه داروی ــه گی ــن همه گون ــرآوری ای ــورها نیســت. ف کش
ــاد  ــه اقتص ــی در زمین ــای عملیات ــن گام ه ــی از مهم تری ــد یک ــی می توان گیاه
مقاومتــی باشــد. میــزان اشــتغال فراوانــی کــه در ایــن زمینــه می توانــد ایجــاد 



شــود، همچنیــن جلوگیــری از واردات کالای مشــابه خارجــی در ایــن زمینــه از 
بزرگتریــن دســتاوردهای بهــا دادن بــه ایــن صنعــت در ایــران اســت کــه نیــاز 

ــت دارد. ــر در دول ــت هرچــه بیشــتر نهادهــای تصمیم گی ــه حمای ب

ــی  ــان داروی ــت گیاه ــه کش ــران در زمین ــه ای ــابقه دیرین ــم س •  علی رغ
ــد و  ــت در تولی ــن صنع ــای ای ــن چالش ه ــی،  مهم تری ــای طبیع و فرآورده ه

مصــرف چیســت؟
امــروزه پوشــش و تراکــم گیاهــان دارویــی موجــود در عرصه هــای 
ــع  ــل مرات ــه و تبدی ــدازه، چــرای بی روی ــش از ان ــل برداشــت بی ــی به دلی طبیع
ــه اراضــی زراعــی، به شــدت در حــال کاهــش و تخریــب اســت  و جنگل هــا ب
و حفــظ آن مدیریــت ویــژه ای می طلبــد . نوســان قیمت هــا و نبــود خریــداران، 
بــالا بــودن هزینــه تولیــد، عــدم بازاریابــی فعــال و بین المللــی نبــودن ســازمان 
و یــا مؤسســه مســتقل اداره امــور بازرگانــی گیاهــان دارویــی و خطــر انقــراض 
گیاهــان دارویــي ایــران بــه دلیــل برداشــت بي رویــه و عــدم آمــوزش مناســب 

بــه کشــاورزان از مشــکلات عمــده  کاشــت گیاهــان دارویــي اســت.
از ســوی دیگــر عــدم آمــوزش در ســطح عمــوم جامعــه و ایجــاد آگاهــی 
ــولات  ــن محص ــه ای ــد و عرض ــه تولی ــه در چرخ ــه ک ــار جامع ــه اقش در کلی
تاثیرگذارنــد از قبیــل کشــاورزان، پزشــکان، داروســازان، صنعتگــران و نهادهای 
مالــی و... می توانــد در ایجــاد تصــور ذهنــی مثبــت در صنعــت تولیــد و عرضــه 
ــه  ــدزا کــه ب ــوان یــک صنعــت اشــتغال زا و درآم ــه عن محصــولات گیاهــی ب

ســلامت جامعــه نیــز کمــک خواهــد کــرد خلــل وارد نمایــد.

•  بــا توجــه بــه تاکیــد بســیار بــر مزایــای مصــرف داروهــای گیاهــی بــه 
جــای داروهــای شــیمیایی، راه حــل مناســب بــرای عــدم اســتفاده از داروهــای 

شــیمیایی و مصــرف داروی گیاهــی داخــل از نظــر شــما چیســت؟
شناســاندن و معرفــی هرچــه بیشــتر داروهــای گیاهــی بــه جامعه پزشــکی، 

ــد باعــث شــکوفایی هرچــه بیشــتر  ــراد جامعــه می توان داروخانه هــا و ســایر اف
ــش  ــت از بخ ــت حمای ــی جه ــای دولت ــت و نهاده ــود. دول ــت ش ــن صنع ای
ــام  ــبختانه مق ــه خوش ــد. البت ــام دهن ــدام را انج ــن اق ــد ای ــی می توانن خصوص
معظــم رهبــری و دولتمــردان علاقــه زیــادی بــه احیــاء طــب ســنتی و اســتفاده 

ــد. ــد و همــواره از ایــن صنعــت حمایــت کرده ان از داروهــای گیاهــی دارن

•  بــا توجــه بــه ســوال فــوق، شــرکت شــما بــرای فرهنگســازی در ایــن 
زمینــه چــه اقداماتــی انجــام داده اســت؟

بــرای فرهنگ ســازی کلاس هــای گیاه درمانــی و طــب ســنتی بــه 
ــن  ــک در ای ــر پزش ــش از 1500 نف ــم و بی ــزار کردی ــگان برگ ــورت رای ص
کلاس هــا شــرکت کردنــد کــه هم اکنــون ایــن دوره هــا بــه صــورت دوره هــای 
ــاط بیشــتر  ــی جهــت ارتب ــزار می شــوند. از طرف ــوزی در دانشــگاه ها برگ بازآم
ــه  ــم ب ــات منظ ــا مراجع ــور ب ــطح کش ــی در س ــدگان علم ــکان نماین ــا پزش ب
ــار  ــد. در کن ــانس می کنن ــج اس ــی محصــولات باری ــه معرف ــدام ب پزشــکان اق
ــه  ــتقیم ب ــورت مس ــه ص ــه ب ــرکت ک ــندگان ش ــور فروش ــت حض ــن حرک ای
داروخانه هــا مراجعــه و اخــذ ســفارش می کننــد اقدامــی در جهــت ارائــه بهتــر 

ــت. ــی اس ــدگان نهای ــه مصرف کنن ــولات ب محص

ــه  ــا را چگون ــی ایران فارم ــن نمایشــگاه بین الملل •  حضــور خــود در دومی
ــد؟ ــی می کنی ارزیاب

شــرکت های  جملــه  از  خارجــی  و  ایرانــی  شــرکت های  مشــارکت 
داروســازی گیاهــی در نمایشــگاه بســیار خــوب بــود. ایــن نمایشــگاه فرصــت 
ــداف  ــا و اه ــت. برنامه ه ــور اس ــازی کش ــت داروس ــرای صنع ــی ب ــیار خوب بس
زیــادی در ایــن نمایشــگاه داشــتیم از جملــه در حــوزه صــادرات و قراردادهــای 
تجــاری بــا ســایر کشــورها، رونمایــی و معرفــی محصــولات جدیــد باریــج بــه 

ــده اســت. ــه اجــرا در آم ــی ب ــه خوب ــه ب ــان ک مخاطب





هرمـز مهبـد مدیرعامـل شـرکت دروازه تجارت فراسـو اسـت. این شـرکت 
برگزارکننـده نمایشـگاه بین المللی محصـولات پروتئینی حلال و صنایع وابسـته 
با عنوان تجاری »میتکس« اسـت. این نمایشـگاه یکی از شـعبه های نمایشـگاه 
ایفـا در آلمـان بـه شـمار می آیـد و بسـیاری از متخصصان حـوزه نمایشـگاهی، 
این نمایشـگاه را ناشـی از گشـایش های دوره برجام می دانند. با ارسـال پرسـش 
بـرای هرمـز مهبـد مجری برگـزاری این نمایشـگاه، نظـرات وی را در خصوص 
وضعیـت برگـزاری نمایشـگاه در ایـران خواسـتار شـدیم. در ادامـه پاسـخ های 

ارسـالی وی بـه نشـریه تخصصـی غـذا و دارو را می خوانید:
•  دغدغه اصلی شرکت دروازه تجارت فراسو در فعالیت هایش چیست؟

بـر  مبتنـی  نمایشـگاه هایی  برگـزاری  فراسـو،  تجـارت  دروازه  شـرکت 
اسـتاندارد های جهانـی را در دسـتور کار خـود قـرار داده اسـت و سـعی دارد در 
تمـام نمایشـگاه هایی کـه برگـزار می کنـد ایـن اسـتاندارد ها را حفـظ نمایـد.
•  برگـزاری نمایشـگاه میتکـس نشـان می دهـد شـرکت دروازه تجـارت 
فراسـو، نگاهـی جـدی بـه موضـوع غـذا دارد. ایـن نـگاه جـدی از کجا نشـات 

می گیـرد؟
اهمیـت غـذای سـالم در هـر جامعـه ای امـری غیـر قابـل انـکار اسـت و 
بنابرایـن هـر برگزارکننـده نمایشـگاه مرتبـط با مـواد غذایی به صـورت اخلاقی 
در رابطـه بـا ایـن موضـوع، نسـبت بـه جامعـه مسـئول اسـت. عـلاوه بـر این، 
شـرکت دروازه تجـارت فراسـو، خـود را موظـف بـه برگـزاری نمایشـگاه هایی 

فرانکفـورت می دانـد. نمایشـگاه های  اسـتاندارد های شـرکت  بـا  مطابـق 
روبـه رو  چالش هایـی  نـوع  چـه  بـا  اغلـب  فعالیت هایتـان  مسـیر  در    •  

؟ ید می شـو
عـدم اهمیـت به مقوله زمان سـنجی توسـط فعـالان و متقاضیـان حضور در 
نمایشـگاه کـه موجب برهـم خـوردن برنامه ریزی هـای صورت گرفته می شـود. 
•  در کل برگـزاری نمایشـگاه ها در ایـران را از منظـر رعایت اسـتاندارد ها، 

چگونـه ارزیابـی می کنید؟ 
پاسـخ گویی بـه ایـن پرسـش را باید بـه متخصصان ایـن حوزه سـپرد اما با 
توجـه بـه تجربیاتی که شـرکت دروازه تجارت فراسـو در خارج از کشـور کسـب 
نمـوده اسـت بـه صورت کلی نمایشـگاه های داخل ایران در سـطح بسـیار خوبی 

می شـود. برگزار 
•  چشم انداز شما در فعالیت هایتان چیست؟ 

چشـم انداز شـرکت دروازه تجارت فراسـو، تدویـن دسـتورالعمل های خاص 
ایـن شـرکت جهـت برگـزاری نمایشـگاه و بـه صـورت خلاصـه تدویـن امضاء 

خـاص ایـن شـرکت در نمایشـگاه های تحت پوشـش اسـت.
•  از برنامه های آتی شرکت فراسوی تجارت بگویید؟

برنامه هـای ویـژه ای در دسـتور کار قـرار گرفته اسـت که در زمان مناسـب 
اعـلام می شـود. اعـلام زود هنـگام ایـن برنامه ها با توجـه به عـدم قطعیت 100 

درصـد آن ها، مصـداق بزرگ نمایی اسـت.

گفت و گو با مدیرعامل شرکت دروازه تجارت فراسو:

حفظ استاندارد های جهانی، تاکید شرکت دروازه تجارت فراسو 
هرمز مهبد مدیرعامل شرکت دروازه تجارت فراسو است. این شرکت برگزارکننده نمایشگاه بین المللی محصولات پروتئینی حلال و 
صنایع وابسته با عنوان تجاری »میتکس« است. این نمایشگاه یکی از شعبه های نمایشگاه ایفا در آلمان به شمار می آید و بسیاری از 
متخصصان حوزه نمایشگاهی، این نمایشگاه را ناشی از گشایش های دوره برجام می دانند. با ارسال پرسش برای هرمز مهبد مجری 
برگزاری این نمایشگاه، نظرات وی را در خصوص وضعیت برگزاری نمایشگاه در ایران خواستار شدیم. در ادامه پاسخ های ارسالی وی 

به نشریه تخصصی غذا و دارو را می خوانید:





•  مهمتریــن فعالیــت شــرکت ســپیداج در زمینــه فرآورده هــای طبیعــی 
و داروهــای گیاهــی چیســت؟

مهم تریــن فعالیــت شــرکت، توســعه و بهینه ســازی ســایت جدیــد 
کارخانــه و ســرمایه گذاری در زمینــه تولیــد داروهــای گیاهــی اســت.

ــد،  ــرده ای ــه ک ــازار عرض ــه ب ــه ب ــی ک ــن محصولات ــاره آخری •  درب
توضیــح بدهیــد. ایــن محصــولات از چــه ویژگــی هــای منحصــر بــه فــرد یــا 

ــوردار اســت؟ ــدی برخ جدی
ــای اســکین، شــربت  ــن شــرکت کرم ه ــی ای ــن محصــولات گیاه آخری

ــت. ــلیپ اس ــربت بی بی اس ــالین و ش ــی آلوس ــره بین ــوکاف، قط اوپی

•  درخصوص چشــم اندازهای شرکت توضیحاتی ارائه دهید.
ــرفت  ــعه و پیش ــوص توس ــرکت درخص ــره ش ــت مدی ــهامداران و هیئ س
شــرکت در آینــده نقطــه نظــرات مشــترکی دارنــد و امیــدوار هســتند کــه در 
ــهم  ــن س ــی بهتری ــای گیاه ــد داروه ــه تولی ــژه در زمین ــد به وی ــده بتوانن آین

ــازار را داشــته باشــند. ب

ــان  ــتفاده از گیاه ــت و اس ــج کش ــران در تروی ــما ای ــده ش ــه عقی •   ب
ــد؟ ــک کن ــی کم ــاد مقاومت ــداف اقتص ــبرد اه ــد در پیش ــی می توان داروی

ــوان از  ــه بت ــران چنانچ ــاد ای ــش از اقتص ــر بخ ــن در ه ــده م ــه عقی ب
منابــع داخلــی و امکانــات موجــود بــه نحــوه بهینــه اســتفاده کــرد، درنهایــت 

ــد شــد. ــی خواه ــداف اقتصــاد مقاومت باعــث پیشــبرد اه

•  علی رغــم  ســابقه دیرینــه ایــران در زمینــه کشــت گیاهــان دارویــی 
و تولیــد فرآورده هــای طبیعــی، مهم تریــن چالش هــای ایــن صنعــت در 

تولیــد و مصــرف چیســت؟
ــع کشــت و  ــت از صنای ــش، عــدم حمای ــن چال ــده مــن مهم تری ــه عقی ب

ــات لازم اســت. ــدم فرهنگ  ســازی و تبلیغ ــای گیاهــی و ع ــت داروه صنع

ــر مزایــای مصــرف داروهــای گیاهــی  ــه تاکیــد بســیار ب ــا توجــه ب •  ب
ــتفاده از  ــدم اس ــرای ع ــب ب ــل مناس ــیمیایی، راه ح ــای ش ــای داروه ــه ج ب
داروهــای شــیمیایی و مصــرف داروی گیاهــی داخــل از نظــر شــما چیســت؟

ــای گیاهــی  ــش مصــرف داروه ــرای پیشــبرد و افزای ــن ب ــده م ــه عقی ب
نســبت بــه داروهــای شــیمیایی در مرحلــه اول بایــد صنایــع کشــت و صنعــت 
ــان  ــد گیاه ــرای تولی ــت جــدی بشــود و شــرایط را ب ــن مملکــت حمای در ای
دارویــی در اقصــی نقــاط ایــن کشــور ایجــاد کــرد زیــرا کشــور مــا از نظــر 
شــرایط جغرافیایــی و آب و هوایــی یکــی از نقــاط اســتثنایی در کــره خاکــی 
ــا برنامه ریــزی و ســرمایه گذاری علمــی و  ــوان بالقــوه بایــد ب اســت و ایــن ت

ــد و نهایــت اســتفاده را از آن نمــود. ــه بالفعــل برگردان دقیــق ب

ــرای فرهنگ ســازی در  ــوق، شــرکت شــما ب ــه ســوال ف ــا توجــه ب •  ب
ایــن زمینــه چــه اقداماتــی انجــام داده اســت؟

الــف( تهیــه بروشــور و مقــالات علمــی درخصــوص معرفــی محصــولات 
گیاهــی تولیــد شــده توســط ایــن شــرکت. 

ب( دایــر نمــودن واحــد علمــی و تبلیغاتــی و اســتخدام تعــدادی پرســنل 
تحصیل کــرده و آموزش دیــده جهــت مراجعــه بــه مطــب و مراکــز درمانــی و 

معرفــی محصــولات گیاهــی بیــن پزشــکان مربوطــه.

ــه  ــا چگون ــی ایران فارم ــگاه بین الملل ــن نمایش ــود در دومی ــور خ •  حض
ــتید؟ ــگاه داش ــن نمایش ــی در ای ــه برنامه های ــد؟ چ ــی می  کنی ارزیاب

بــا حضــور پررنــگ شــرکت داروســازی ســپیداج و صــرف هزینــه بســیار 
ــی و  ــم از گیاه ــود را اع ــولات خ ــه محص ــگاه کلی ــلًا در نمایش ــاد عم زی
ــی و  ــز علم ــرکت کنندگان و مراک ــای ش ــد و تماش ــرض دی ــیمیایی در مع ش
پژوهشــی و دانشــگاهی و ســایر شــرکت های داروســازی قــرار داده و نســبت 
ــش  ــتیم نمای ــی توانس ــع داروی ــواده صنای ــود در خان ــک خ ــهم کوچ ــه س ب
ــه  ــران ب ــازی ای ــت داروس ــرفت صنع ــا و پیش ــی از توانمندی ه ــیار خوب بس

ــم.  ــش بگذاری نمای

گفت و گو با مدیرعامل شرکت سپیداج:

پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی با استفاده بهینه از امکانات
دکتر علیرضا ناطقی مدیرعامل شرکت سپیداج است. با وی در خصوص مهم ترین فعالیت های این شرکت به گفت و گو پرداختیم که در 

ادامه می خوانید:
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